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جدال برسر طالبانِ
 پاکستان

 سناریوهای پیش روی طالبان افغانستان برای گریز
 از فشار پاکستان چیست؟

گروه بین الملل: بعد از آنکه پاکستان توانست یک حمله تروریستی را که در ساعات اولیه روز 
شنبه )۴ نوامبر-۱۳ آبان ۱۴۰۲( در پایگاه آموزشی نیروی هوایی پاکستان، خنثی کند و هر 
نه تروریست را نابود کند، بار دیگر نگاه ها به سوی افراطیون مذهبی مسلمان در پاکستان 
 )TJP( جلب شد. چه آنکه بعداً مشخص شد این حمله تروریستی از سوی جهاد پاکستان

وابسته به طالبان پاکستان )TTP(، انجام شده است...

 خروج چشم آبی ها
 از اقتصاد ایران؟

بررسی روابط ایران و اروپا 
در سالی پرتلاطم

گروه اقتصادی: روابط تهران با قاره سبز از زمان شروع جنگ در روسیه و اوکراین وارد 
فاز جدیدی شده است. اتحادیه اروپا با روی کار آمدن جو بایدن، رییس جمهوری 
آمریکا در ابتدا تلاش کرد تا در نقش یک میانجی گر میان ایران و ایالات متحده 
ظاهر شود و در لوای نقش آفرینی جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 

اروپا تلاش کرد تا نقش پررنگی در مذاکرات احیای برجام بازی کند؛ اما...

  افزایش ۲۰۰ درصدی، مزد
 و مستمریِ سال بعد را به خط فقرِ امسال می رساند!

  زندگی کارگران 
در وضعیت قرمز!

گروه اقتصادی: معیشــت کارگران در یکی از بدترین شــرایط دوران تاریخ مدرن قرار 
گرفته است؛ اخبار و اطلاعات و داده های میدانی نشان می دهد که سُفره ها تا آنجا 
که ممکن است، آب رفته و هزینه های غیرخوراکی از روی ناچاری قیچی شده است.
شــواهد نشــان می دهد که مایحتاج اساسی زندگی، دیگر در سبد خرید مزدبگیرانِ 

کم درآمد و دهک های فرودست جای ندارد؛ در الگوی مصرف خانوارهای...

گزارشگزارشگزارش
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لزوم شفاف سازی دولت در خصوص 
درآمدهای حاصل از مالیات

عضو سابق کمیسیون برنامه و بودجه در 
گفتگوبا »تدبیر تازه « مطرح کرد:

گفتگو

پیامدهای احتمالی تصمیم 
اوپک پلاس

11

»تدبیر تازه« از دست بسته کشورهای 
عضو اوپک گزارش می دهد

گزارش

خاورمیانه، شــمال و غرب آفریقا مهم ترین مناطق جهان از لحاظ تولید 
سوخت های فسیلی به حساب می آیند و تقریباً نیمی از استخراج نفت و 
گاز در کره زمین را به دوش می کشند. بنابراین جای شگفتی نیست که 
کشورهای مستقر در این مناطق به علت برخورداری از ذخایر غنی انرژی 
علاقه ای به منابع تجدیدپذیر انرژی از خود نشان ندهند. البته کشورهای 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی را باید مستثنی دانست چرا که 
در حال توســعه بخشــیدن به بزرگترین پروژه های تولید انرژی پاک در 
جهان هستند.اما در این میان باید یک کشور عرب را مورد توجه بیشتری 
قرار دهیم. این کشــور در تلاش اســت که خیلی زود خود را به یکی از 
صادرکنندگان مهم انرژی پاک به بازار اروپا تبدیل کند که تشــنه منابع 
جدید انرژی است. منظور ما کشور مراکش است. این کشور عربی شمال 
آفریقا به اندازه همسایگانش از منابع وسیع نفت و گاز بهره مند نیست ولی...

 شریک جدید اروپا 
در حوزه انرژی

11

»تدبیر تازه «    از نقش آفرینی جدید 
مراکش گزارش می دهد

گزارش

4

تخریب خاک؛ 
تهدید  امنیت غذایی

 تاکنون یک سوم خاک های جهان تخریب
 شده است

بـــــو دجــــه
 تــورم زا؟

7

 بغزیان: بودجه فقط  روی کاغذ 
کسری ندارد!

گفتگو

9

 روسیه تازه ترین
  کشف بزرگ  
نفتی عراق را بلعید

»   تدبیر تازه  «  گزارش می دهد

نماینــده مــردم در مجلس دهم معتقد اســت، کلیات بودجه 
۱۴۰۳ طی روزهای آتی توســط دولت ســیزدهم به مجلس 
ارائه می شــودکه دو اتفاق مهم از جمله کاهش ۵۰ درصدی 
بودجــه نفت و همچنیــن افزایش حدود ۵۰ درصد مالیات در 

بودجه بندی جدید رخ داده است.
نماینــده مردم در مجلــس دهم گفت: در واقع به دلیل اینکه 
دولت نمی تواند نفت را به فروش برساند تلاش می کند تا کمبود 
درآمد خود را از طریق مالیات تأمین کند که بی تردید باید چند 
نکته مهم را مد نظر قرار داد؛ نکته اول اینکه عنوان می شــود 
در دنیا از مردم مالیات می گیرند، در اینجا جای سؤال باقیست 
چرا فقط گرفتن مالیات در دنیا دیده می شــود! در صورتی که 
رفاه، آسایش، هزینه آموزش، درمان، مسکن، ترانسفر داخل 
شهر و بین شهری و سایر موارد و مسائل دیگر که مردم دنیا 

هیچگونه دغدغه ای از این جهت ندارند و ...

گروه اقتصادی: در حالی روز یک شنبه هفته آینده قرار است 
رییس دولت ســیزدهم، ســند دخل و خرج سال آینده را به 
مجلس ببرد که در روزهای اخیر، بخشــی از متن و اعداد 
آن منتشر شد؛ اعداد و ارقامی که در روزهای گذشته محل 
انتقاد صریح کارشناسان و آگاهان به اقتصاد بود؛ به خصوص 
افزایــش ۵۰ درصــد درآمدهای مالیاتی، این ابهام را ایجاد 
کرد که در اقتصادی که با رکود و افت شدید تقاضا روبه رو 
است، چطور می شود مالیات ها را بالا بود.بر همین اساس، 
این سؤال در حال حاضر مطرح است که اعداد و ارقام بودجه 
ســال آینده، چه پیامی برای اقتصاد ایران دارد؟ در همین 
خصوص، آلبرت بغزیان در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: 
بودجه یک پنجم برنامه ۵ ســاله است، بنابراین اگر بودجه 
براساس برنامه نوشته نشود، یعنی سال قبل را با یک رشدی 

در ارقام به واسطه تورم، گسترش...

تصمیم تازه اوپک پلاس مبنی بر کاهش عرضه بیشــتر از 
مقدار پیشــین، دو نتیجه به بار خواهد آورد که هیچ کدام 
از آن دو، مایه خرســندی اعضای این گروه از کشــورهای 
صادرکننده نفت خام نخواهد بود. نخست این که کاستن 
به مقدار ۲.۲ میلیون بشکه نفت خام از تولید روزانه در اوایل 
سال آتی موجب می شود نگاه خوش بینانه به رشد و تقویت 
تقاضای جهانی منطق خود را از دســت بدهد. دوم این که 
موجب می شــود این باور در اذهان تداعی شــود که اقدام 
اتخاذشــده در واقع آخرین تیر ترکش اوپک پلاس است و 
اگر در ادامه بهای نفت خام مجدداً سیر نزولی به خود بگیرد 
این گروه دیگر حربه ای در دست نخواهد داشت تا وضعیت 

بازار را به شکل قابل توجهی تغییر دهد...
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 طی ۴۸ روز تجاوز رژیم صهیونیستی به غزه، جایگاه حقوقی و اعتبار اخلاقی قواعد حقوق 
بین الملل بشردوســتانه در معرض آزمونی خطیر قرار گرفت و موجودیت اشــغالگر، اعتبار 

نظامات بین المللی را بی محابا به چالش کشیده است.
در چنین شرایطی جامعه جهانی چگونه می تواند نسبت به اعِمال قواعد حقوق بین الملل 
بشردوســتانه مطالبه کند درحالی که مقامات صهیونیســتی با اظهاراتی چون »انســان 
حیوان نما«، از نفی جوهره انسانی سخن می گویند و یا در بشریتِ انسانِ فلسطینی تشکیک 
به عمل می آورند؟! آری، هنگامی که بشریت در مسلخ سیاست قربانی شود، پیش از همه 

باید سوگوار نوع بشر بود!
روشن است که اتفاقات ۷ اکتبر ۲۰۲۳ )۱۵ مهرماه ۱۴۰۲( در خلأ شکل نگرفته است. پدیده 
شوم رژیم صهیونیستی از سال ۱۹۴۸ در حال ارتکاب جنایت و تثبیت وضعیت اشغال است. 
بسیاری از این جنایت ها در لابه لای صفحات تاریخ گم شده و بسیاری نیز در تاریکخانه 

سیاست به فراموشی سپرده شده است.
در این میان آنچه مسلم است حق مشروع مردم مظلوم فلسطین برای مبارزه در مقابل یک 
رژیم اشغالگر است. نقطه آغازین تجاوز به سال ۱۹۴۸ و آغاز اشغالگری رژیم صهیونیستی 
بازمی گردد. در حقوق بین الملل چیزی تحت عنوان دفاع در مقابل دفاع مشروع وجود ندارد. 
پر واضح است که نباید در دام این مغالطه فریبنده افتاد. آنچه در صحنه غزه می گذرد در واقع 
تداوم جنایات یک رژیم اشغالگر است. با این وصف عملیات ۷ اکتبر نه تنها برآمده از حق 
ذاتی تعیین سرنوشت، بلکه واکنشی مشروع به سال ها اشغالگری رژیم صهیونیستی است. 
در ابعاد راهبردی نیز عملیات قهرمانانه مقاومت اسلامی هیمنه پوشالی رژیم صهیونیستی 
و افسانه شکست ناپذیری آن را در هم شکسته و این رژیم جعلی را از درون با بحران های 
چندلایه مواجه ساخته است.کنوانسیون های چهارگانه ژنو ۱۹۴۹ به عنوان عصاره کوشش 
تاریخی نوع بشر برای قاعده مندکردن انسانی منازعات مسلحانه به شمار می آید که به موجب 
ماده یک مشترک آنها همه دولت ها نه تنها موظف به رعایت قواعد آن هستند بلکه باید 
نسبت به رعایت آنها توسط دیگران نیز اطمینان حاصل کنند؛ با وجود این، تاکنون بیش 
از ۲۰ هزار انسان کشته شده اند که ۷۰ درصد آنها کودکان و زنان هستند. ۴ برابر این تعداد 
نیز مجروح شده اند. این آمار هر روز در فلسطین در حال افزایش است و جامعه بین الملل 

همچنان مبهوت نقض مکرر اصول انسانی است.
در چنین شرایطی شاید نتوان از اصل ضرورت و تناسب سخن گفت، چه آنکه این اصول 
مربوط به زمانی است که هدفی مشروع وجود داشته باشد؛ حال آنکه عرصه مخاصمه در 
غزه و کرانه غربی فلسطین اساساً یک جنگ نامشروع است. در این رابطه اصل تفکیک 
اماکن نظامی و غیرنظامی قابل اعمال است که آن نیز در سبعانه ترین وجه ممکن نقض 
شــده است. بیمارســتان ها و مراکز پزشکی که باید به مجروحان کمک رسانی کنند، خود 
هدف اصلی حملات واقع شــدند. در واقع کل جمعیت ۳/۲ میلیونی و تک تک کودکان، 
زنان و مردان نوار غزه در معرض حملات بدون تمایز اشغالگران قرار گرفتند.امروز جامعه 
بین المللی شــاهد از کارافتادگی ســازکارهای بین المللی است؛ سازکارهایی که با ابتناء بر 
نظم منشور ملل متحد و برای نیل به صلح و امنیت بین المللی ساخته شده بود، در معرض 
فروپاشی قرار گرفته اند. اصول انسانی که در قالب قواعد حقوق بین الملل بشردوستانه تحت 
انتظام درآمده بود، یک به یک در حال نقض شدن هستند. مسیر پر فراز و نشیب ۷۰ ساله ای 
که سازمان ملل متحد برای همزیستی بین المللی طی کرده بود، در حال سنجیده شدن با 
یک توحش مدرن است! اگر قرار باشد سازکارهای بین المللی همچون مسئولیت حمایت 
و مداخلات بشردوستانه به کار بیفتد، علی القاعده زمان دقیق به کارگیری آن اکنون است.
در مخاصمه علیه مردم مظلوم غزه، صحبت از آن نیست که ارتکاب کدام یک از عناوین 
مجرمانه ماده ۸ اساســنامه دیوان بین المللی کیفری ذیل موضوع جنایت جنگی رخ داده 
است، بلکه پرسش دقیق تر آن است که ارتکاب کدام یک از آن موارد ۵۰ گانه تاکنون رخ 
نداده است؟! علاوه بر آن، نسل زدایی هدفمند به عنوان یک جرم فرایندی و نژادپرستی به 
عنوان یک جرم مستمر نیز باید مورد توجه دیوان بین المللی کیفری قرار گیرد.ارکان پشتیبان 
و دول حامی این رژیم را نیز نباید از نظر دور نگاه داشــت. حمایت ها از رژیم صهیونیســتی 
در واقع حمایت از تداوم نقض قواعد آمره بین المللی اســت. صدور تســلیحات و ممانعت 
عامدانه از حصول آتش بس و آتش بس پایدار در غزه، مصداق عینی ماده ۲۵ اساســنامه 
دیوان بین المللی کیفری و مشمول تحریک به نسل زدایی است.امریکا و تروئیکای اروپایی، 
طبق کنوانسیون منع نسل کشی ۱۹۴۸ متعهد به پیشگیری از وقوع نسل زدایی هستند، حال 
آنکه در مخاصمه غزه، خود به یکی از عناصر تسهیل جرم و به عبارت دقیق تر شریک در 
جرم مبدل شده اند.سیاســی کاری و اتخاذ اســتانداردهای دوگانه، آفتی است که گریبانگیر 
نهادهای نظارتی بین المللی شده است. فلسطین از سال ۲۰۱۵ به اساسنامه دیوان بین المللی 
کیفری پیوسته و طبعاً جرائم ارتکاب یافته در قلمرو سرزمینی آن تحت صلاحیت رسیدگی 
دیوان است. چگونه است که دادستان دیوان بین المللی کیفری بلافاصله بعد از ۲۴ ساعت 
از شروع بحران در اوکراین، در آن کشور حاضر می شود و بزرگ ترین تیم تحقیقاتی را برای 
بررسی ابعاد احتمالی واقعه تشکیل می دهد، در حالی که پس از گذشت یک ماه و آن هم 
بر اثر فشار افکار عمومی نه برای مواسات با مردم مظلوم فلسطین بلکه برای همدردی با 

خانواده قربانیان صهیونیستی در گذرگاه رفح حضور به هم می رساند؟!
چگونه است که پس از قضیه اوکراین ۳۴ کشور عمدتاً اروپایی تقاضای ورود ثالث در دعوای 
اوکراین علیه روسیه را در دیوان بین المللی دادگستری به ثبت رساندند، اما در نسل زدایی رژیم 
اشغالگر همگی در سکوت مرگبار فرو رفته اند؟ چگونه است که برای نقض موازین به مراتب 
کم اهمیت تر حقوق بشری، کمپین های تحریمی از سوی مجامع غربی به راه می افتد اما در 
خصوص کوچ اجباری و پاکسازی قومی مردم فلسطین زبان ها در کام می ماند؟! چگونه است 
که مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در تشخیص جنایات رژیم صهیونیستی به عنوان 
جنایت جنگی، مدعی است که اطلاعات حقوقی ندارد اما در خصوص مبارزه مشروع مردم 
فلسطین در قامت یک وکیل کارآزموده بین المللی اظهار نظر می کند؟!اقداماتی از این دست 
وجدان جمعی بین المللی را آزرده خاطر کرده است. جامعه جهانی تاب آوری خود را در قبال 
این تناقضات مهوّع و شرم آور از دست داده و امروز افکار عمومی جهان مستقیماً به صحنه 
آمده است.تظاهرات چند هزار نفری در گوشه و کنار دنیا و از جمله در امریکا و اروپا که بر ضد 
رژیم کودک کش صهیونیســتی برگزار شــده و می شود، گواه روشنی از جرح عواطف بشری 
است. از همین رو جنایات ارتکابی در غزه نباید بدون مجازات باقی بماند. شاید دلیل اصلی 
بی پروایی رژیم صهیونیستی در ۴۸ روز حمله و جنایت علیه غزه، همین بی کیفرماندن طولانی 
مدتی است که در سایه حمایت های همه جانبه امریکا و برخی دولت های اروپایی محقق شده 
است. فشار افکار عمومی ثابت کرد که موضوعات بین المللی فارغ از اراده سیاسی دولتمردان 
غربی نیز می تواند به نتیجه برسد. باید به مطالبات عمومی در ارتباط با پاسخگو کردن رژیم 
صهیونیستی و حامیانش ادامه داد و این خشم فراگیر را تا حصول اطمینان از تعقیب کیفری 
مقامات رژیم دنبال کرد.در همین راستا، جمهوری اسلامی ایران در چهارچوب رویکرد اصولی 
و کنشگری فعال خود برای توقف تجاوز رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین، با بسیاری 
از کشورها به خصوص دولت های اسلامی به طور ویژه مشورت های مستمری را در سطوح 
مختلف انجام داده است. توقف فوری و بی قید و شرط کشتار مردم غزه و کمک رسانی فوری 
بشردوستانه از اولویت های پیگیری در این برهه بوده است. ارسال نامه رئیس جمهور محترم 
به سران ۵۰ کشور جهان، شرکت ایشان در اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی، نشست 
مجازی سران بریکس، شرکت اینجانب در نشست کمیته اجرایی سازمان همکاری اسلامی، 
بیش از ۵۰ رایزنی تلفنی با وزرای امور خارجه کشورهای مختلف جهان، سفرهای منطقه ای 
به کشــورهای عراق، لبنان، ســوریه، قطر، ترکیه و... مشــارکت در اجلاس مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک و اجلاس ژنو و همچنین مطالبه تحریم اقتصادی و تجاری رژیم 
صهیونیســتی در دســتور کار دســتگاه دیپلماسی قرار داشته است و این تلاش ها برای پایان 
تجاوز و حق کشی رژیم صهیونیستی و زمینه سازی برای تحقق حق تعیین سرنوشت ملت 
مظلوم اما مقتدر فلسطین ادامه خواهد یافت.ما باور داریم آینده از آنِ مردم فلسطین است و 

رژیم اشغالگر و حامیان غربی آن تسلیم اراده آهنین ملت فلسطین خواهند شد.

آینده از آنِ مردم فلسطین است
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ادعاهای بی اساس نماینده دائم آمریکا درباره دخالت ایران در حمله به نیروهای 
نظامی این کشور واکنش جمهوری اسلامی ایران را به همراه داشت.در همین 
خصوص امیرســعید ایروانی ســفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در 
ســازمان ملل در نامه ای به رئیس شــورای امنیت و همچنین دبیرکل سازمان 
ملل با اشاره به نامه های قبلی از جمله آخرین نامه های مورخ ۲۰ نوامبر ۲۰۲۳ 
)S/۸۹۲/۲۰۲۳(، اعلام کرد: مایلم با قاطعیت ادامه ادعاهای غیرمستند علیه 
جمهوری اســلامی ایران در نامه مورخ ۲۸ نوامبر ۲۰۲۳ نماینده دائم آمریکا 
را رد کنم.در این نامه آمده اســت: در همین راســتا، بار دیگر تأکید می کنم که 
جمهوری اسلامی ایران در هیچ اقدام یا حمله ای علیه نیروهای نظامی آمریکا 
حضور نداشــته است.ایروانی خاطرنشان کرده است: جمهوری اسلامی ایران 

این ادعاهای بی اساس را تلاشی عمدی از سوی ایالات متحده، کشور اشغالگر، 
برای توجیه و جرم زدایی تجاوزکارانه و نقض جدی قوانین بین المللی و منشور 
ســازمان ملل متحد در جمهوری عربی ســوریه و منطقه می داند.به گزارش 
فارس، سخنگوی وزارت امور خارجه ناصر کنعانی نیز روز دوشنبه ۱۳ آذر ماه 
در نشســت هفتگی با خبرنگاران و در پاســخ به سؤال خبرنگاری درباره ادعای 
سنتکام مبنی بر دخالت ایران در حمله انصارالله یمن به کشتی های اسرائیلی نیز 
گفت: سنتکام را نیروی تروریستی تلقی می کنیم و حضور نیروهای تروریستی 
سنتکام مخل آرامش و ایجاد کننده بی ثباتی و ناامنی برای کشورهای منطقه 
بوده اســت. ادعاهایشــان بی سند و مدرک است و قابلیت راستی آزمایی ندارد. 
از منظر ایران این ادعاها فاقد ارزش پاســخگویی اســت.وی گفت: معتقدیم 

آمریکایی ها اکنون در جایگاه اخلاقی نیســتند که دیگران را به اقداماتی نظیر 
بی ثباتی در منطقه متهم کنند. آمریکایی ها یک طرف جنگ در منطقه هستند 
و مسؤول دو ماه کشتار مردم فلسطین هستند و در جایگاه اخلاقی برای طرح 
ادعاهــای واهــی نه علیه دولت ها و نه گروه های مقاومت در منطقه هســتند.
پیش از این هم بارها ایران اعلام کرده بود که نیروهای مقاومت در منطقه نه 
از ایران دستور می گیرند و نه براساس دستورالعمل ایران اقدام می کنند. ناصر 
کنعانی همچنین درباره ادعاهای بی اساس آمریکایی ها بیان کرد: دولت آمریکا 
نمی تواند واکنش دولت ها و گروه های مقاومت در منطقه را با اتهام زنی به این و 
آن متوجه کسی غیر از خودش کند. حضور آمریکا در منطقه مخل امنیت بوده 
است و حمایت تمام عیار آمریکا از این رژیم مخل ثبات و امنیت منطقه است.

نامه ایران به شورای امنیت: در هیچ اقدام یا حمله ای علیه نظامیان آمریکایی حضور نداشته ایم

یادداشت

رسول سلیمی
روزنامه نگار

 جدال
 برسر طالبانِ 
پاکستان

سناریوهای پیش روی طالبان 
افغانستان برای گریز از فشار 
پاکستان چیست؟

گروه بین الملل: بعد از آنکه پاکســتان توانســت یک حمله 
تروریســتی را که در ســاعات اولیه روز شنبه )۴ نوامبر-۱۳ 
آبان ۱۴۰۲( در پایگاه آموزشــی نیروی هوایی پاکســتان، 
خنثی کند و هر نه تروریست را نابود کند، بار دیگر نگاه ها 
به سوی افراطیون مذهبی مسلمان در پاکستان جلب شد. 
چه آنکه بعداً مشــخص شــد این حمله تروریستی از سوی 
 ،)TTP( وابسته به طالبان پاکستان )TJP( جهاد پاکستان
انجام شــده است. چه آنکه پیش تر نیز حملات تروریستی 
در استان های مرزی بلوچستان و خیبر پختونخوا، به کشته 
شدن دست کم ۱۷ سرباز پاکستانی منجر شده بود. اما طالبان 
پاکستان چگونه به وجود آمد و حملات امروز آن در پاکستان 
چه ارتباطی با اخراج افغانستانی های مقیم پاکستان دارد؟ 
آیا طالبان پاکستان که حملات آن در استان های هم مرز 

ایران بوده، تهدیدی برای کشورمان خواهد بود؟
داستان دو طالبان پاکستان و افغانستان ��

پس از اینکه شــوروی در ســال ۱۹۸۹ به اشغال افغانستان 
پایــان داد، این کشــور به هرج و مرج افتــاد. از این موج، 
طالبان، یک گروه بنیادگرای اسلامی که عمدتاً پشتون ها 
را تشــکیل می دهد، ظهور کردند. پشــتون ها گروه قومی 
اصلی در افغانســتان و همچنین شــمال و غرب پاکستان 
هستند. تا سال ۱۹۹۶، طالبان کابل را در اختیار داشت اما 
اوضاع در سال ۲۰۰۱ تغییر کرد، زمانی که ایالات متحده 
به دلیل امتناع طالبان از تحویل اسامه بن لادن، مغز متفکر 
حملات تروریستی ۱۱ سپتامبر، به افغانستان حمله کرد. با 
حمله امریکا جنگ و اشغال ۲۰ ساله اغاز شد. اگرچه طالبان 
به ســرعت ســرنگون شد، اما این گروه به جنگ نامتقارن 
علیه امریکایی ها ادامه داد و در عین حال به سرزمین های 

پشتون در افغانستان و پاکستان پناه برد.
 ،TTP در این شرایط بود که طالبان پاکستان یا به اختصار
ظهور کرد. بعد از حمله امریکا به افغانستان، جهادی های 
پاکســتانی با هم متحد شــدند تا به طور رســمی TTP را 
در ســال ۲۰۰۷ ایجاد کنند. این ســازمان ادعا کرد که به 
دنبال گســترش طالبان افغانستان است و در نهایت قصد 
دارد یک دولت اســلامی عاری از نفوذ امریکا در پاکستان 

نیز ایجاد کند.
در سال های اولیه، استراتژی TTP بر حمله به غیرنظامیان 
در پاکستان برای دریافت امتیازات از دولت پاکستان متمرکز 
بود. مهم تر از همه، در سال ۲۰۱۴، طالبان پاکستان ۱۴۹ 
نفــر از جملــه ۱۳۲ دانش آموز را در حمله به یک مدرســه 
ارتش در پیشاور را قتل عام کرد. از سال TTP ،۲۰۱۸ تمرکز 
خود را به طور مستقیم بر حمله به تاسیسات نظامی تغییر 
داده است. امروز این گروه بزرگ ترین سازمان شبه نظامی 
اســت که با دولت پاکستان می جنگد و هزاران جنگجو در 

هر دو طرف مرز افغانستان و پاکستان دارد.
باتوجه به ازدست دادن پاکستان شرقی در سال ۱۹۷۱، دولت 
پاکستان به طور فزاینده در مورد جدایی طلبی بیشتر در کشور 

نگران شد. نگرانی ویژه پاکستانی ها از ناسیونالیسم پشتون 
در ولایات خیبر پختونخوا )KPK( و بلوچستان بود که هر دو 
هم مرز با افغانستان بودند باعث شد تا تقاضا برای تشکیل 
یک ملت متحد پشــتون قبل از ایجاد پاکســتان در سال 
۱۹۷۱ بود، مجدداً مطرح شود.برای مقابله با ناسیونالیسم 
پشتون، دولت پاکستان تصمیم گرفت بنیادگرایی اسلامی 
را تشــویق کند. در نتیجه مدرســه های متعدد دیوبندی را 
تأسیس کرد و با آموزش آنها تلاش کرد نیروهایی را برای 
مقابله با این ناسیونالیســم آموزش دهد. رهبری طالبان از 
این مدارس بیرون آمد. به عبارت بهتر، اصطلاح »طالبان« 
همان ترجمه پشــتو برای واژه »دانشجو« است. پاکستان 
با خوشحالی از ظهور طالبان در کشور همسایه خود یعنی 
افغانســتان، امیدوار بود که اســلام گرایان تندرو، هویت 
پشــتون های جدایی طلب را هم در داخل و هم در کشــور 
همســایه افغانستان سرکوب کنند. آرزویی که به کابوس 

پاکستانی ها تبدیل شد.
اما تهاجم امریکا مســائل را پیچیده کرد. پاکســتان متحد 
امریــکا بــود و حمایت نظامی و مالی گســترده ای از این 
ابرقدرت دریافت کرد. هم زمان منافع خود را در حمایت از 
طالبان داشــت؛ بنابراین، به دنبال یک بازی متعادل کننده 
ظریف و خطرناک بود، مخفیانه از طالبان حمایت می کرد 
و درعین حال حرکات آشــکار علیه تروریسم انجام می داد. 
اما پاکســتان بعد از حمله امریکا به افغانســتان، سیاست 
دوگانــه ای را دنبال کرد. از یک ســو حمایت های نظامی 
امریکا را دریافت کرد و از ســوی دیگر به دنبال سیاســت 
قبلی خود از طالبان که آن روزها دشمن امریکا بود حمایت 
پنهانی داشت. اما دیری نپایید که این سیاست به تهدیدی 

علیه این کشور تبدیل شد.
چرایی و چگونگی فشــار پاکســتان بــر طالبان  ��

افغانستان
در همین حال، پاکســتان بر اســاس سیاست جدیدی که 
اتخاذ کرده، یک کمپین فشار گسترده تر را برای وادارکردن 
طالبان افغانســتان به لغو حمایت خود از طالبان پاکســتان 
ایجــاد کرده اســت. گام اصلی برای ایــن منظور اخراج 
پناهندگان افغانستانی از پاکستان بود که هدف آن فشار بر 
طالبان بود. گام مهم دیگری که پاکستان برداشته، تحریم 
روابط اقتصادی و تجاری برای با طالبان اســت. پاکستان 
همچنین اعلام کرده است که »از پرونده رسمیت طالبان 
افغانستان در سازمان ملل حمایت نخواهد کرد« که احتمالًا 
به این معنی است که پاکستان از به رسمیت شناختن رسمی 

دولت تحت رهبری طالبان حمایت نخواهد کرد.
در مقابل، رهبری طالبان نگرانی های پاکستان را در مورد 
TTP بی اســاس خوانده و آن را مشــکل داخلی پاکستان 
توصیف کرده است. از زمان بازگشت طالبان به قدرت در 
سال ۲۰۲۱، طالبان دو هدف متفاوت را نشان دنبال می کند: 
جهادگرایی در مقابل دولت ســازی. طالبان افغانستان بعد 

از به قدرت رســیدن نشــان داده که از نوعی آرمان گرایی 
توسعه طلبانه خارجی دفاع می کند. برای این منظور، آن ها 
تنهــا به دنبال حمایــت از کمپین های جهادی در خارج از 
کشورشان هستند تا آرمان و ایدئولوژی آنها را دنبال کنند. 
در مقابل دولت ســازان بر درون متمرکز هســتند و فعالیت 
جنگجویــان خارجی را برای بهبود روابط با کشــورهای 
منطقه ای و غربی و همچنین ثبات و اقتصاد کشور، کنترل و 
محدود می کنند. سیاستی که پاکستان با اخراج افغانستانی ها 
از کشورش دنبال می کند و به نظر می رسد رهبران طالبان 
از اهداف دولت سازی پاکستان خشمگین شده اند و اخراج 
پناهندگان را توطئه ای برای تضعیف دولت طالبان ارزیابی 
می کنند.ازاین رو به نظر می رســد پاکســتان آماده است تا 
فشــار اقتصادی بر افغانســتان را حفظ و افزایش دهد تا 
طالبان را مجبور به بازنگری در حمایت خود از TTP کند. 
اهرم اقتصادی پاکستان بر افغانستان تا حدودی ریشه در 
محصور شــدن افغانســتان در خشکی دارد. شریان اصلی 
تجارت ترانزیت افغانستان و بازار اصلی صادرات افغانستان 
بــه رهبــری طالبان که بیــش از ۵۰ درصد صادرات آن را 
تشــکیل می دهد از طریق گذرگاه های مرزی با پاکستان 
است که بیش از ۴۰ درصد از درامدهای گمرکی افغانستان 
را تشکیل می دهد و در مجموع تقریباً ۶۰ درصد از کل درامد 
طالبان را تشــکیل می دهد.این اقدامات اگرچه تأثیری بر 
اقتصاد پاکســتان خواهد داشت، اما وابستگی پاکستان به 
اقتصاد افغانســتان بســیار کمتر است و صرفاً پاکستان در 
یک نقطه حجم زیادی از زغال ســنگ افغانســتان را وارد 
می کند، اما با کاهش قیمت زغال سنگ بین المللی، واردات 
زغال ســنگ پاکستان از افغانستان نیز کاهش یافته است؛ 
بنابراین، به طورکلی، اقدامات پاکستان فشار قابل توجهی بر 
طالبان افغانستان وارد خواهد کرد و این کشور را با کاهش 

درآمد و حجم تجارت روبه رو می کند.
گزینه های طالبان برای فرار از فشار پاکستان ��

طالبــان گزینه های خود را در تلاش برای کاهش فشــار 
پاکســتان و وادارکردن این کشور به ایجاد فضای سیاسی 
برای TTP دارند. به عنوان مثال، طالبان می تواند به دنبال 
بهبود روابط با همسایگان در آسیای مرکزی و ایران برای 
تحمل فشار اقتصادی پاکستان باشد. طالبان اخیراً، به دنبال 
دسترســی بیشتر به بندر و امتیازات تجاری از ایران بوده و 
هیئت های تجاری او برای کاهش فشار اقتصادی به ایران 
سفرکرده اند. اگرچه این فرصت مغتنمی هم برای ایران بود 
تا خواسته های خود درباره حق به هیرمند و امنیت مرزها و 
مسئله مهاجران را به طالبان تحمیل کرده و امتیازگیری کند. 
در همین حال، دسترسی ایران به کاهش خسارت ناشی از 
تجارت ترانزیت محدود با پاکستان کمک خواهد کرد، اما 
مشخص نیست که آیا می تواند جایگزین کامل باشد یا نه.

طالبان همچنین ممکن اســت به دنبال ایجاد یک کانال 
پشــتی با پاکســتان باشد. درگذشــته، در لحظات تنش با 

پاکستان، طالبان برای کاهش تنش ها به مقامات پاکستانی 
متمایل شــده و پیام های پنهانی را برای کاهش تنش ها 
ارســال کرده اســت. این همان سیاستی است که برخی 
رهبران ایدئولوژیک در موقعیت ضعف و اســتیصال نشان 
می دهند و هم زمان با تهدید آشــکار، پیام های پنهانی به 
دشــمن برای کاهش تنش ارســال می کنند. این احتمال 
وجود دارد که برخی از رهبران طالبان )مانند کســانی که 
حامی ایده دولت سازی هستند( برای کاهش تنش ها از افراد 

ذی نفوذ در پاکستان درخواست کمک کنند.
بهترین کشوری که برای ایفای نقش میانجی شخص ثالث 
در دسترس طالبان قرار دارد، قطر است. اما مشخص نیست 
که آیا دولت قطر که در حال حاضر و در میانه جنگ اسرائیل 
و حمــاس در غــزه، علاقه مند به ایفای نقش میانجیگری 
برای کاهش تنش های پاکســتان و طالبان خواهد بود یا 
خیــر. چین گزینه بعدی میانجیگری اســت، اما چین نیز 
نگرانی های امنیتی خود را در مورد گروه های تروریســتی 
مستقر در افغانستان دارد و ممکن است از دیدگاه پاکستان 
در مــورد افزایش ناامنی در پاکســتان حمایت کند. چین 
نگران اســت اویغورهای جدایی طلب با طالبان هم نوایی 
کنند؛ ازاین رو در ابعاد استراتژیک از سیاست های سرکوب 
طلبان پاکستان حمایت می کند.گزینه دیگر برای طالبان 
این اســت که به دنبال گرم شــدن روابط با جهان غرب از 
امریکا برای باز کردن روابط تجاری و اقتصادی دوجانبه و 
همچنین به دست آوردن کمک های چندجانبه بهره گیرد. 
اقدامــات طالبان برای دریافــت کمک های غرب زمانی 
موفقیت آمیز خواهد بود که محدودیت های آموزش دختران 
و اشتغال زنان را کاهش دهد. هرچند اقدامات کمتر مانند 
اجازه دادن به زنان برای کار برای سازمان های غیردولتی و 
سازمان ملل متحد نیز ممکن است برخی از درها را باز کند. 
طالبان همچنین می توانند با افزایش تعامل با رقیب اصلی 
پاکستان یعنی هند و فرصت سازی سیاسی برای افزایش 
حضور سیاسی هندی ها در افغانستان در ازای کمک های 
اقتصادی، با پاکستان بازی کنند.اما دردسترس ترین گزینه 
روی میز که طالبان، توسل به نیروهای نیابتی برای اعمال 
خشونت بر پاکستان است. برای این منظور، طالبان احتمالًا 
محدودیت فعالیت های متحدان مختلف شبه نظامی علیه 
پاکســتان را کاهش خواهد داد. اگر چنین شــود، طالبان با 
تحریک متحد کلیدی خود در پاکستان و از طریق سازمان 
پوششی خود، حملات پیچیده تری را بر پاکستان تحمیل 
خواهد کرد. طالبان همچنین می تواند به ســایر جناح های 
شــبه نظامی در افغانســتان مانند القاعده و گروه حافظ گل 
بهادر و لشــکر اســلام که سابقه خشــونت در پاکستان را 
دارنــد روی آورد. طالبان همچنین پناهگاه مطمئنی برای 
شورشــیان جدایی طلب بلوچ اســت و در صورت پیگیری 
سیاســت فشار، خواهد توانست از آنها به عنوان اهرم فشار 

به ایران و پاکستان بهره برداری کند.

حسین امیرعبداللهیان
وزیر امور خارجه

ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به گزارش ســالانه 
تروریســم وزارت خارجه آمریکا گفت: گزارشــات سالانه کشوری آمریکا در 
مورد تروریسم که با دستور کار تهدیدانگاری کشورهای غیرهمسو و یا مخالف 
این کشور تدوین می شود، فاقد اعتبار و وجاهت بین المللی بوده و تغییری در 
واقعیات مربوط به تلاش های واقعی کشــورها برای مقابله جدی با تروریســم 
ایجاد نمی کند.سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اکنون بعد از گذشت ۲۰ سال 
از انتشار این قبیل گزارش های یکسویه و جهت دار، جامعه بین المللی و افکار 
عمومی جهان در موقعیت بهتری برای درک و قضاوت رفتار و اقدامات دوگانه 
دولت آمریکا در برخورد با پدیده شوم تروریسم قرار دارد.کنعانی تصریح کرد: 
آمریکا نمی تواند با قلب واقعیات و روایت سازی غلط، اقدامات مشروع جنبش 

مقاومت در منطقه جهت مقابله با اشــغالگری که از نظر بین المللی برســمیت 
شناخته شده است را با برچسب های دروغین تروریسم زیر سؤال ببرد.سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی افزود: بر همگان روشن است که دولت آمریکا متهم اصلی 
در تشکیل، آموزش، تجهیز و هدایت تروریست های داعش است و اخیراً نیز با 
حمایت همه جانبه از تروریسم دولتی رژیم اسراییل و در اختیار قراردادن انواع 
بمب ها و تسلیحات مرگبار به این رژیم تروریستی و با ممانعت و وتوی مکرر 
قطعنامه های توقف بمباران های غزه در شورای امنیت سازمان ملل، در کشتار 
وحشــیانه بیش از ۱۵ هزار غیرنظامی و زن و کودک در غزه، شــریک اصلی 
جنایت علیه بشریت و نسل کشی فلسطینی ها بوده است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه تصریح کرد: دولت آمریکا با اذعان به دست داشتن مقامات سابق این 

کشور در ترور شهید سلیمانی، همچنان از مسئولیت خود در پاسخگویی و نیز 
به عدالت ســپردن جنایتکاران دخیل در این جنایت فرار می کند و بطور شــرم 
آوری خود را در جایگاه مدعی قرار می دهد.کنعانی تأکید کرد: دولت آمریکا با 
تسهیل تردد، ارتباط گرفتن، تأمین مالی و پناه دادن تروریست ها و ایجاد بهشت 
امن برای رهبران تروریست فرقه منافقین و دیگر گروه هک های تروریستی 
و خرابکار برای پیشــبرد برنامه های سیاســت خارجی خود، رســماً به استفاده 
ابزاری از تروریسم متوسل شده و همچنان به ریاکاری خود در این زمینه ادامه 
می دهد.ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
ضمن محکوم کردن اقدامات حمایتی آمریکا از تروریسم، به تلاش خود برای 

افشاسازی نفاق آشکار دولت آمریکا در خصوص تروریسم ادامه خواهد داد.

ایران: دولت آمریکا متهم اصلی هدایت تروریست هاست
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سال هفتم
شماره 341

برخی 
تحلیل گران، 

روابط مه آلود 
ایران و اروپا 

را در کارنامه 
دیپلمات های 

ایران نقطه 
تاریکی 

می دانند و 
برخی دیگر 

معتقدند 
که درست 
در ماههای 
باقیمانده 

تا انتخابات 
ریاست 

جمهوری 
ایالات متحده 

آمریکا، این 
روابط تیره 

و تار به نفع 
ایران نیست؛ 

هر چند 
این دیدگاه 

مخالفانی هم 
دارد

علیرغم اینکه دولت اعلام کرد به لحاظ کمی، بیشــتر از حد انتظار توانســتیم نفت 
و فرآورده هــای نفتــی را صادر کنیم اما منابعی که دولت در بودجه ۱۴۰۲ دیده بود، 
عملًا محقق نشــد. واقعیت این اســت که تأمین مالی مالیاتی بودجه امســال بنا بر 
اظهار سازمان امور مالیاتی تقریباً بیشتر از اعداد بودجه محقق شد اما سایر بخش ها 
تحقق پیدا نکرد.در این شرایط طبیعتاً کسری بودجه بدنه دولت را تحت فشار قرار 
داده و دولــت از طریــق نظــام پولی به بانک مرکزی و بانک های تجاری و از طریق 
نظام مالی از مســیر بازار و از داخل اقتصاد مشــخصاً از بورس تأمین مالی می کند و 
بخشــی از آن آثار آنی تورمی دارد که امروز با آن مواجه هســتیم. بخشــی دیگر هم 
آثار تورم آتی دارد.اگر بخواهیم تورم سال گذشته و امسال و سال آینده و سال های 
بعد را تقســیم بندی کنیم، بخشــی از تورم ناشی از سیاست های مالی است که آثار 
آتی دارد و بخشــی هم سیاســت های پولی اســت که امروز شاهد این اثر هستیم. از 
آنجایی که بخشی از این تورم ناشی از سیاست های مالی دولت های گذشته تا به 
امروز بوده اساســاً امکان کنترل آن وجود ندارد به همین دلیل حتی اگر از طریق 
سیاست های انقباضی پولی نسبت به کنترل نقدینگی اقدام شود، آثار سیاست های 
مالی همچنان کشور را در روند تورمی مزمن قرار می دهد.با این پیش فرض، دولت 
می خواهــد در ســال ۱۴۰۳ دو منابع درآمدی کــه دو بخش اصلی درآمدی دولت 
محسوب می شود درآمد ناشی از صادرات نفت با درآمدهای مالیات را جابه جا کند، 
موضوعی که در بودجه امسال و سال آینده مستتر است این بوده که دولت به هیچ 
وجه قادر نیست انضباط مالی را برای خود یک تکلیف بداند. منظور از انضباط مالی 
این است که بتوان در تراز درآمدها، هزینه ها را تنظیم کرد که این هزینه ها می تواند 
از هر بخشی باشد.البته به نظر می رسد نمی توان با بخش تکالیف حاکمیتی دولت 
در بودجــه کاری کــرد برای مثال حوزه های دفاع و امنیت یا در بخش های عمومی 
مانند بهداشت و درمان و آموزش، گرچه سهم دولت در این حوزه ها به ویژه درمان 
و آموزش به دلیل مشــکلات تأمین مالی کاهش پیدا کرده که این ضعف بودجه 
محسوب می شود و به هر حال این اقدامات جزو وظایف حاکمیتی دولت است. اما 
عدد بودجه در بخش هایی بســیار قابل توجه و معنی دار اســت و درسالهای گذشته 
روند رشد این بخش ها نشان می دهد که برخی از این بخش ها از نقطه صفر حرکت 
کرده و امروز به بخش قابل توجهی از هزینه های دولت را به خود اختصاص داده اند و 
هر سال هم بودجه بیشتری به دولت تحمیل می کنند.باید نگاه جامع داشته باشیم و 
دولت باید به سمت انضباط مالی پیش برود و برای هر ریالی که هزینه می کند، باید 
اثربخشی آن در حوزه ها اثبات شود و اگر اثربخشی نیست یا اثر منفی دارد، باید آن 
حوزه ها را در محدودیت های بودجه ای قرار دهد چراکه در ذات این دولت کسری 
نهفته است.فراموش نکنیم کسری بودجه از هر راهی تأمین شود، مفهوم آن تورم 
و افزایش قیمت تمام خدمات و کالاهاست، باید توجه داشت که تورم مالیاتی است 
که فقرا آن را می پردازند، با همین نگاه باید دید آیا در کشــوری که رشــد اقتصادی 
آن بدون نفت بی معنی است و در سال های گذشته بعضاً منفی بوده، می توان چنین 
درآمد مالیاتی اســتخراج و کســب کرد؟ اساساً این کسب مالیات از چنین اقتصادی 
منطقی نیست و شاید هم امکانپذیر هم نباشد. خوشبینانه است که دولت بتواند در 
سال آینده چنین منابعی را از مالیات تأمین کند.حداقل آنچه که اعلام شده این است 
که ســقف معافیتی مالیاتی حقوق نســبت به ســال ۱۴۰۲ تغییری پیدا نکرده و این 
نشــان می دهد که فشــار زیادی بر روی درآمدهای ناشی از حقوق گذاشته شده که 
از این بخش مالیات گرفته شود. با توجه به اینکه جدول مالیاتی که از ۱۰ درصد به 
۳۵ درصد رسیده، اگر سقف معافیت بالا نرود، به نظر می رسد که کسورت ناشی از 
مالیات معنادار باشد.نکته مهم این است که اگر خانوار برای زیست خود باید سقف 
۲۰ میلیون تومان هزینه کنند، مالیات ستانی از افرادی که توان اداره معیشت زندگی 
خانوار خود را ندارند، محلی از اعراب ندارد و این اقدام در ذات خود یک بی عدالتی 
محســوب می شــود.نکته دیگر این است که ندیده ایم که دولت پایه های مالیاتی را 
افزایش دهد و تنها با نرخ های مالیاتی بازی می کند، بنابراین بخش قابل توجهی 
از اقتصاد کشــور که بیشــتر به اشــخاص برمی گردد و نه افراد، خارج از چتر مالیاتی 
قرار دارند و همینطور به فعالیت خود ادامه می دهند و این بخش در ذات اقتصادی 
می تواند فسادآفرین باشد. در این شرایط چرا دولت در ساختار بودجه ۱۴۰۳ در اخذ 
مالیات به توســعه و گســترش پایه مالیاتی نپرداخته اســت که این یک ایراد بسیار 
بزرگ تلقی می شــود.در دنیا این مرســوم است که دولت ها به کسانی که از شرایط 
اقتصادی متضرر می شوند، باید کمک کنند یعنی این افراد مشمول مالیات معکوس 
می شوند و به این افراد باید از منابع عمومی و ذخایر کشور پرداخت هایی انجام شود 
که آسیب نبینند. بسیاری از اقتصادی های توسعه یافته و بزرگ دنیا در دوران کرونا 
نســبت به این حمایت ها از خانوار و شــرکت ها اقدام کردند. این حمایت ها به این 
دلیل انجام می شود که این افراد به دلایلی که دولت ها موجبات آن را فراهم کردند 
حذف نشوند و آسیب نبینند.وقتی از حقوق ها بالاتر از ۱۲.۵ میلیون به بالا مالیات 
اخذ می شــود، باید این را در نظر گرفت که خانواری هســتند که مجموع درآمدی 
آنها به ســقف ۲۰ میلیون تومان هم نمی رســد و در این شــرایط دولت نباید از این 
افراد و خانوار مالیات بگیرد.به هرحال در ماده ۴۱ قانون کار به این اشــاره دارد که 
ســبد معیشــتی باید توســط مراجع ذی ربط تعیین شود و مراجع ذی ربط هم کاملًا 
مشخص هستند اما آن مراجع هیچ وقت برای این محاسبات و عمومی کردن آن 
گامی برنداشتند چراکه انجام این محاسبات تعهد ایجاد می کند. اگر اعلام شود که 
مرز اعداد درآمدی اعلام شود، کمتر آن تله فقر خواهد بود.در این شرایط به سراغ 
دو نهاد کمیته امداد و بهزیســتی می روند و جمعیتی چند میلیون نفری باید تحت 
پوشش این دو نهاد قرار بگیرند بنابراین دولت باید پول سنگینی را در این شرایط 
بپردازد به همین دلیل دولت همواره از اعلام این اعداد فرار می کند و این اعداد به 
صورت پراکنده توسط افراد و اشخاص و نهادها صورت غیر رسمی اعلام می شود 
و دولت هم این اعداد را نمی پذیرد.مردم یک مالیات مستقیم بر حقوق می پردازند 
و همچنین یک مالیات غیر مســتقیم را هم تحت عنوان مالیات بر ارزش افزوده 
می پردازند که در بودجه ســال آینده نرخ مالیات بر ارزش افزوده از ۹ به ۱۰ درصد 
رسید و به صورت پلکانی تا پایان برنامه هفتم به ۱۳ درصد افزایش پیدا خواهد کرد. 
مردم در حالی این مالیات را می پردازند که ما به ازای آن کالا و خدماتی را دریافت 
نمی کنند.اگر این ۱۰ درصد مالیات بر ارزش افزوده به مجموع مالیات اضافه شود، 
تمام افراد بر روی کف معافیت مالیاتی عملًا ۱۰ درصد مالیات هم می پردازند یعنی 
علاوه بر مالیات به تناسب درآمد، ۱۰ درصد مالیات دیگری را هم می پردازند و این 
ظلم به مصرف کننده اســت. وقتی که کف درآمد پوشــش هزینه های معیشتی باید 
عددی باشــد که خالص درآمد بعد از کســورت باید آن عدد باشــد و این عملًا نشان 

دهنده بی عدالتی است.

دولت انضباط مالی را تکلیف نمی داند

 طبق قانون، شورای عالی کار مرجع تعیین کننده حقوق و دستمزد است. از 
چندسال گذشته، با توجه به بند دو ماده ۴۱، سطح معیشت نیز مبنای تعیین 
حقوق و دستمزد قرار گرفته است. اما نکته جالب اینجاست در سال های اخیر 
هم که میزان سبد معیشت از سوی کمیته مزد تعیین می شد، هیچ گاه ملاک 
اصلی برای تعیین دستمزد نبود. همیشه میزان عدد و رقمی که به عنوان سبد 
معیشت تعیین می شد. بالاتر از میزان دستمزدی بود که در شورایعالی کار به 
تصویب می رســید. ســال گذشته پس از مدت ها کشمکش بر سر تعیین نرخ 
دستمزد کارگران در سال ۱۴۰۲ در آخرین نشست شورای عالی کار رقم سبد 
معیشــت ماهانه کارگران ۱۲ میلیون و ۴۷۹ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شــد در 
واقع این رقم در حالی مورد تصویب شورایعالی کار قرار گرفت، در همین زمان 
کارگران رقم سبد معیشت را ۱۷ میلیون اعلام کرده بودند. درنهایت حداقل 
دستمزد یک کارگر، ۲۷ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته و به مبلغ 
۵ میلیون و ۳۰۸ هزار تومان رسیده است.با وجود اینکه دستمزد سال ۱۴۰۲ 

پایین تر از نرخ تورم تعیین شــد مشــاهده کردیم که تورم آنطور که مسئولین 
اعلام می کنند کنترل نشد و از ۴۵ درصد عبور کرد. یعنی افزایش مزد باعث 
تورم نیست. اگر چنین بود امسال می بایست تورمی در جامعه دیده نمی شد.

سبد کالایی جامعه کارگری معمولًا کالاهای روزمره است که اگر این کالاها 
را از سبدی که بانک مرکزی به عنوان سبد معیشت اعلام کرده است استخراج 
کنیم متوجه می شویم که این دسته از کالاها تورم چند برابری را تجربه کرده 
است. یعنی در طول یکسال اخیر چندین بار گران شده است. بنابراین تورمی 
که مردم در سفره خود احساس می کنند، بسیار بالاتر از رقمی است که مراجع 
رسمی اعلام می کنند. مهم ترین نکته ای که در سال جاری مشخص شد این 
است که دستمزد عامل تورم نیست. افزایش حقوق کارگران ارتباطی به افزایش 
نرخ تورم ندارد.بهای تمام شــده کار برای کارگر بالاتر از ســبد معیشت است، 
نرخ ســهم دســتمزد در بهای تمام شده کالای ساخته شده کارفرما، حداکثر 
۲۰ درصد است. باید اراده واقعی وجود داشته باشد و این مهم باید از مجلس 

شروع شود و با توجه به ارتباطاتی که مجلس با دولت دارد، این بستر فراهم 
شود تا شیوه کنونی تعیین دستمزد تغییر کند. دغدغه نخست جامعه کارگری 
ســطح معیشــت و امنیت شغلی اســت و این یعنی ۶۴ درصد جمعیت کشور 
چنین دغدغه ای دارند. زمانی که از کارگران ســؤال می کنیم که چرا در یک 
واحد تولیدی مشغول کار نمی شوید، بیان می کنند که در مشاغل دیگر درآمد 
بیشتری داریم. به طور مثال در شهرهای شمالی متقاضی کار اگر در کنار ساحل 
تنقلات تفریحی بفروشد درآمد بیشتری دریافت می کند تا تمام وقت خود را 
در یک کارخانه سپری کند و حقوق مصوب شورای عالی کار را دریافت کند. 
کارگر ترجیح می دهد که به سمت چنین مشاغلی که عمدتاً کاذب هست برود. 
نمونه دیگر برای اشتغال کارگر فعالیت در تاکسی اینترنتی است. اکثر کسانی 
که در تاکسی های اینترنتی مشغول کسب درآمد هستند، میزان درآمد آنها در 
ماه از حداقل حقوق مصوب شورای عالی کار بیشتر است. نیروی کار با توجه 
به افزایش هزینه های زندگی ترجیح می دهد در چنین مشاغلی فعالیت کند.

حقوق کارگران پایین از 
دستمزد مشاغل کاذب!

حمیدرضا امام قلی تبار
 بازرس مجمع عالی 
نمایندگان کارگران

یادداشت

علیرضا حیدری
کارشناس اقتصادی

 پرستو بهرامی راد
روزنامه نگار

خروج چشم 
 آبی ها
 از اقتصاد 
ایران؟

بررسی روابط ایران و اروپا 
در سالی پرتلاطم

گروه اقتصادی: روابط تهران با قاره سبز از زمان شروع 
جنگ در روسیه و اوکراین وارد فاز جدیدی شده است. 
اتحادیــه اروپا بــا روی کار آمدن جو بایدن، رییس 
جمهوری آمریکا در ابتدا تلاش کرد تا در نقش یک 
میانجی گر میان ایران و ایالات متحده ظاهر شود و 
در لوای نقش آفرینی جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا تلاش کرد تا نقش پررنگی در 
مذاکــرات احیای برجام بازی کند؛ اما این تلاش، با 
شروع درگیری میان روسیه و اوکراین، رنگ باخت. 
هر چه آتش جنگ میان دو طرف شعله ورتر می شد، 
دنیا شــاهد ادعاهایی در خصوص کمک نظامی از 
ســوی ایران به روســیه بود که با ادعای اوکراین بر 
روی حضور پهپادهای ایرانی رنگ دیگری گرفت؛ 
اینجا بود که اروپا فاز جدیدی از رویارویی با ایران شد 
و تلاش کرد تا روابط خود را با ایران روز به روز کمتر 
کند و راه خود را از موافقان احیای برجام جدا نماید. 
حالا اما مدتهای زیادی است که روابط تجاری ایران 
و اروپا هم هر روز، سردی بیشتری را تجربه می کند. 
برخــی تحلیل گران، روابط مه آلود ایران و اروپا را در 
کارنامه دیپلمات های ایران نقطه تاریکی می دانند و 
برخی دیگر معتقدند که درست در ماههای باقیمانده 
تا انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا، 
این روابط تیره و تار به نفع ایران نیست؛ هر چند این 
دیدگاه مخالفانی هم دارد. برای بررسی روابط ایران 
با اروپا در ماههای گذشته، اقتصاد آنلاین گفتگویی 
با رحمان قهرمان پور، کارشــناس مسائل بین الملل 

به گفتگو پرداخته است.
کارنامــه دولت ســیزدهم در حــوزه روابط  ��

دیپلماتیک، ســطر و ستون های زیادی ندارد و 
محدود به برخی کشــورهایی شده است که به 
طور ســنتی، طرفداران روابط سیاسی با ایران 
بوده انــد. هنوز هم خبــری از روابط دیپلماتیک 
بدون واسطه با آمریکا نیست و حتی اروپا هم از 
گردونه این روابط تقریباً حذف شــده است. هر 
چند در ایجاد ارتباط با برخی کشورهایی همچون 
چین به واســطه حضور در پیمان شــانگهای و 
بریکس توفیقاتی را داشــته است. در این میان 
برخی هم بــه صورت بدبینانه بر این باورند که 
دولت ســیزدهم روابط ایران با اروپا را به سمت 
خوبــی هدایت نکرده و برخی تحلیل می کنند که 
این شــرایط در درازمدت، نگران کننده خواهد 
شد. علت این شرایط را چگونه تفسیر می کنید؟
روابط ایران با اروپا یک جنبه هویتی دارد که از ابتدای 
جمهوری اسلامی ایران وجود داشته و هنوز هم وجود 
دارد. منظور از این جنبه هویتی آن اســت که اروپا 
بخشی از مجموعه غرب است که جمهوری اسلامی 
ایــران، آن را به عنــوان »دگرهویتی« خود تعریف 
کرده اســت. اگر بخواهیم به زبان ساده بگوییم، در 
روایت هویتی جمهوری اسلامی ایران، یکی از علل 
مشکلات اصلی دنیا و به تبع آن، جمهوری اسلامی 
ایران، سلطه غرب بر نظام بین الملل است و اروپا هم 
بخشی از این نظام سلطه است. یعنی در کنار آمریکا، 
اروپا هم بخشی از نظام سلطه تلقی می شود؛ بنابراین 
افت و خیز در روابط ایران با اروپا از ابتدا وجود داشته 
اســت. روابط ایران با انگلیس بعد از مســاله سلمان 
رشــدی و روابط ایران با فرانســه، دانمارک، سوئد یا 
کشــورهای دیگر اروپایی، به خوبی این شــرایط را 
نشــان می دهد. در واقع با بیشتر کشورهای اروپایی 
و با خود اتحادیه اروپا مشکلاتی در این حوزه وجود 
داشــته اســت. این نگاه با اینکه در سال های اخیر تا 

حدی رقیق شــده، ولی هنوز از بین نرفته اســت. به 
عبارت ساده تر، تا زمانی که جمهوری اسلامی ایران 
نگاه هویتی به اروپا دارد و اروپا را بخشــی از نظام 
ســلطه می بیند، این افت و خیزها در روابط ایران و 
اروپا وجود خواهد داشت. بدبینی در روابط دوجانبه، 
یکی از محصولات همین نگاه هویتی است. درست 
است که بی اعتمادی در روابط ایران و اروپا کمتر از 
بی اعتمادی در روابط ایران با آمریکا اســت، ولی در 
قیاس با سایر کشورها به عنوان مثال در روابط ایران 
با کشورهای عربی، میزان بی اعتمادی خیلی بیشتر 
اســت. حال در دوره های مختلف، این بی اعتمادی 
کمتر و بیشــتر شــده است. مثلًا این بی اعتمادی در 
»میکونوس« به اوج خودش رسید و بعد از برجام کمتر 
شد؛ به نحوی که روابط ایران از سال ۲۰۱۶ میلادی 
با اروپا بهتر شده است؛ هر چند دوباره بعد از داستان 
جنگ روسیه و اوکراین، این بی اعتمادی تشدید شده 
و شــاید بگوییم روابط فعلی ایران با اتحادیه اروپا و 
کشــورهای اروپایی در کمترین حد سیاسی خودش 

در چهار دهه گذشته قرار دارد.
بــه هــر حال این خبر خوشــی نیســت که  ��

روابط ایران با کشــورهای اروپایی به کمترین 
میزان در ۴ دهه اخیر رســیده اســت؛ چراکه از 
نقش آفرینی سیاســی و اقتصادی اعضای این 
اتحادیه نمی توان غافل شد. به اعتقاد شما، این 
کاهش رابطه با اروپا چقدر برای ایران می تواند 

آسیب زا باشد؟
این نکته مهمی است. به هر حال اروپا صاحب فناوری 
پیشرفته است و در حوزه های مختلفی با ایران، روابط 
قدیمی دارد. اگر فقط به شبکه برق ایران نگاه کنیم، 
مشاهده می شود زیرساخت این شبکه عمدتاً از سوی 
آلمانی هــا احداث شــده و همچنان فناوری بخش 
عمده ای از این زیرســاخت متعلق به آلمان اســت. 
همین وضعیت را در ســایر زیرســاخت های موجود 
در بخش های مختلف اقتصادی از صنعت خودرو تا 
آرایشــی و بهداشتی و حتی صنایع غذایی به خوبی 
می توان مشاهده کرد؛ بنابراین یک جنبه بسیار مهم 
روابط ایران با اتحادیه اروپا در حوزه فناوری متمرکز 
است که متاسفانه عدم بروز رسانی این زیرساخت ها 
در کشور، منجر به مشکلات عدیده بسیار شده است؛ 
بنابراین ضرر ما در نداشــتن روابط با اروپا، از برخی 
جهات از ضرر نداشتن رابطه با آمریکا به مراتب بیشتر 
است؛ چراکه میزان سرمایه گذاری و حضور اروپایی ها 
در بخش های مختلف اقتصاد ایران گســترده تر از 
آمریکا است و همچنین سابقه تاریخی بیشتری دارد. 
مثال دیگر، صنعت خودرو ایران است که عمدتاً متکی 
و مبتنی بر همین فناوری اروپایی است. این روند را در 
جاهای دیگر هم می توان دید. از جهات دیگر، اروپا 
به صورت ســنتی یکی از بازارهای اصلی صادراتی 
ایران بوده است، به خصوص اینکه صادرات نفت و 
محصولات پتروشیمی ایرانی به این کشورها صادر 
می شــود؛ بنابراین اروپا با اینکه در قیاس با دو دهه 
گذشته، جایگاه ضعیف تری در سیاست جهانی دارد، 
ولی همچنان جز بلوک پیشــرفته از نظر فناوری و 
اقتصادی است و این را نباید فراموش کرد. مثلًا شما 
به سطح فناوری کشور کوچکی مثل هلند نگاه کنید، 
امروز برای محدود کردن صادرات تراشــه به چین، 
مشکلات بسیاری بروز کرده است که نشان می دهد 
این کشور سهم بسیار مهمی در تکنولوژی های روز 
دنیا دارد. همچنین یکی از مشــکلاتی که روســیه 
در حال حاضر با دنیا دارد، این اســت که بعد جنگ 

با اوکراین، فناوری که از اروپا وارد روســیه می شــد، 
دیگر وارد نمی شــود؛ بنابراین به صراحت می توان 
گفت کاهش ســطح روابط تجاری ایران و اروپا، در 
زمینه های مختلفی مانند صنعت خودرو یا هواپیمایی 
به ایران صدمه وارد می کند و اینجا اســت که نشان 
می دهد که یک رابطه ناگسستنی بین ایران و اروپا 
وجــود دارد و قطــع این روابط حتماً از نظر فنی و به 
روزرســانی زیرساخت ها و نیز کارآمد کردن خدمات 

رفاهی نقش منفی خواهد داشت.
بعــد از ادعای تأیید نشــده فروش پهپاد از  ��

ســوی ایران به روســیه در جنگ با اوکراین، 
کشــورهای اروپایی روش جدیدی را در رابطه 
بــا ایران اتخاذ کردند. علت این رویکرد از کجا 

سرچشمه می گیرد؟
 بدون شــک جنگ اوکراین یک تهدید جدی برای 
اروپا به شمار می رود. به عبارت دیگر، اتحادیه اروپا 
پیشــرفت خود را در دوران بعد از جنگ جهانی دوم، 
مدیون ســاختار امنیتی می داند کــه در اروپا ایجاد 
شــده و تنش و اختلاف میان کشورهای اروپایی را 
کاهش می دهد و باعث شده که کشورهای اروپایی 
در همکاری تجاری و اقتصادی و سیاسی با یکدیگر 
رشــد کنند. دوران ۳۰ ساله رشد در فرانسه، معجزه 
اقتصــادی آیزنهــاور در آلمــان و احیای اقتصادی 
بریتانیــا، محصــول آن آرامش و امنیت بعد از جنگ 
جهانی دوم بود که با ساختار امنیتی در اروپا ایجاد شد. 
ساختاری که متکی به ناتو بود و اتحاد فرا آتلانتیکی، 
میان اروپا و آمریکا نقش اساســی را در این پیمان 
امنیتی داشت اما در سال ۲۰۲۲ میلادی، روسیه به 
این معماری و ســاختار امنیتی حمله کرد و به نوعی 
آن را در معرض تهدید بسیار جدی قرار داد. پس از 
آن، احساسی که در اروپا بوجود آمد این بود که همه 
آن میراثی که اروپا بعد از جنگ جهانی دوم به دست 
آورده بود، به یکباره تهدید شد و به تبع آن، تأثیر تاریخ 
جنگ جهانی دوم در اروپا بازتولید گردید. یعنی حمله 
روســیه در افکار عمومی اروپا که خاطره تلخ جنگ 
جهانی اول و دوم و به نوعی فاشیسم را داشتند، دوباره 
زنده شد؛ آن هم در شرایطی که اروپا در قیاس با یک 
دهه قبل و به خاطر بروز بحران مالی در سال ۲۰۰۸ 
میلادی، ضعیف تر شده بود؛ یعنی یکی از دلایلی که 
روســیه در این تاریخ به اوکراین حمله کرد، این بود 
که فکر می کرد اروپا ضعیف تر شــده و روابط اتحاد 
اروپا با آمریکا مانند گذشــته نیســت، بنابراین اروپا 
نمی تواند واکنش متحدی نشان دهد. خروج انگلیس 
از اتحادیه اروپا هم باعث تضعیف این اتحادیه شده 
است؛ بنابراین روسیه در موقعیت نسبتاً ضعیفی که 
اتحادیه اروپا داشت، به اوکراین حمله کرد. در چنین 
موقعیتی، احساس ترس و تهدید در اروپا تشدید شد. 
شما دقت کنید بیشترین میزان کمک به اوکراین از 
لیتوانی، لتونی و اسلوونی بود؛ چون این کشورها بیشتر 
احســاس ترس می کردند؛ بنابراین هر کشوری که 
اروپا احســاس می کرد به نوعی حامی حمله روسیه 
به اوکراین اســت یا به او کمک می کند، به مقابله با 
آن کشور برخواست و ایران هم از نظر اروپا یکی از 
آنها بود. از ســوی دیگر، بعد از اعتراضات داخلی که 
در ایران شکل گرفت، این مساله نیز برای اروپایی ها 
اهمیت پیدا کرد؛ به این معنا که اروپا اساســاً خود را 
قدرت نرم هنجاری می داند. اگر به اسناد اتحادیه اروپا 
مراجعه کنید، می بینید که قدرت اتحادیه اروپا ناشی 
از ارزش هایی اســت که اتحادیه اروپا به آنها پایبند 
اســت. این ارزش ها شامل ارزش های آزادی بیان، 

حقوق بشر و مواردی از این دست می شود؛ بنابراین 
مســاله اعتراضات، هم از نظر اروپا و با تفسیری که 
آنها از مبانی تشکیل اتحادیه اروپا داشتند، مهم شد. 
در حقیقت جنگ اروپا مهم بود، ولی اعتراضات داخی 
و نوع واکنش اروپا هم، روند سرد شدن روابط ایران 

و اروپا را تقویت کرد.
بعــد از توافق برجام و خــروج ترامپ، این  ��

اروپایی ها بودند که سعی کردند این توافق باقی 
بماند، آیا با تغییرات در رابطه میان تهران و اروپا 

باید انتظار ادامه این روند را داشت؟
 باید دقت کنیم ساختار تصمیم گیری در اتحادیه اروپا 
به مراتب پیچیده تر از آمریکا است. یعنی حتی زمانی 
که اتحادیــه اروپا بخواهد تصمیمی بگیرد، ممکن 
اســت پارلمان جلوی ایــن کار را بگیرد. کما اینکه 
مدتی قبل شاهد این بودیم که پارلمان اتحادیه اروپا 
به شدت به آقای جوزپ بورل در نوع تعامل با ایران 
اخطار داد و حتی برخی از نمایندگان پارلمان اروپایی 
از جمله برخی از نمایندگان سوئدی پارلمان اتحادیه 
اروپا، خواهان کاهش سطح روابط اروپا با ایران شدند؛ 
بنابراین بر خلاف آمریکا که یک کشــور اســت و در 
تصمیمــات، پیچیدگی اروپــا را ندارد، اتحادیه اروپا 
متشــکل از ۲۷ کشور بوده و شیوه تصمیم گیری در 
آن مبتنی بر اجماع است؛ بنابراین وقتی در مورد اروپا 
صحبــت می کنیم، باید به این محدودیت و ویژگی 
ساختاری در اروپا توجه کنیم. شاید تروئیکای اروپایی 
بخواهنــد تعامــل با ایران را ادامه بدهند. مخصوصاً 
انگلیس که محدودیت آن چنانی ندارد؛ ولی مساله 
این است که آنها سیاستشان را باید با بقیه ساختارهای 
اتحادیــه اروپا از جمله پارلمان هماهنگ کنند. این 
پیچیدگی ساختاری در اروپا روند تصمیم گیری را در 
کند کرده اســت. بعد از جنگ اوکراین و اعتراضات 
سال گذشته، رویکرد اروپا نسبت به ایران منفی شد. 
پس می توان گفت که تغییر این رویکرد و بازگشتن 
اروپا به مســیر قبلی یعنی تعامل با ایران، صرفاً در 
اختیار سه کشور اروپایی نیست؛ بلکه سایر نهادهای 
اتحادیه اروپا از جمله پارلمان و شورای اروپا هم باید 
این همراهی را داشــته باشــند که به نظر می رسد در 
شــرایط فعلی این همراهی وجود ندارد. در نتیجه به 
نوعی بحرانی که بعد از جنگ روسیه و اوکراین، در 
روابط ایران و اروپا شکل گرفت، همچنان ادامه دارد 
و فعلًا در چشــم انداز موجود به نظر می رسد که این 
بحران حل نخواهد شد. از سوی دیگر، بعد از خروج 
ترامپ یعنی بعد از ۲۰۱۸ میلادی مشــاهده شد که 
اروپا عملًا به میانجی اصلی برای احیای برجام تبدیل 
شد. بعد از اینکه جنگ روسیه و اوکراین پیش آمد، 
اروپا عقب کشید. علت اینکه سر توافق مسقط هم، 
اروپــا اعتراض نکرد، به دلیل رضایت آنها نیســت؛ 
اما چون در صحنه جنگ با روسیه از نظر امنیتی به 
آمریکا وابســته است و چون آمریکا با ایران مذاکره 
می کند، اتحادیه اروپا نمی خواهد این روند را بهم بزند 
و باعث اخلال در روابط اروپا با آمریکا شود. وابستگی 
امنیت اروپا به آمریکا مساله بسیار مهمی است. یعنی 
در شرایطی که روسیه به اوکراین حمله کرده و چین 
روز به روز قوی تر می شود، اتحادیه اروپا متحدی جز 
آمریــکا نــدارد؛ بنابراین وقتی آمریکا وارد مذاکره با 
ایران می شود قاعدتاً اتحادیه اروپا تلاشی ندارد که 
این مذاکرات را بر هم بزند. پس ســکوت اروپا الزاماً 
بــه معنــای همراهی اتحادیه اروپا با این مذاکرات و 
پذیرش آن نیست؛ بلکه بیشتر به خاطر ملاحظاتی 

است که در نوع رابطه اش با آمریکا دارد.
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گروه اجتماعی: وضعیت هوای تهران دوباره قرمز شــد و نفس 
بســیاری در کلانشــهرهای مختلف از جمله تهران به شماره 
درآمد. باز هم جولان ذرات معلق در هوای پایتخت که کسی 

آن را گردن نمی گیرد را شاهد هستیم.
آلودگی هوا چندین ســال اســت که مهمان ناخوانده بسیاری 
از شــهرهای کشــور کشــور و سالانه مرگ و میر زیادی را به 
همراه دارد. خودروهای غیر اســتاندارد، موتورسیکلت های از 
رده خارج، کارخانه های آلاینده، بنزین و سوخت های فسیلی 
دســت به دســت این ورژن یا وارونگی هوا در فصل پاییز داده 
است تا آلودگی هوا در ایران سومین علت مرگ ومیر باشد.

منشاء آلودگی این روزهای تهران و کلانشهرها چیست؟ ��
مسؤولان وزارت بهداشت هر سال آمار ۲۰ هزار مرگ منتسب 
به آلودگی هوا را تکرار می کنند. ۲۰ هزار نفر یک عدد نیست. 
اسم و هویت است هر کدام یک شهروند و عضو یک خانواده اند. 

پدر، مادر، پسر یا دختر کسی است.
به گفته بســیاری از کارشناسان خسارت های آلودگی هوا در 
دنیــا فقــط به علت از کارافتادگی افــراد از ۱۴۴ میلیارد دلار 
فراتر رفته و در ایران سالانه حدود ۸.۲ میلیارد دلار به کشور 
خســارت می زند که ۸۰۰ میلیون دلار آن در بخش بهداشت 
و درمان اســت. ۱۲.۶ درصد مرگ های زودرس در ایران به 
علت آلودگی هواســت که بیشــتر آن در ۲۷ کلانشــهر مثل 

تهران رخ می دهد.
تهران در ســال جاری تهران از ابتدای ســال ۹ روز هوای 
پاک، ۱۷۹ روز هوای قابل قبول، ۶۱ روز هوای ناسالم برای 
گروه های حســاس جامعه و ۷ روز هوای ناســالم برای همه 
افراد داشته است.قانون هوای پاک سال ها است تصویب شده، 
ولی اجرای آن هیچ وقت به صورت کامل اجرا نشــده اســت. 
برخــی آن را در اولویت نمی داننــد و برخی می گویند بودجه 

کفایت نمی کند.
ســوده نجفی، عضو شورای شهر تهران می گوید؛ شهروندان 
بدانند که یکی از دلایل آلودگی هوای شــهر تهران در ۶ ماه 
دوم ســال مازوت ســوزی و موارد اینگونه اســت، موضوعی 
که بارها توســط مسئولان مربوطه تکذیب شده و مورد تأیید 

قرار نگرفته است.
علی ســلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست هفته 
گذشته در مورد آلودگی هوا گفت: ما هم از آلودگی هوا خسته 
شده ایم و رویمان نمی شود در موردش با مردم صحبت کنیم. 
فرزنــدان و خانــواده ما هم در همین شــهر زندگی می کنند. 
تخصیص نیافتنِ اعتبارات کافی علت اجرا نشدن احکام قانون 
هوای پاک است. باید دستگاه ها را مکلف کنیم که اتفاق های 
خوبــی بــرای کنترل آلودگی هوا بیفتد و کاری در عمل انجام 

شود و این قدر برای مردم کلمات تکراری نگوییم.
داریــوش گل علــی زاده رئیس مرکز ملی هــوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست در گفتگو با مهر درباره موضوع 
آلودگی هوا اظهار داشــت متأســفانه خانم سوده نجفی عضو 
شورای شهر تهران اطلاعات به روزی در مورد قضیه موضوع 
مازوت سوزی نداشته است وبر اساس بررسی هایی که سازمان 
حفاظت محیط زیست انجام گرفته نه تنها در تهران بلکه در 
اصفهان، اراک و کرج هم مازوت ســوزی توســط نیروگاه ها 

نداشته ایم.
نیروگاه ها مازوت سوزی ندارند؟ ��

وی افزود: مشــکل آلودگی هوا مانند سال های گذشته منابع 
متحرک و ســاکن است نیروگاه ها مازوت سوزی ندارند، ولی 
ســالانه به تعداد خودروهای فرســوده افزوده می شود و سن 

خودروهای فرسوده قبلی هم افزایش یافته است.
وضعیت سوخت متناسب با یورو ۴ و یورو ۵ است؟ ��

گل علیزاده ادامه داد همچنین فقط طی ســال گذشــته یک 
میلیون خودروی نوشماره به وسایل نقلیه کشور افزوده شده، 
ولــی فقــط ۲۰ هزار و ۸۰۰ خودروی فرســوده از رده خارج 

شده است.
وی با اشاره به اینکه در کلان شهرها وضعیت سوخت متناسب 
با یورو ۴ و یورو ۵ است گفت: وقتی وارونگی دما ایجاد شود 
آلاینده هــای حداقلــی هم به دلیل اینکه امکان تخلیه هوای 

آلوده وجود ندارد انباشت می شود.
تحریم ها باعث شده نتوانیم زیرساخت ها را به روز کنیم ��

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به اینکه راهکار برون رفت از معضل آلودگی هوا 
اجرای کامل قانون هوای پاک است، گفت: متأسفانه بسیاری 
از مفاد قانونی طی دو دهه گذشــته اجرا نشــده است. توسعه 
حمل و نقل عمومی مدیریت سوخت و اصلاح مصرف سوخت 
از جمله مسائلی است که باید مورد توجه قرار گیرد متأسفانه 
تحریم ها باعث شده که فناوری در زمینه مقابله با آلودگی هوا 
به روز رسانی نشود و وضعیت خودروها و نیروگاه ها بهبود یابد.
وی بیان داشــت: توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی، توسعه 
نیروگاه هــای تجدید پذیر خارج کــردن، خروج خودروهای 

فرسوده سه راهکار بهبود وضعیت هوا خواهد بود.
حالا چند روزی اســت که هوای تهران دوباره آلوده شــده، 
وضعیت بین نارنجی و قرمز رفت و برگشــتی اســت. سازمان 
هواشناسی هم اعلام کرده وضعیت حداقل تا ۴ روز آینده به 
دلیل پایداری جو ادامه داد، مدارس در مقطع دبستان در تهران 
و برخی شهرهای دیگر مانند اصفهان برای امروز تعطی شده 
و دوباره راهکارهای مقطعی در پیش گرفته شده است. ذرات 
معلق ریه مردم را نشانه گرفته و باید دید آیا مسئولان راهکار 
مؤثری در این راســتا انجام می دهند یا همچنان باید منتظر 

باد و باران ماند تا شاید وضعیت بهتر شود.

عا مـل آلودگی هوا؛ مازوت سوزی یا  تحـریم؟

خاک دارای 
خدمات 
اکوسیستمی 
متنوع نظیر 
تأمین غذا، 
فیبر، سوخت، 
حمایت 
از میراث 
فرهنگی، 
تأمین مصالح 
ساختمانی، 
منبع دارویی و 
منابع ژنتیک، 
زیستگاه 
موجودات 
زنده، جایگاه 
چرخه عناصر 
غذایی تنظیم 
سیلاب ها، 
تنظیم آب و 
هوا، ترسیب 
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آلاینده های 
خاک است

عی
ما

جت
ا

معاون وزیر بهداشت مطرح کرد:

ترویج مصرف سیگار در میان زنان و نوجوانان توسط برخی شرکت های تولیدکننده
گروه اجتماعی: »حسین فرشیدی« معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی کشور در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت مصرف دخانیات در کشور اظهار 
داشت: آخرین آمارهای اخذشده نشان می دهد که ۱۴ درصد جمعیت ایران، دچار مصرف 
مستمر دخانیات اعم از سیگار، قلیان و ... هستند که البته این آمار در میان خانم ها تنها ۲ 
درصد است؛ با این حال، بررسی ها نشان می دهد که در سال های اخیر، میزان مصرف 
دخانیات در بانوان بیشتر از آقایان رشد پیدا کرده است.وی افزود: بررسی های ما همچنین 
نشان می دهد که متاسفانه سن شروع مصرف دخانیات پایین آمده است و تعداد بیشتری 
از دانش آموزان کشور نسبت به گذشته دچار مصرف سیگار یا قلیان شده اند. البته هنوز 
آمار مصرف دخانیات در افراد زیر ۱۸ سال چندان نگران کننده نیست، ولی اگر اجرای 
برنامه های کنترلی را جدی نگیریم، ممکن است در سال های آتی با وضعیت خطرناکی 

مواجه شویم.فرشیدی با بیان این که تمام شرکت های تولیدکننده به روش های مختلف 
به دنبال ایجاد بازارهای بیشــتر برای مصرف محصولات خود هســتند، گفت: معمولًا 
تولیدکنندگان کالاها، برای افزایش عرضه محصولات خود و کسب درآمد بیشتر، سعی 
می کنند با استفاده از روش های تبلیغاتی، مصرف کنندگان بیشتری را به کالاهایشان 
جلب کنند. درباره شرکت های تولیدکننده محصولات دخانی نیز همین مساله صدق 
می کند و وقتی شاهد آن هستیم که میزان مصرف دخانیات در خانم ها یا افراد زیر ۱۸ 
سال در مقایسه با سایر اقشار جامعه کمتر است، بنابراین تولیدکنندگان سیگار تلاش 
می کنند که با تبلیغات سوء خود، بانوان و نوجوانان بیشتری را به سمت مصرف سیگار 
سوق دهند.معاون بهداشت وزارت بهداشت ادامه داد: ایده ترویج مصرف سیگار در میان 
خانم ها و نوجوانان ابتدا توسط تولیدکنندگان محصولات دخانی کشورهای غربی اجرا 

شد، اما رفته رفته شاهد گسترش اجرای این ایده در سایر کشورها نیز بودیم و متاسفانه 
باید اذعان داشت که این ایده به ایران نیز سرایت پیدا کرده است و در سال های اخیر،  
برخی شرکت های تولیدکننده سیگار در کشورمان نیز بخشی از تبلیغات خود را صرف 
ترویج مصرف سیگار در میان بانوان و افراد نوجوان کرده اند.وی همچنین خاطرنشان 
کرد: در استان های جنوبی ایران نظیر سیستان و بلوچستان، هرمزگان و بوشهر، آمار 
بانوان مصرف کننده ســیگار نســبت به سایر نقاط کشور کمتر است، ولی آمار مصرف 
قلیان در میان خانم ها در این مناطق از متوسط جامعه بالاتر است، این در حالی است 
که بارها تاکید کرده ایم که مصرف قلیان حتی می تواند از سیگار مضرتر باشد، بنابراین 
به خانم ها بخصوص در میان جوامع بومی و محلی توصیه می کنیم که مصرف قلیان 

را هم مانند مصرف سیگار قبح بدانند.

نفسم گرفت  از این  شهر...

گزارش

زهرا آویژگان
روزنامه نگار

تخریب خاک؛ 
تهدید  امنیت 
غذایی

 تاکنون یک سوم خاک های جهان 
تخریب شده است

 گروه اجتماعی: روز جهانی خاک برای ارزش گذاشتن به 
اهمیت خاک و پیشــگیری از نابودی آن همه ســاله در 
جهان در روز ۵ دسامبرگرامی داشته می شود. کشور ما 

هم برای حفظ خاک خود اقداماتی انجام داده است.
ایرج حشــمتی در گفت و گو با ایســنا، به مناسبت روز 
جهانــی خــاک اظهار کرد: یکــی از اقدامات جدی در 
حفاظت از محیط زیست حفاظت از دو ثروت عظیم و 
ذخیره حیاتی ملت ها یعنی »آب« و »خاک« و پرهیز از 
برخورد مسرفانه با آن ها است. هر ساله سازمان خوار و 
بار کشاورزی ملل متحد )FAO( در روز ۵ دسامبر )۱۴ 
آذرماه( بزرگداشــت روز جهانی خاک را برگزار می کند 
 Soil and Water: a« و شــعار ســال ۲۰۲۳ میلادی
source of life«، »خاک و آب منشاء زندگی« است. 
در همین خصوص پیام های کلیدی از طرف ســازمان 
خواروبار کشــاورزی ملل متحــد )FAO( برای تبیین 
اهمیــت حفاظت و مدیریت یکپارچه منابع آب و خاک 
بــا لحاظ موضوعات تغییر اقلیم، اهمیت حفاظت تنوع 
زیستی خاک و جلوگیری از تخریب، فرسایش و آلودگی 

آن ارائه شده است.
وی ادامــه داد: از جملــه پیام های کلیدی روز جهانی 
خاک این اســت که خاک و آب منابع ضروری برای 
حفظ حیات روی زمین و منابع به هم پیوسته ای هستند 
که نیاز به مدیریت یکپارچه دارند. شیوه های نامناسب 
مدیریت خاک و آب بر فرســایش خاک، تنوع زیستی 
خاک، حاصلخیزی خاک و کیفیت و کمیت آب تأثیر 
می گذارد و حفاظت از خاک و آب به کاهش و سازگاری 

با تغییرات اقلیم کمک می کند.
حشــمتی افزود: به این منظور مقرر شــده اســت در 
کشــور ما، وزارت جهاد کشاورزی و سازمان حفاظت 
محیط زیست با همکاری تمامی دستگاه های ذی ربط 
بزرگداشت روز جهانی خاک را در ۱۴ آذر سال جاری 
در وزارت جهاد کشاورزی برگزاری کنند و با تأسی از 
اندیشه های محیط زیستی مقام معظم رهبری جهت 
فرهنگســازی حفظ منابع آب و خاک کشــور، هفته 

خـــاک را گرامی دارند.
وی تاکیــد کــرد: از مهمتریــن اهداف ایــن رویداد 
فرهنگســازی و مشارکت مردمی در جهت حفاظت از 
خاک و آب به عنوان منبع تأمین کننده امنیت غذایی و 
سلامت جامعه است. به همین دلیل قرار است مسابقه 
هنری شامل عکاسی، فیلم کوتاه ۱۰۰ ثانیه ای، طراحی 

و نقاشــی، انشــا ویژه ســنین ۱۳ تا ۱۷ سال و صنایع 
دســتی نیز برگزار شــود.معاون محیط زیست انسانی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت در ادامه گفت: خاک 
و آب، پایه و اساس تولید غذا و خدمات اکوسیستمی و 
رفاه انسان هستند و با شناخت نقش ارزشمند آن ها، ما 
می توانیم اقدامات پیشگیرانه ای را برای محافظت از این 
منابع برای نســل های آینده انجام دهیم. سیستم های 
کشاورزی دیم ۷۰ درصد از آب شیرین جهان را برداشت 
می کننــد و ۸۰ درصد از زمین های زراعی را تشــکیل 
می دهند و در ۶۰ درصد تولید جهانی غذا نقش دارند. این 
سیستم ها به شدت به شیوه های مؤثر مدیریت رطوبت 

خاک متکی هستند.
وی در خصــوص اهمیــت خاک ادامه داد: خاک دارای 
خدمات اکوسیســتمی متنوع نظیــر تأمین غذا، فیبر، 
ســوخت، حمایت از میــراث فرهنگی، تأمین مصالح 
ســاختمانی، منبع دارویی و منابع ژنتیک، زیســتگاه 
موجــودات زنده، جایــگاه چرخه عناصر غذایی تنظیم 
سیلاب ها، تنظیم آب و هوا، ترسیب کربن، تصفیه آب و 
کاهش آلاینده های خاک است. خاک بیش از ۲۵ درصد 
کل تنوع زیســتی زمین را در خود جای داده اســت و از 
زندگی در خشکی و کل زمین پشتیبانی می کند. بیش 
از ۹۰ درصد موجودات زنده در خاک زندگی و یا بخشی 

از زندگی خود را در خاک سپری می کنند.
حشمتی افزود: حفاظت از خاک با افزایش ذخایر کربن 
موجود در خاک و مبارزه با تغییرات آب و هوایی نقش 
مهمی دارد. علاوه بر برگ و ساقه، ریشه های زیرزمین 
نیز کربنی را که توســط گیاهان هنگام فتوســنتز ثابت 
می ماند، ذخیره می کنند. هنگامی که گیاه می میرد کربن 
موجود در ریشه به خاک اضافه می شود و می تواند قرن ها 
در آن جا بماند. مقدار کربن در هر سال افزایش می یابد 
اما بدون پوشــش گیاهــی ذخیره کربن خاک کاهش 
می یابد زیرا مقداری از آن به تدریج تجزیه و باعث انتشار 

دی اکسید کربن در جو می شود.
وی در ادامه اظهارکرد: طبق یک مطالعات انجام شده، 
خاک ها و بسترهای سطحی برگ ها و شاخه های مرده 
نیز می توانند دو یا سه برابر کربن را ذخیره کنند. علاوه 
بر نقش و خدمات اکوسیستمی خاک، توجه به آمارهای 
جهانی، اهمیت حفاظت از خاک دو چندان مشــخص 
می شود. تاکنون یک سوم از خاک های جهان تخریب 
شــده اند و چنانچه این روند تا ســال ۲۰۵۰ ادامه یابد، 

سرانه جهانی زمین قابل کشت و زراعت، تا یک چهارم 
میزان آن در سال ۱۹۶۰ تقلیل خواهد یافت.

معاون محیط زیســت انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست اضافه کرد: تا سال ۲۰۵۰ جمعیت جهان به بیش 
از ۹ میلیارد خواهد رسید و این میزان به معنای دو میلیارد 
افزایش جمعیت بیش از جمعیت فعلی جهان است. در 
این صورت لازم اســت تولید مواد غذایی به میزان ۶۰ 
درصد افزایش یابد تا بتواند پاســخ گوی جمعیتی باشد 
که خواســتار تغذیه ای به مراتب بهتر از امروز هســتند.

حشمتی افزود: حفاظت و مدیریت یکپارچه خاک و آب، 
ظرفیت زمین را برای مقاومت در برابر حوادث شــدید 
آب و هوایی مانند خشکسالی، سیل و طوفان های شن 
و گرد و غبار ارتقا می دهد. شیوه های مدیریت یکپارچه 
خاک و آب، خدمات ضروری اکوسیســتم، حمایت از 
حیات روی زمین و افزایش انعطاف پذیری اکوسیستم 
را ارائه می دهد که در همین خصوص دولت ســیزدهم 
خط مشــی های مدیریت، حفاظت و بهره برداری پایدار 
از خــاک کشــور را با رویکــرد مدیریت یکپارچه آب و 

خاک ابلاغ کرد.
وی ادامه داد: از مهمترین اقدامات ســازمان به منظور 
حفاظــت و مدیریــت یکپارچه خــاک و آب با رویکرد 
هوشمندسازی و استفاده از فناوری های نوین در حفظ 
منابع آب و خاک و با هدف تســریع در دســتیابی به 
پیشــرفت پایدار می توان به »راه اندازی ســامانه جامع 
حفاظت محیط زیســت و رصد و پایش آلودگی منابع 
آب و خــاک« در جهــت اجرای قانون حفاظت از خاک 
و آییــن نامه جلوگیــری از آلودگی آب )ماده ۴۶ قانون 
توزیع عادلانه آب( اشاره کرد که پایش و خوداظهاری 
تمامی صنایع در این سامانه ثبت می شود و مورد رصد 

و ارزیابی قرار می گیرند.
معاون محیط زیســت انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیســت افــزود: از ابتدای ســال جاری تــا پایان نیمه 
اول ســال در مجمــوع ۲۳ هــزار و ۴۹۳ واحد تولیدی 
ـ صنعتی، خدماتی و درمانی به صورت مســتمر مورد 
پایش و خوداظهاری قرار گرفته اســت. در شش ماهه 
اول ســال ۱۴۰۲ نظارت بر انجام خوداظهاری پایش 
)بخش شــیمی آب و پســاب(، ۳۶۳۰ مورد بوده و ۶۹۷ 
مورد پایش خاک توسط آزمایشگاه های معتمد و ادارات 

کل انجام شده است.
حشــمتی ادامه داد: از اقدامات اجرایی مقابله با پدیده 

گردوغبار در قالب شش سرفصل عملیاتی برای سازمان 
حفاظت محیط زیســت می تــوان به حفاظت، احیاء و 
خرید حقوق عرفی در مناطق غبارخیز، مالچ پاشی توام 
با نهال کاری با استفاده از مالچ پلیمری سازگار با محیط 
زیســت، لایروبی، ســاماندهی و اصلاح نهرها برای 
هدایت آب به کانون های غبارخیز، مراقبت، نگهداری 
و آبیــاری و مدیریــت رواناب ها همــراه بذرکاری در 
مناطق با پتانسیل غبارخیزی، تعمیر و تأمین تجهیزات 
ایســتگاه های موجود گردوغبار، در مجموع در گستره 
۱۳۵ هــزار و ۶۰۶ هکتــار، ۱۳ هزار و ۷۰۰ مترمکعب و 
۳۲ ایستگاه پایش در سطح ۲۸ استان و با اعتباری بالغ 

بر ۲۰۵ هزار و ۳۷۰ میلیون ریال اشاره کرد.
وی تصریح کرد: از سیاســتگذاری های مهم در جهت 
پیشــگیری و کنترل آلودگی خاک، ورود و اســتفاده از 
حدود مجاز آلودگی خاک و آلاینده های ورودی به آن 
بــرای کاربری های مختلف خاک، در معیارهای تعیین 
ســطح آلایندگی واحدهای تولیدی صنعتی، معدنی و 
خدماتی آلاینده وفق ماده )۲۷( قانون مالیات بر ارزش 

افزوده )عوارض سبز، مصوب ۱۴۰۰( است.
معاون محیط زیســت انســانی افزود: علاوه بر این 
برنامه ها، به منظور دســتیابی به پیشرفت پایدار دانش 
بنیــان و به منظــور حمایت از فعــالان و بنگاه های 
اقتصــادی، صنــدوق ملی محیط زیســت نیز انواع 
طرح هــای دانش بنیان در زمینــه فناوری های نوین 
بازچرخانی آب، مدیریت پســماند، انرژی های نو و ... 
را در چارچوب ضوابط و مقررات مربوطه مورد بررسی 
و حمایت مالی قرار داده اســت و با نظارت بر تحقق 
اجرای آن ها، تحقق اهداف کلان محیط زیست کشور 
را دنبال می کند.وی ادامه داد: دولت سیزدهم به پیروی 
از فرمایشــات مقام معظم رهبری و رییس جمهوری 
همواره موضوعات محیط زیستی را در رأس برنامه های 
توسعه کشور قرار داده است که از اقدامات مهم در این 
خصوص می توان به برگزاری کنفرانس بین المللی گرد 
و غبار در تهران اشاره کرد که ان شاءالله ثمرات بسیار 

خوبی برای کشور خواهد داشت.
حشمتی در پایان اظهار کرد: با درک عمیق قدر و منزلت 
منابع خاک و آب کشــور و لزوم حفظ و حراســت از این 
سرمایه خدادادی برای بهره برداری پایدار و حفظ امانت 
برای نسل های آینده، اعتقاد راسخ داریم اصل ۵۰ قانون 

اساسی در این خصوص تحقق می یابد.

نگاهروز

 چندین و چند دارو و درمان برای درمان اضطراب موجود است. 
اما در برخی موارد خاص، یک متخصص ســلامت روان ممکن 
اســت از یک داروی خارج از چهارچوب درمانی اســتفاده کند. 
اضطراب شــامل علائم جســمی و روانی است و در بیشتر موارد 
ایــن دو بر یکدیگــر اثر هم افزایی دارند. )باعث افزایش دیگری 
می شوند(. مسدودکردن اثرات فیزیکی اضطراب گاهی می تواند 
به شــما کمک کند آرام شــوید و داروهایی مانند پروپرانولول 
)propranolol( ممکن اســت برای این کار مفید باشــند.بله، 
پروپرانولول می تواند پاسخ فیزیولوژیکی بدن شما به اضطراب را 
در برخی شــرایط کاهش دهد. به عبارت دیگر، در پاســخ بدن به 
استرس اختلال ایجاد می کند.برخی از علائم فیزیکی اضطراب 
کــه پروپرانولــول می تواند به کاهش آنها کمک کند عبارتند از: 
تپش قلب، لرزش، هراس، تعریق و ســبکی ســر و سیاهی رفتن 
چشــم ها.تحقیقات معتبر نشان داده است که درمان کوتاه مدت 
با پروپرانولول می تواند اثرات مشــابهی با بنزودیازپین ها، بدون 
عوارض جانبی آنها داشــته باشــد. بنزودیازپین ها مانند زاناکس 
و والیــوم داروهای موثری برای اضطراب هســتند.اختلالات 
اضطرابی انواع مختلفی دارند و پروپرانولول ممکن اســت برای 

همه آن ها مؤثر نباشد. تحقیقات نشان می دهد که این دارو ممکن 
اســت در موارد زیر کمک کنــد: اضطراب پیش بینی، اضطراب 
عملکرد، اختلال اضطراب اجتماعی، فوبیای خاص.با این حال، 
تحقیقات علمی به طور کلی در مورد اثربخشــی پروپرانولول در 
درمان اضطراب بســیار کمیاب و غیرقاطع است.ســازمان غذا و 
داروی آمریــکا )FDA( پروپرانولــول را برای درمان اختلالات 
اضطرابی تأیید نکرده اســت. مصرف این دارو حتماً باید تحت 

نظر متخصص باشد.
پروپرانولول چیست؟ ��

پروپرانولول دارویی است که در ابتدا در دهه ۱۹۶۰ برای درمان 
بیماری قلبی ســاخته شد. امروزه برخی از متخصصان سلامت 
روان از آن برای درمان سایر بیماری ها از جمله اضطراب استفاده 
می کنند.پروپرانولول معمولًا برای موارد زیر تجویز می شود: فشار 
خون بالا، آنژین صدری )درد سینه( ناشی از آترواسکلروز عروق 
کرونر، فیبریلاسیون دهلیزی، انفارکتوس میوکارد، میگرن. برخی 
از کاربردهای خارج از برچسب عبارتند از: فشار خون سیاهرگی، 

اضطراب، پرکاری تیروئید، بی قراری حرکتی.
چگونه از پروپرانولول استفاده کنید؟ ��

سعی کنید پروپرانولول را فقط با نسخه پزشک متخصص مصرف 
کنید. پروپرانولول بهتر اســت به عنوان یک درمان کوتاه مدت 
برای اضطراب به صورت گاه به گاه مصرف شــود. هنگامی که 
پروپرانولول برای درمان ســایر بیماری ها مانند آنژین یا میگرن 
اســتفاده می شــود، دوز اولیه ۸۰ میلی گرم یک بار در روز مصرف 
می شود. پزشک شما بسته به علائم و مشخصات سلامتی شما 

تصمیم می گیرد که دوز ایمن برای شما چیست؟
چه کسانی اجازه دارند پروپرانولول مصرف کنند؟ ��

فقط بزرگسالان )۱۸ سال و بالاتر( مجاز به مصرف پروپرانولول 
هســتند. این دارو برای درمان اضطراب در کودکان )ســنین ۰ تا 

۱۷ سال( به شکل ایمن و مؤثر ثابت نشده است.
هشدار جعبه سیاه برای پروپرانولول: ��

اگر دارویی پتانســیل ایجاد یک واکنش جدی یا تهدید کننده 
زندگی را داشته باشد، FDA برچسب هشداری را روی جعبه دارو 
قرار می دهد که به آن هشدار جعبه سیاه می گویند.در هشدار جعبه 
سیاه پروپرانولول آمده است:بدون صحبت با پزشک خود، مصرف 
پراپرونولــول را ناگهانــی قطع نکنید. قطع ناگهانی پروپرانولول 

ممکن است باعث درد قفسه سینه یا حمله قلبی شود.

عوارض جانبی پروپرانولول: ��
درســت مانند ســایر داروها، مصرف پراپرونولول ممکن است 

عوارض جانبی ایجاد کند.
عوارض جانبی رایج پروپرانولول عبارتند از: خواب آلودگی، ضربان 
قلب آهسته، حالت تهوع یا اسهال، خستگی، سرگیجه، عوارض 
جانبی نادر اما جدی عبارتند از: مشــکل در تنفس یا بلع، کهیر، 
تغییــر وزن، ضربان قلب نامنظم.این ها تنها تعدادی از عوارض 
جانبی پروپرانولول هستند. اگر واکنش شدیدی را تجربه کردید، 
بسیار توصیه می شود که تحت مراقبت های پزشکی قرار بگیرید.
تحقیقــات در مورد ارتبــاط بین بتابلاکرها از جمله پروپرانولول 
و افســردگی محدود نامطمئن اســت. اگر در مورد علائم قبلی یا 
فعلی افســردگی و اســتفاده از پروپرانولول نگرانی دارید، ممکن 
است ایده خوبی باشد که آنها را با متخصص سلامت روان خود 

در میان بگذارید.
در کل، پروپرانولول یک داروی تجویزی است که انتقال دهنده های 
عصبی را از ایجاد پاســخ آدرنالین در بدن شــما جلوگیری کند و 
به همین دلیل اســت که گاهی اوقات از آن برای درمان برخی 

اختلالات اضطرابی استفاده می شود.

هشداری درباره داروی پروپرانولول علی سلیمی
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 341

به گفته محققان، بیمارانی که در مراحل اولیه بیماری ام اس هستند ممکن 
است علائم خاصی داشته باشند که سرنخ اولیه این بیماری را ارائه می دهد.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، محققان دریافتند افسردگی، 
یبوســت، عفونت های دســتگاه ادراری و مشکلات جنسی در بیماران ام اس 
پنج ســال قبل از تشــخیص رســمی، در مقایسه با افرادی که هرگز به ام اس 

مبتلا نشده اند، بیشتر احتمال دارد.
نتایج نشــان می دهد که احتمال بروز این مشــکلات در افراد مبتلا به ســایر 

بیماری های خودایمنی مانند لوپوس یا بیماری کرون نیز بیشتر است.
دکتر »سلین لواپره«، دانشیار عصب شناسی دانشگاه سوربن پاریس، می گوید: 
»ایــن علائــم اولیه لزوماً منجر به تشــخیص زودهنگام بیماری در جمعیت 
عمومی نمی شود، زیرا این شرایط شایع هستند و همچنین می توانند علائم 
بیماری های دیگر نیز باشــند، اما این اطلاعات می تواند برای افرادی که در 
معرض خطر ابتلاء به ام اس هستند مفید باشد مانند افرادی که سابقه خانوادگی 
این بیماری را دارند یا افرادی که در اسکن های مغزی علائم ام اس را نشان 

می دهند اما هیچ علامتی از بیماری ندارند.«
ام اس زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی به غلاف محافظی که رشته های 
عصبی را می پوشــاند حمله می کند و باعث قطع پیش رونده ســیگنال های 

عصبی بین مغز و بدن می شود.
برای این مطالعه، محققان بیش از ۲۰۰۰۰ نفر را که به تازگی مبتلا به ام اس 
تشخیص داده شده بودند با نزدیک به ۵۵۰۰۰ نفری که ام اس نداشتند مقایسه 

کردند. هر بیمار ام اس با سه فرد سالم هم سن و جنس مطابقت داده شد.
آنهــا همچنیــن بیماران ام اس را بــا نزدیک به ۳۰۵۰۰ نفر مبتلا به بیماری 

کرون و بیش از ۷۳۰۰ بیمار مبتلا به لوپوس مقایسه کردند.
محققان به طور خاص ســوابق پزشــکی را بررســی کردند و به دنبال ۱۱۳ 
بیماری و علائم مختلف بودند که ممکن است بیماران در پنج سال قبل و بعد 

از تشخیص خود داشته باشند.
افراد مبتلا به ام اس دارای مشکلات زیر قبل از تشخیص بودند:

* ۲۲ درصد بیشتر به افسردگی مبتلا بودند.
*۵۰ درصد بیشتر احتمال دارد یبوست داشته باشند.

* ۳۸ درصد بیشتر احتمال دارد به عفونت ادراری مبتلا شوند.
* ۴۷ درصد بیشتر احتمال دارد که مشکلات جنسی داشته باشند.

*احتمال ابتلاء به عفونت مثانه ۲۱ درصد بیشتر بود.
حدود ۱۴ درصد از بیماران ام اس، پنج ســال قبل از تشــخیص، داروهای 
ضدافســردگی مصرف می کردند، در حالی که ۱۰ درصد از بیماران بدون ام 

اس، داروهای ضد افسردگی را مصرف می کردند.
تا پنج ســال پس از تشــخیص، به ۳۷ درصد از بیماران ام اس در مقایســه با 

۱۹ درصد از بیماران بدون ام اس، داروهای ضد افسردگی تجویز می شد.
لواپره گفت: »البته، همه کسانی که این علائم را دارند به ام اس مبتلا نمی شوند. 
ما امیدواریم که در نهایت این علائم اولیه به ما کمک کند مکانیســم های 
بیولوژیکــی را کــه قبــل از بروز علائم واقعی بیمــاری در بدن رخ می دهد، 

درک کنیم.«

گزارش محققان استرالیایی؛
داروی آرتریت روماتوئید می تواند دیابت نوع ۱ را متوقف کند

به گفته محققان، دارویی که برای مهار آرتریت روماتوئید اســتفاده می شــود، 
ممکن است دشمن قوی در برابر دیابت نوع ۱ هم باشد.به گزارش خبرنگار 
مهر به نقل از مدیســن نت، محققان اســترالیایی گزارش می دهند که به نظر 
می رســد داروی بارســیتینیب )Olumiant( به بیمارانی که به تازگی مبتلا به 
دیابت نوع ۱ تشخیص داده شده اند، کمک می کند تا توانایی طبیعی خود را 

برای تولید انسولین حفظ کنند و پیشرفت بیماری را کاهش دهند.
دیابت نوع ۱ حدود ۵ درصد از کل موارد دیابت را شــامل می شــود. این نوع 
دیابت زمانی اتفاق می افتد که سیســتم ایمنی بدن به اشــتباه به سلول های 
بتای پانکراس که انسولین تولید می کنند حمله می کند.بدون انسولین کافی، 
افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ معمولًا برای زندگی نیاز به هورمون تزریقی دارند.
دکتر »توماس کی«، سرپرســت تیم تحقیق و پروفســور مؤسسه تحقیقات 
پزشــکی ســنت وینسنت استرالیا، توضیح داد: »تاکنون، افراد مبتلا به دیابت 
نوع ۱ به انســولینی که از طریق تزریق یا پمپ انفوزیون تزریق می شــد، 
وابسته بودند.«وی در این باره گفت: »کارآزمایی ما نشان داد که اگر پس از 
تشــخیص زودهنگام، اســتفاده از این داروی آرتروز شروع شود و در حالی که 
شرکت کنندگان داروی خوراکی مصرف می کردند، تولید انسولین شأن حفظ 
می شــد.«وی گفت: »افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ در این کارآزمایی که این 
دارو را دریافت کردند به میزان قابل توجهی انسولین کمتری برای درمان نیاز 
داشــتند.«این مطالعه، اولین کارآزمایی انسانی است که بر روی بارسیتینیب 
برای دیابت نوع ۱ متمرکز شده است.این دارو با مسدود کردن آنزیم مرتبط با 
تنظیم سیستم ایمنی و التهاب عمل می کند. به نظر می رسد که پاسخ ایمنی را 
که مسئول تخریب سلول های بتای پانکراس است، کاهش می دهد.همانطور 
که کی توضیح داد، دادن دارو به بیماران در مراحل اولیه پیشــرفت بیماری 
بسیار مهم است.او در بیانیه خبری مؤسسه توضیح داد: »وقتی دیابت نوع ۱ 
برای اولین بار تشخیص داده می شود، تعداد قابل توجهی از سلول های تولید 
کننده انسولین هنوز وجود دارد.«گروه مطالعه، سطح قند خون و تولید انسولین 
شرکت کنندگان را در طول یک سال پیگیری کردند. بیماران به طور تصادفی 
به یکی از دو گروه تقسیم شدند: ۶۰ نفر بارسیتینیب دریافت کردند، در حالی 
که ۳۱ نفر دیگر یک قرص دارونما "ساختگی" دریافت کردند. نه بیماران و 
نه محققین نمی دانستند کدام بیماران دارو یا دارونما مصرف می کنند.شرکت 
کنندگان در طول کارآزمایی به درمان معمول خود با انســولین ادامه دادند.
با این حال، کی خاطرنشــان کرد: »افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ در کارآزمایی 
که این دارو را دریافت کردند، به میزان قابل توجهی انســولین کمتری برای 
درمان نیاز داشتند. با این حال، هیچ یک از شرکت کنندگان نتوانستند به طور 
کامل انســولین درمانی خود را کنار بگذارند.«به گفته محققان، آزمایش ها 
همچنین نشان داد که درمان با باریستینیب ظرفیت سلول های بتا لوزالمعده 
برای ترشح انسولین حفظ می کند و روند پیشرفت بیماری را کاهش می دهد.
به گفته محققان، مطالعات بیشــتری مورد نیاز اســت، اما ما بسیار خوش بین 

هستیم که این درمان از نظر بالینی در دسترس قرار گیرد.

یافته محققان فرانسوی؛
علائم ذهنی و جسمی می توانند سال ها قبل از 

تشخیص ام اس آشکار شوند

برای سال 
1402، قریب 
به ۶00 هزار 
سمعک نیاز 

داریم که اداره 
کل تجهیزات 

پزشکی، 
حداکثر اجازه 

واردات 120 
تا 150 هزار 
سمعک را 

می دهد که 
با نیاز کشور 

همخوانی 
ندارد. بنابراین، 

نیاز کشور یا 
باید از مسیر 

واردات قاچاق 
و غیرقانونی 

باشد و یا اینکه 
از دسترسی به 

سمعک محروم 
شوند که در 

هر دو حالت، 
خطرناک است

کافهسلامت

دریچه

کودک آزاری به اشــکال مختلفی از جمله بی توجهی به 
کودک گفته می شــود. غفلت از کودک می تواند منجر به 
اثرات طولانی مدت و کوتاه مدت منفی در کودک شود.

به گزارش مشــرق، شــما همیشه باید به عنوان والدین به 
فرزندان خود مخصوصا در ســنین کودکی به اندازه کافی 
توجه کنید اما انجام این کار به شــکل متعادل، خیلی هم 
راحت نیست. توجه بیش از حد یا توجه کمتر از حد نیاز، هر 
دو عامل آسیب به کودک هستند اما گاهی اوقات بسیاری 
از والدین نمی دانند که چقدر به کودک خود توجه می کنند 
و آیا این اندازه از توجه برای آنها کافی است یا خیر. در این 
قســمت قصد داریم نشانه هایی را در کودک شما معرفی 

کنیم که علامت این است به او کم توجه بوده اید.
انجام آهسته کارها به خصوص هنگام صبح ��

کودکانِ بســیار خلاق، گاهی اوقات بیش از بقیه نیاز به 
توجه دارند. آنها سعی می کنند هنگام صبح کارهای خود 
را خیلی آرام و کند انجام دهند و شما به آنها غر بزنید، به 
آنها کمک کنید و به یک نوعی به آنها توجه نشان دهید. 
در واقع هنگام صبح تظاهر می کنند که نمی توانند کارها 
را به خوبی انجام دهند تا توجهی از سمت شما جلب کنند 

و در نتیجه کارهایشان را کند به انجام می رسانند.
پریدن وسط حرف ��

بعضی از کودکان وســط حرفتان می پرند زیرا نمی توانند 
خودشان را کنترل کنند و این کار را با هدف انجام می دهند. 
اگر کودک شما هم از این دسته از کودکان است، دلیلش 
این است که کمبود توجه دارد و می خواهد با قطع کردن 

حرفتان، توجه شما را به خودش جلب کند.
وابستگی بیش از حد ��

کودکان به دلایل مختلف وابستگی شدید پیدا می کنند. 
معمولًا علت آن هم این است که نیاز به توجه زیاد دارند. 
کمبود توجه به آنها وابســتگی را بیشتر می کند. سپس به 
دنبال راه هایی می گردند که خودشان را به شما بچسبانند 

و به شما نشان دهند تا بتوانند به خواسته شان برسند.
دروغگویی برای بزرگنمایی خاطرات ��

بعضــی از کودکان برای جلب توجه شــروع به اغراق در 
مــورد تعریف کردن چیزها و خاطرات گذشــته می کنند. 
آنها مســائل را بیش از حد دراماتیک جلوه می دهند و با 
انجام این کار می خواهند دلسوزی و ترحم بخرند و توجه 
دیگران را به خودشان جلب کنند که این یک عادت بد در 
کودک اســت. باید ســعی کنید با توجه بیشتر به او، مانع از 

دروغگویی اش شوید.
گریه زیاد ��

معمولًا دلایل زیادی برای گریه کردن کودک وجود دارد 
و این اتفاق را زیاد شاهد خواهید بود اما گاهی اوقات گریه 
کردن کاملًا الکی و با تلاش خود کودک است. او با انجام 
این کار قصد دارد که توجه شما را جلب کند و در کوچکترین 
چیزها سریعاً نق زده و گریه می کند و می خواهد با انجام 
این کار توجه شــما را جلب کند. معمولًا این گریه ها هیچ 

اشکی به همراه ندارد.
بد اخلاقی در جمع دیگران ��

یکی دیگر از نشانه های رایج که کودک شما نیاز به توجه 
بیشــتری دارد، این اســت زمانی که در جمع دیگران قرار 
می گیرید، شــروع به بدخلقی و بداخلاقی می کند و قصد 
دارد با انجام این کارها توجه شما و دیگران را جلب کند که 
معمولًا این رفتار کودکان در جمع دیگران باعث خجالت 

پدر و مادر می شود.
بازی کردن نقش قربانی ��

کودکانی که به دنبال جلب توجه هســتند، دوســت دارند 
خودشــان را قربانی ماجرا نشــان دهند و از این طریق نیاز 
خــود را بــه توجه اعلام کنند. آنها می دانند که اگر قربانی 
باشــند، پدر و مادر به آنها محبت می کنند. در نتیجه حتی 
اگر هیچ آســیبی ندیده باشــند، باز هم تظاهر به آســیب 

دیدگی می کنند.

استفاده از انرژی در مسیر بد ��
همانطور که گفتیم کودکانی که نیاز به توجه دارند، سعی 
می کنند در جمع دیگران ســر و صدا کنند، اخلاق بدی 
داشته باشند. اسباب بازی هایشان را پرت کرده و کارهای 
ناشایست انجام دهند. همچنین از انرژی خود در مسیر بد 
استفاده می کنند. یکی از آنها آزار رساندن به کودکان دیگر، 
فریاد زدن، گریه کردن و انجام کارهای کلافه کننده است.

مقاومت در برابر خوابیدن ��
کودکانی که می خواهند توجه شــما را جلب کنند، دوست 
دارند بیدار بمانند. او تظاهر می کند که خوابش نمی آید و 
هنگام خوابیدن گریه می کند و در نتیجه می خواهد کاری 
کند که شــما در کنارش بیدار بمانید و به او توجه کنید و 

کارش را انجام دهد.
تظاهر به بیماری ��

بعضی از کودکان به قدری نیاز به توجه دارند که دوســت 
دارند خودشــان را بیمار نشــان دهند زیرا می دانند که اگر 
بیمار باشند، والدین به آنها بیشتر توجه و رسیدگی می کنند 
و از آنجایی که این حس را از طرف والدین دوست دارند، 
خودشان را بیمار نشان می دهند که از انجام این کار سود 
ببرند و مهمتر از همه اینکه بسیاری از آنها به مهد کودک 

یا مدرسه نمی روند.
تمایل نداشتن به تنهایی خوابیدن ��

بعضی از کودکان اتاق جداگانه دارند اما معمولًا کودکانی 
که نیاز به توجه دارند، از تنهایی خوابیدن می ترسند و به آن 
مقاومت نشان می دهند. آنها دوست دارند از لحاظ جسمی 
نزدیک به پدر و مادرشان باشند، در آغوش آنها بخوابند و 

در نتیجه هرگز به اتاق تنها نمیروند.
حسودی به کودکان دیگر ��

کودکانی که نیاز به توجه دارند، اصلا تحمل این را ندارند 
که شما به کودک دیگری محبت کنید. آنها حس حسادت 
را در خودشان پرورش دادهاند و اصلًا تحمل تعامل شما 

با کودکان دیگر را ندارند و این نشان دهنده این است که 
از لحاظ توجه، کمبود دارند.

تظاهر به فراموش کردن چیز ها ��
بعضــی از کــودکان از روی عمد و هدف، خودشــان را به 
فراموشــی میزننــد زیرا می دانند کــه والدین باید به آنها 
یادآوری کنند و این یادآوری یک نوع توجه به آنها محسوب 
میشود و در نتیجه ترجیح میدهند به روی خودشان نیاورند 
و تظاهر کنند که چیزهای مختلف را فراموش کردهاند و 

سپس توجه بخرند.
احساس ناراحتی شدید هنگام نادیده گرفته شدن ��

کودکــی که نیاز بــه توجه دارد، یعنی اغلب نادیده گرفته 
می شود. مطمئناً خانواده این کودکان به خاطر استرس و 
مشغله زیاد آنها را نادیده می گیرند اما بدانید که این کودک 
از درون دچار فروپاشــی می شود، زیرا احساس می کند به 
چشم شما نمی آید و در خانه نامرئی است و همین موضوع 
باعث ایجاد حس ناامنی و اضطراب در او می شود و هنگامی 
کــه نادیده اش می گیرید، رفتار بــد و ناراحت کننده ای از 
خودش نشان می دهد که قطعاً برایش بسیار مضر است.

پرت کردن چیز های مختلف ��
پــرت کردن چیزهای مختلف مخصوصاً در زمانی که آن 
چیز ارزشــمند باشــد، یکی از راحت ترین راهکارها برای 
کودک در جلب توجه شما است. او دوست دارد همه چیز 
را دور بریزد تا توجه شما را جلب کند؛ کاری که شما از آن 

متنفر هستید را به انجامش ادامه می دهد.
درخواست زیاد برای کمک ��

ایا تا به حال متوجه شده اید که کودکتان احساس ناامنی 
می کند و مدام به دنبال درخواست کمک است. حتی برای 
کارهایــی کــه می تواند به تنهایی انجام دهد. اگر کودک 
شــما نقش یک انســان ضعیف را بازی می کند و مدام سر 
هر چیز کودکی از شما کمک می گیرد، بدانید که به دنبال 

جلب توجه شما است.

رفتارهای کودک که نشانه نیاز او به توجه است

محمدحسین سیف اللهی مقدم
روزنامه نگار

  مالیـاتِ
 تورم زا ؟

 بررسی نقاط ضعف درآمدهای 
مالیاتی در بودجه ۱۴۰۳

سمعک به عنوان یک کالای سلامت شناخته می شود 
که نیاز اساســی افراد کم شــنوا است و نباید از دسترسی 

به آن محروم شوند.
بــه گزارش خبرنگار مهر، کم شــنوایی یک معلولیت 
پنهان محســوب می شود که اگر درمان نشود، می تواند 

با پیامدهای زیادی در سطح جامعه خودنمایی کند.
هر سال ۴۰۰۰ کودک کم شنوا در کشور متولد می شوند 
کــه ۸۰ درصــد آنهــا نیازمند دریافت وســایل کمک 
توانبخشی هستند و سمعک را می توان مهم ترین وسیله 

کمک توانبخشی برای کودکان کم شنوا تلقی کرد.
این در حالی است که جامعه ما به سمت سالمندی می رود 
و افراد بعد از ۴۵ سالگی، به تدریج با کم شنوایی مواجه 
می شــوند. یعنی اینکه نمی توان عارضه کم شنوایی را 

نادیده گرفت.
از سوی دیگر، متخصصان شنوایی شناسی کشور بر این 
باورند که سالانه حداقل ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار سمعک نیاز 
داریم تا بتوان پاســخگوی افرادی بود که می بایست از 

این وسیله کمک توانبخشی استفاده کنند.
احمدرضا ناظری متخصص شــنوایی شناسی و عضو 
هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، با 
انتقاد از موانع و محدودیت هایی که در زمینه دسترسی 
به سمعک با کیفیت در کشور ایجاد شده است، از فروش 
سمعک در فروشگاه های خیابان جمهوری تهران انتقاد 
کــرد و گفــت : این کار صد درصــد غیر حرفه ای و غیر 

مجاز است.
وی افزود: وظیفه وزارت بهداشت و اداره کل تجهیزات 
پزشــکی ســازمان غذا و دارو است که با چنین تخلفاتی 

برخورد کنند.
ناظری ادامه داد: سمعک باید توسط متخصص شنوایی 

شناسی و در کلینیک تجویز شود.
وی با انتقاد از کیفیت ســمعک هایی که وارد کشــور 
می شود، افزود: باید با حذف ارز حمایتی، فضای رقابتی 
ایجاد کرد تا شاهد واردات سمعک های با کیفیت بالا بود.

ناظــری در عین حال، خواســتار حمایــت بیمه ای از 
هزینه های سمعک شد و گفت: متأسفانه تصمیم هایی 
که برای سمعک در اداره کل تجهیزات پزشکی گرفته 

می شود، مطلوب متخصصان شنوایی شناسی نیست.
وی افزود: حداقل نیاز کشور به سمعک، سالانه ۵۰۰ تا 
۶۰۰ هزار سمعک است که در حال حاضر فاصله زیادی 

با واردات قانونی سمعک وجود دارد.
این اظهارات در نوزدهمین کنگره شنوایی شناسی ایران 
مطرح شــد، به طوری که خســرو گورابی عضو هیأت 
علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران، یکی دیگر از منتقدان 
سیاست های اداره کل تجهیزات پزشکی در حوزه تأمین 
سمعک است.وی با عنوان این مطلب که در ۸۰ درصد 
موارد کم شنوایی امکان درمان دارویی و جراحی وجود 
نــدارد، گفت: درمــان ۲۰ درصد باقی مانده از افراد کم 
شــنوا، توســط متخصص گوش و حلق و بینی و با نقشه 

راه متخصص شنوایی شناسی صورت می گیرد.
گورابی ادامه داد: ۸۰ درصد افراد کم شنوا نیاز دارند که 
از سمعک استفاده کنند و این وسیله کمک توانبخشی، 

باید از کیفیت بالایی برخوردار باشد.
عضو هیأت مدیره انجمن علمی شنوایی شناسی ایران، 
با عنوان این مطلب که عارضه کم شنوایی از ۴۵ سالگی 
و به تدریج شروع می شود، گفت: وقتی شما برای شنیدن 
صدا، دست خود را پشت گوشتان گذاشتید، یعنی اینکه 

به سمعک نیاز دارید.
گورابی افزود: متأســفانه اداره کل تجهیزات پزشــکی، 
رویکرد علمی به این موضوع ندارد و همیشه به آمارهای 
گذشته نگاه می کند.وی ادامه داد: برای سال ۱۴۰۲، قریب 
به ۶۰۰ هزار سمعک نیاز داریم که اداره کل تجهیزات 
پزشکی، حداکثر اجازه واردات ۱۲۰ تا ۱۵۰ هزار سمعک 
را می دهد که با نیاز کشور همخوانی ندارد. بنابراین، نیاز 
کشور یا باید از مسیر واردات قاچاق و غیرقانونی باشد و 
یا اینکه از دسترسی به سمعک محروم شوند که در هر 
دو حالت، خطرناک اســت.گورابی افزود: سودآور نبودن 
تولید سمعک، باعث شده خیلی از کشورها برای تأمین 
نیاز خود دســت به واردات بزنند و این موضوع شــامل 
کشــور ما نیز می شود.عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران، با عنوان این مطلب که سمعک باید به 
اندازه نیاز کشور وارد و توسط متخصص شنوایی شناسی 
تجویز شــود، گفت: دو سال است که کمیته تخصصی 

ســمعک در اداره کل تجهیزات پزشــکی شکل گرفته 
اما هنوز یک جلســه هم برگزار نشــده است.وی افزود: 
متأســفانه مجوز واردات بدون نظر متخصصان رشــته 
شــنوایی شناسی صادر می شود و همین موضوع باعث 
شده از ۱۴ برند درجه یک سمعک که وارد کشور می شد، 
به ۳ برند برسیم. در حالی که تا سال ۱۴۰۰ و قبل از آن، 
شاهد سمعک های با کیفیت بالا از کشورهای صاحب 
برنــد در ایران بودیم.گورابی بــا انتقاد از ورود چمدانی 
ســمعک به بازار کشــور، گفت: این قبیل ســمعک ها، 
فاقد کیفیت و گارانتی هستند و همین موضوع، موجب 
نگرانی متخصصان شــنوایی شناسی شده است.عضو 
هیأت مدیره انجمن علمی شــنوایی شناســی ایران، با 
عنوان این مطلب که حاضر به مناظره با مسئولان اداره 
کل تجهیزات پزشــکی هستم، افزود: متأسفانه در اداره 
کل تجهیزات پزشکی، از نظرات کارشناسی متخصصان 
شنوایی شناسی استفاده نمی شود.گورابی افزود: در ۲۸ 
اســفند ۱۴۰۰، لیســت ۴۰۰ هزار سمعک با تنوع برند را 
به اداره کل تجهیزات پزشــکی دادم، اما هیچ توجهی 
به آن نشــد. همین لیســت را دوباره دو ماه قبل دادم که 
باز هم خبری نشــد.عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم 
پزشــکی ایران، ادعای کاهش قیمت سمعک که اداره 
کل تجهیزات پزشکی آن را اعلام کرده است، نادرست 
خواند و گفت: ما نیاز داریم برای افراد کم شنوا، سمعک 

با کیفیت از برندهای معتبر استفاده کنیم.

یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی که سابقه خانوادگی بیماری قلبی دارند، 
ممکن است از خوردن ماهی های چرب مانند سالمون، ماهی خال مخالی، شاه 

ماهی و ساردین سود ببرند.
به گزارش مشرق، ماهی های روغنی حاوی مقادیر زیادی اسیدهای چرب امگا ۳ 
هستند که بدن نمی تواند آن را تولید کند و باید از طریق رژیم غذایی تأمین شود.

یک مطالعه بزرگ بین المللی نشــان داد که در صورت داشــتن ســطوح پایین 
اسیدهای چرب امگا ۳ به علاوه سابقه خانوادگی مشکلات قلبی، خطر ابتلاء به 
بیماری قلبی بیش از ۴۰ درصد افزایش می یابد.با این حال، اگر فردی میزان کافی 
از اسیدهای چرب امگا ۳ داشته باشد، سابقه قلبی خانوادگی، خطر ابتلاء به آن را 

تنها ۲۵ درصد افزایش می دهد.به گفته محققان، نتایج نشان می دهد که عادات 
سالم سبک زندگی می تواند در برخی موارد بر خطر ژنتیکی غلبه کند.»کارین 
لیندر«، سرپرســت تیم تحقیق و استادیار اپیدمیولوژی در مؤسسه کارولینسکا 
سوئد، می گوید: »این مطالعه نشان می دهد افرادی که سابقه خانوادگی بیماری 
قلبی عروقی دارند، از خوردن ماهی های چرب بیشتر از دیگران سود می برند.«به 
گفته انجمن قلب آمریکا، اسیدهای چرب امگا ۳ با ایجاد سیستم ایمنی قوی تر، 
کاهش التهاب، کاهش فشــار خون و بهبود میزان کلســترول مرتبط هســتند.
بــرای ایــن مطالعه، محققان داده های بیش از ۴۰۰۰۰ نفر را جمع آوری کردند 
که نزدیک به ۸۰۰۰ نفر از آنها به مشــکلات قلبی مانند آنژین ناپایدار، حمله 

قلبی، ایســت قلبی و ســکته مبتلا شدند.سطح اسیدهای چرب امگا ۳ در تمام 
شرکت کنندگان در مطالعه اندازه گیری شد. لیندر گفت که این سطوح معیاری 
قابل اعتماد برای میزان مصرف ماهی های روغنی در رژیم غذایی اســت و از 
داده های رژیم غذایی گزارش شــده توســط افراد قابل اعتمادتر است.محققان 
سابقه خانوادگی و سطح امگا ۳ هر فرد را تجزیه و تحلیل کردند و دریافتند که 
اسیدهای چرب به نظر می رسد خطر کلی بیماری قلبی را کاهش می دهند.لیندر 
گفت: »بیماری قلبی عروقی تا حدی ارثی است، اما شناسایی ژن های کنترل 
کننده دشوار است. بنابراین یک فرضیه قوی این است که ترکیبی از ژنتیک و 

محیط در بروز آن دخیل است.«

مصرف ماهی برای این افراد خیلی مفید است
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گروه اقتصادی: »از روســتا به شــهر آمــدم تا برای بچه ام 
شیرخشک بگیرم این دهمین داروخانه ای است که آمدم 
و شیرخشــک ندارد. باید چه کرد؟ بچه ام یکســال و نیمه 
اســت به شیر مادر هم حساسیت دارد و از گرسنگی گریه 
می کند..«این صحبت های پدری است که در داروخانه به 
دنبال یک قوطی شیرخشک می گشت. داستان کمبود شیر 
خشک تقریباً از فروردین امسال آغاز شده و کماکان ادامه 
دارد. خانوادهٔ کودکان زیر دو سال از کمبود این محصول 
گلایــه دارنــد کمبود محصولی که تا کنون به طور کامل 
رفع نشده و موجودی محدود شیرخشک با شرایط خاص 
ســهمیه بندی پخش می شود.اگر تا قبل از این با مراجعه 
به داروخانه شیرخشــک عادی خریداری می شده اکنون 
برای دریافت شیرخشــک باید کد ملی ارائه شــود و فقط 
به کدملی کودکان زیر دو سال چند قوطی داده می شود.
محمد طاهری، کارشناس حوزه دارو در توضیح علل کمبود 
شیرخشــک به خبرآنلاین می گوید: »کمبود شیرخشک 
علــل متفاوتی دارد کــه یکی از آن ها عدم تخصیص ارز 
برای خرید مواد اولیه تولید شیرخشک کارخانه های داخلی 
است. عامل دیگر عدم برنامه ریزی مناسب برای انباشت 
محصول در مواقع اضطراری و بر اســاس نیاز ســالانه 

است.«
افزایش قیمت شیرخشک ایرانی و خارجی ��

محصــولات بعد از مدتی نایابــی وقتی دوباره روانهٔ بازار 
می شوند با افزایش قیمت همراه بوده اند. شیرخشک هم 
از این قائده مســتنثنی نبوده است البته قیمت شیرخشک 
بــا ارائه کد ملی یا بــدون آن تفاوتی ندارد. یک متصدی 
داروخانــه به خبرآنلاین می گوید: »هزینه شیرخشــک 
افزایش قیمت ۴۰ درصدی داشته است. شیرخشک ایرانی 
آپتامیل، نان و ببلاک از قیمت ۴۰ الی ۵۰ هزار تومان به 

۷۰ الی ۸۰ هزار تومان رسیده است.«
این متصدی در توضیح قیمت شیرخشــک های وارداتی 
اضافه می کند: »شیرخشــک های وارداتی در داروخانه ها 
موجود اســت اما قیمت آن بالاســت و مردم توان خرید 
ندارند. شیرخشــک ببتامین جونیور قیمت اش ۱۷۰ بود و 
الان ۷۸۰ شــده اســت. شیرخشک ریسورس جونیور ۸۰ 
هزار تومان بود و الان ۴۰۰ هزار تومان شده است.«محمد 
طاهری دربارهٔ واردات شیرخشــک می گوید: »مقداری از 
کمبود شیرخشــک از طریق واردات جبران شــد. قرار شد 
ما به تفاوت قیمت شیرخشــک های وارداتی و ایرانی که 
در سامانه ثبت می شود به داروخانه ها پرداخت شود. حال 
اینکه سازوکارهای این مابه التفاوت چگونه است و چطور 
پرداخت می شــود هنوز مشــخص نیست و اطلاع رسانی 

درست نشده است.«
موانع سهمیه بندی شیرخشک و ارائه کدملی ��

در گذشــته فقط شیرخشــک های دارویی کم بود اما از 
فروردیــن شیرخشــک معمولی هم کم اســت. تاکنون 
کمبود شیرخشک در داروخانه ها به طور کامل رفع نشده 
و سهمیه بندی شده است. عرضه شیرخشک با ارائهٔ کدملی 
امکان پذیر است که با تکیه بر این موضوع، اتباع به دلیل 
نداشــتن کدملی از دریافت شیرخشــک محروم هستند. 
شیرخشــک به اتباع با کارت اقامت هم داده نمی شــود 
زیرا در ســامانه تیتک فقط با کدملی ثبت می شــود. این 
مشکل فقط مربوط به اتباع نیست زیرا ایرانی هایی که به 
اقتضای شــرایط )عدم ثبت رسمی ازدواج، ازدواج قومی( 
کدملی دریافت نکرده اند و حالا با مشکل روبه رو شده اند. 
کارشناس حوزه دارو دربارهٔ افراد فاقد کدملی و مشکلات 
آن ها اضافه می کند: »کمبود شیرخشــک فقط مربوط به 
اتباع خارجی نیست چه بسا در استان هایی که ازدواج قومی 
و قبیله ای رواج دارد کودکانی فاقد کد ملی که تعداد کمی 
هم نیستند حضور دارند. این مسئله برایشان مشکل ساز 
شده است به علاوه بچه های شیرخوارگاه در فرایند زمانی 
ثبت شناسنامه و تا دریافت کد ملی از دریافت شیرخشک 

محروم می شوند چون کدملی ندارند.«
راه حل پیشنهادی جایگزین دریافت کدملی ��

پیگیری هــای خبرگــزاری خبرآنلایــن از ســید جلیل 
میرمحمدی، عضو کمیســیون بهداشت مجلس یازدهم 
به یک جواب رسید: »اطلاعی ندارم.«طاهری اما راه حلی 
پیشنهاد می دهد: »در استان های مهاجرپذیر و استان هایی 
مانند خراســان جنوبی، شمالی و سیستان وبلوچستان در 
بعضی داروخانه های منتخب در شــهرهای این استان ها 
کــه آمار کودکان ایرانی فاقــد کدملی و کودکان مهاجر 
بیشتر است سهمیه شیرخشک بیشتری اختصاص بدهند 
تا بدون دریافت کد ملی و ثبت در ســامانه به خانواده ها 

عرضه شود.«

شیرخشک سهمیه بندی شده با افزایش قیمت ۴۰ درصدی
 بحران شیرخشک ادامه دارد
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گروه اقتصادی: در حالی که دولت باید تا پایان تیر قیمت خرید 
تضمینی گندم را برای سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ اعلام می کرد، 
حالا آذر کم کم به میانه می رسد و هنوز این نرخ اعلام نشده است. 
البته، ۲۳ شهریور بود که رسانه ها از تصویب دیرهنگام قیمت خرید 
تضمینی گندم و دیگر محصولات اساســی کشاورزی در شورای 
قیمت گذاری خبر دادند. خبرگزاری مهر قیمت مصوب برای گندم 
را ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرد. اما وزارت جهاد کشــاورزی 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که این نرخ مورد تأیید نیســت و 

رسانه های باید منتظر اعلام رسمی قیمت باشد.
بر اساس قانون، این وزارتخانه یک هفته فرصت داشت که نرخ های 
مصوب در شورای قیمت گذاری را تأیید و رسانه ای کند. حالا اما 

هفته ها گذشته و این اتفاق هنوز رخ نداده است.
این در حالی است که گندمکاران در سال های اخیر معمولًا نسبت 
به قیمت مصوب گندم اعتراض داشتند. حالا هم برخی نمایندگان 
مجلس و اعضای تشکل های کشاورزی قیمت غیررسمی اعلام 
شــده را مناســب می دانند اما گروهی از کشاورزان معتقدند نرخی 

کمتر از ۲۵ هزار تومان برای آنها به صرفه نیست.
ایــن مورد در کنار گلایه های جدی گندمکاران به تاخیری که در 
تسویه مطالبات آنها در سال زراعی گذشته رخ داد، پرسشی را ایجاد 
کــرده کــه آیا وعده مکرر خودکفایی گندم، به راحتی قابل تحقق 
است؟ فاطمه پاسبان، کارشناس کشاورزی در این مورد تردید دارد؛ 
او معتقد است دولت نمی تواند حجم تولید را به کشاورزان دیکته 
کند و به جای این باید شرایط تولید را برای آنها بهبود ببخشد. او 
همچنین پیشنهاد می کند دولت قیمت گذاری دستوری را حذف 
کند و به فعالان اقتصادی اجازه دهد محصول را به قیمتی که در 
بازار کشف می شود بفروشند. اگر هم قرار است فرایند خرید تضمینی 

را ادامه دهد، قیمت گذاری باید استانی باشد.
 گندمکاران نســبت به تأخیر طولانی در تســویه  ��

حساب خرید تضمینی ســال گذشته گلایه زیادی 

داشــتند. از آن سو، قیمت تضمینی امسال نیز هنوز 
اعلام نشده است. با این وجود مقامات دولتی و حتی 
برخی فعالان صنفی وعده خودکفایی در تولید گندم 
را می دهند. به نظر شــما چنین وعده ای ســال آینده 

می تواند تحقق پیدا کند؟
دولت و تشــکل های بخش کشــاورزی سال هاســت که وعده 
خودکفایی را مطرح می کنند اما معمولًا محقق نمی شــود. بهتر 
اســت آنها به جای تکرار این وعده، به فکر ریشــه یابی دلیل عدم 
تحقق آن باشند. البته خودکفایی مطلق هیچگاه اتفاق نمی افتد و 
اصلًا نباید چنین انتظاری را داشــت. چرا که متغیرهای زیادی در 
بحث کشاورزی دخیل هستند که همه آنها دست کشاورز نیست؛ از 
جمله تغییرات آب و هوایی و میزان بارش یا آفاتی که ممکن است 
محصولات را دچار مشکل کند. اما حجم تولید در سال های اخیر به 
حدود ۹۰ درصد نیاز کشور هم نرسیده است که بتوان آن را نزدیک 
به خوکفایی دانســت. وعده های خودکفایی بیشتر به بزرگنمایی 
و شــعار می مانند. چنین ســخنانی از طرف هر شخصی که مطرح 
شود، نوعی اشتباه استراتژیک است؛ چرا که گندم را کشاورز تولید 
می کند و کسی نمی تواند حجم تولید را به او دیکته کند. در کل، 
بخــش عمــده تولید گندم در اختیار بخش خصوصی و غیردولتی 
است و کشاورزان نیز مانند هر فعال اقتصادی دیگری، بر اساس 
هزینه و فایده خود، در مورد میزان تولید تصمیم گیری می کنند. اگر 
آنها حس کنند که کشت گندم صرفه اقتصادی ندارد، حجم تولید 
خود را کاهش می دهند و از محصولات جایگزین استفاده می کنند؛ 
کما اینکه اکنون در بعضی مناطق این اتفاق افتاده است. در واقع، 
دولت و حتی فعالان صنفی نمی توانند از طرف کشاورزان در مورد 
میــزان و نــوع تصمیم بگیرند. اگر بخش دولتی به دنبال افزایش 
تولید گندم است، باید به جای وعده و شعار، با سیاستگذاری ها و 
برنامه ریزی های حمایتی و تشــویقی، کشاورز را به کشت بیشتر 
ترغیب کند. این موضوع متاسفانه هنوز نه برای سیاستگذاران ما 

جا افتاده است و نه حتی برای برخی فعالان صنفی که قرار است 
سخنگو و نماینده گندمکاران باشند. البته که کشاورزان ایرانی قشر 
نجیبی هســتند و از نظر فرهنگی نیز برای گندم اصالت و اعتبار 
قائلند، اما بخش دولتی نباید از این موضوعات سوءاستفاده کند و 

رویه ای را در پیش بگیرد که آنها متضرر شوند.
 در شــرایط فعلی دولــت برای تحقق وعده ای که  ��

می دهد در مرحله نخست باید چه اقداماتی را انجام 
دهد؟

مســئولان باید به جای شــعار، برنامه مشخصی برای حمایتی از 
زنجیره ارزش گندم، از زمان تولید تا تبدیل آن به آرد داشته باشند. 
در حالــی کــه در واقعیت، گندمکاران از ابتدای چرخه تولید، برای 
دسترسی به بذر، کود و سم باکیفیت، چالش هایی را تجربه می کنند. 
اکنون به ویژه در مناطقی که کشاورزی در قالب کوچک یا متوسط 
مقیاس، انجام می شود و کشاورزان به تعاونی یا تشکل خاصی برای 
حمایت دسترسی ندارند، پشتیبانی های لازم را نیز در فرایند تولید 
دریافت نمی کنند. در نتیجه آنها با چالش هایی بیشتری برای تهیه 
بذر، دسترســی به ادوات کشاورزی، تجهیز زمین به فناوری های 
روز آبی یا تأمین مالی مواجه هستند. تا زمانی که این چالش ها و 
موانع برطرف نشود، نمی توان انتظار افزایش تولید یا بهره وری را 
داشت. به ویژه که برای استفاده بهتر از زمین های موجود و برداشت 
بیشتر محصول، افزایش بهره وری ضروری است. این موضوع نیز 
به سرمایه گذاری، تأمین زیرساخت، به روز بودن دانش و فناوری 
و انتقال این دانش به کشــاورزان، نیاز دارد. دولت باید در چنین 
زمینه هایی سرمایه گذاری کند؛ در این صورت است که می تواند 
امیدوار باشــد خودکفایی نســبی هم در طول زمان رخ می دهد. در 
حالی که چالش های کشاورز ایرانی در همان مرحله تأمین بذر و 
نهاده باکیفیت آغاز می شود. امسال، نارضایتی گندمکاران از تأخیر 
در تسویه حساب و بلاتکلیفی آنها در مورد قیمت خرید تضمینی 
نیز به این چالش ها افزوده شــده اســت. در چنین شرایطی، نباید 

تعجب کرد اگر کشاورز تصمیم بگیرد محصولات دیگری را که 
چالش های کمتری در تولید دارند و راحت تر به فروش می رسند، 
جایگزین گندم کند. به ویژه که معمولًا هم قیمت مصوب برای خرید 
تضمینی، گندمکاران را راضی نمی کند و به محلی برای مناقشه آنها 
و دولت تبدیل می شود. از سوی دیگر کشاورز به تنهایی نمی تواند 
بعضی شرایط مانند تأثیر تغییرات اقلیمی، کم آبی یا گسترش آفات 
کشــاورزی را کنترل کند و نیاز به پشــتیبانی های دولتی و صنفی 
دارد. دولت باید هم و غم خود را بر کنترل این چالش ها قرار دهد.

 قیمت خرید تضمینی در اواخر شهریور به صورت  ��
غیررســمی ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام شــد. اما 
بعضی از کشــاورزان معتقدند نرخ کمتر از ۲۵ هزار 
تومانی برای آنها صرفه اقتصادی ندارد. نظر شما در 

این مورد چیست؟
ببنید به طور کلی، فرایند قیمت گذاری در ایران با اشــکال همراه 
است. هزینه های تولید حتی در مقیاس یک استان، از منطقه ای 
به منطقه دیگر تفاوت دارد. بنابراین نمی توان قیمتی را برای خرید 
تضمینی در سراسر کشور تعیین کرد و انتظار داشت همه ذی نفعان 
از آن راضی باشند. بر اساس برنامه های توسعه، کشور باید به سمت 
تمرکززدایی و آمایش سرزمینی و برنامه ریزی منطقه ای برود. برای 
مثال، هزینه تولید هر کیلو گندم در استان های کم آبی که درگیر 
خشکسالی هستند یا مناطقی که خاک نامرغوبی دارند، در مقایسه 
با استان های پرآب یا دارای خاک مناسب، متفاوت است. بنابراین 
طبیعی است که قیمت خرید تضمینی نیز برای گندمکاران نباید 
یکسان باشد. حتی نرخ تورم استان ها نیز با یکدیگر متفاوت است و 
مرکز آمار هر ماه نرخ تفکیکی آن را اعلام می کند. چگونه می توان 
انتظار داشت قیمت خرید تضمینی برای همه استان ها یکی باشد؟ 
دولت باید اختیار تعیین نرخ را به مدیران هر اســتان تفویض کند 
تا آنها با برآورد هزینه های تولید در منطقه، قیمت خرید تضمینی 

گندم را مشخص کنند.

قیمت گذاری یا حذف شود یا استانی

 نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

آیدا صالحی
روزنامه نگار

تأخیر ۴ ماهه در اعلام قیمت خرید تضمینی گندم

نماینده کارگران در شورای عالی کار درباره اینکه آیا جلسات کمیته مزد تشکیل 
می شــود گفت: وزارت کار به اعضای شــورای عالی کار نامه زدند تا تشکل های 
کارگری اعضای خود برای حضور در کمیته را معرفی کنند. تمام تشــکل ها هم 
نماینده خود را معرفی کردند. تاجیک گفت: پیش بینی من این است که از اواخر 
آذر ماه جلسات کمیته مزد برای بررسی کارشناسی در تعیین مزد ۱۴۰۳ تشکیل 
خواهد شد. وی افزود: سال گذشته درجلسات شورای عالی کار مصوبه هزینه سبد 
معیشت را گرفتیم. اما اینکه دقیقاً همان رقم ملاکی برای تعیین مزد باشد انجام 
نشد. چرا که چارچوب مورد نظر دولتی ها در تعیین مزد با چیزی که ملاک ما بود 
تفاوت داشت.وی با بیان اینکه قرار شده است تشکل های کارگری بررسی های خود 

برای مزد ۱۴۰۳ را آغاز کنند بیان کرد: دولتی ها اعتقاد دارند پاداشی که قرار است 
کارمندان دریافت کنند. افزایش مزد نیست. آن ها معتقدند برخی از کارگران هم 
پاداش در قالب های مختلف در برخی شرکت ها دریافت می کنند. عملًا بحث ترمیم 
مزد ۱۴۰۲ انجام نمی شود. با توجه به بحث تورم و ناتوانی کارگران در سبد معیشت. 
باید به دنبال راهکاری برای تقویت قدرت خرید کارگران در سال ۱۴۰۳ باشیم. 
نماینده کارگران در شورای عالی کار درباره راه اندازی قرارگاه مسکن کارگران در 
سطح ملی و استانی اظهار داشت: آیین نامه ای در نشست قبلی شورای عالی کار 
پیشنهاد و از اعضای شورا خواسته شد تا نظراتشان را در این باره ارائه دهند. فعال 
شدن بخش تعاون به ویژه تعاونی های مسکن بخشی از پیشنهادات کارگران در 

زمینه حل معضلات مسکن کارگران است. وی درباره اینکه بر اساس ضوابط مالی 
بخشنامه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، حقوق کارمندان دولت به صورت علی الحساب 
۱۸ درصد افزایش یابد در این میان، جامعه کارگری نگران است که این موضوع 
حقوق سال آینده کارگران را هم تحت تأثیر قرار دهد اظهار داشت: شایعات مربوط 
به میزان افزایش دستمزد سال آینده همیشه وجود دارد اما تا امروز ما هنوز سند 
رسمی در این باره نداریم که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم اما تاکید می کنیم 
که هیچ نسبتی بین افزایش حقوق کارمندان و کارگران نیست. دستمزد کارگران 
مطابق نرخ تورم و سبدمعیشت )ماده ۴۱ قانون کار( افزایش می یابد. دولت اعتقاد 

به کنترل نرخ تورم دارد. اما این موضوع در جامعه احساس نمی شود.

افزایش حقوق کارگران منتفی شد

 زندگی 
کارگران در 
وضعیت قرمز!

  افزایش ۲۰۰ درصدی، مزد
 و مستمریِ سال بعد را به خط فقرِ 
امسال می رساند!

گروه اقتصادی: معیشت کارگران در یکی از بدترین شرایط 
دوران تاریخ مدرن قرار گرفته است؛ اخبار و اطلاعات 
و داده های میدانی نشــان می دهد که سُفره ها تا آنجا 
که ممکن است، آب رفته و هزینه های غیرخوراکی از 

روی ناچاری قیچی شده است.
شــواهد نشــان می دهد که مایحتاج اساسی زندگی، 
دیگر در سبد خرید مزدبگیرانِ کم درآمد و دهک های 
فرودســت جای ندارد؛ در الگوی مصرف خانوارهای 
کارگری در دو ســه ســال اخیر، جای کالاهایی مانند 
گوشــت قرمز، پروتئین ها و برنج های باکیفیت خالی 
اســت؛ امــا دامنــهٔ حذفیات اجباری در ســال جاری 
گســترده تر از همیشــه شده است: لبنیات هم به دایرهٔ 

اقلام کم مصرف پیوسته است.
تنزل مصرف لبنیات در کشور ��

 بــه گفته دبیر انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران 
در دهم آبان ماه سال جاری، گرانی لبنیات به کاهش 
۱۵ درصدی تقاضا برای این محصول در نیم سال اول 
سال جاری انجامیده است. رضا باکری توضیح داد: »تا 
پایان نیمه اول ســال جاری همه شرکت های لبنی در 
پــی افزایش هزینه های تولید افزایش ۳۰ درصدی را 
بر قیمت مواد لبنی اعمال کردند، اما از آنجا که درآمد 
خانوار متناســب با هزینه های تولید در شــش ماه اول 
ســال رشد نداشــت، این گرانی لبنیات به کاهش ۱۵ 

درصدی تقاضا انجامید«.
اقــلام باکیفیــت و ضروری خوراکی از ســفره های 
فرودستان و حتی طبقهٔ متوسطِ مزدبگیر کشور رخت 
بربســته اند؛ از قیاس ســرانه مصرف گوشت قرمز در 
ایران با اســتانداردهای جهانی و با ســرانه مصرف در 

همین کشورهای همسایهٔ حاشیهٔ خلیج فارس صحبتی 
نمی کنیم؛ این مقایسه بارها انجام شده و نتیجه آن نشان 
داده ایرانی هــا امروز کمتر از نصف یا حتی یک ســومِ 
اســتاندارد متعارف جهانی گوشت و پروتئین مصرف 
می کنند. اما شــرایط به گونه ای پیش رفته که امروز 
قیاس سرانه لبنیات هم به نتایج نگران کننده می رسد؛ 
ایرانی ها کمتر از یک ســوم اروپایی ها لبنیات مصرف 

می کنند.
زنگ هشدار کاهش مصرف لبنیات خیلی پیش از آبان 
امسال به صدا درآمده بود؛ در تیرماه سال جاری، انجمن 
صنایع لبنی ایران هشدار داد »زنگ خطر سقوط سرانه 
مصــرف لبنیات در کشــور به صــدا درآمده و در حال 
حاضر ســرانه مصرف لبنیات در ایران اختلاف زیادی 
با سرانه مصرف جهان و به ویژه اروپا دارد«. بر اساس 
اعلام ســیدمحمدرضا بنی طبا، ســخنگوی انجمن 
صنایع لبنی ایران، »سرانه مصرف لبنیات در کشور در 
خوش بینانه ترین حالت ۷۰ کیلوگرم است. این در حالی 
اســت که میزان مصرف سرانه لبنیات در جهان حدود 
۱۶۰ کیلوگرم است. همچنین در سال ۲۰۲۱، اتحادیه 
اروپا به عنوان بالاترین مصرف کننده لبنیات، ســرانه 

مصرف حدود ۲۵۶ کیلوگرم داشته است«.
اعدادِ ناعادلانه در لایحه بودجه ��

در چنین شــرایطی کــه به گفتهٔ عبــدالله وطنخواه 
»کارگران دو یا سه بار زیر خط فقر زندگی می کنند و 
دیگر با روزی ۸ یا حتی ۱۲ ساعت کار کردن نمی توانند 
سفرهٔ خانوادهٔ خود را تأمین کنند«، ارائهٔ پیشنهاد افزایش 
۱۸ و ۲۰ درصدی حقوق ها در سال آینده از سوی دولت، 
نشانه هایی از بدتر شدن اوضاع است آنگونه که به قول 

وطنخواه »خرید نان و تخم مرغ هم برای مزدبگیران 
دشــوار خواهد شد؛ به عبارتی فرد شاغل باید هفته ای 
۵۰ یا ۶۰ ساعت کار کند تا فقط اجاره خانه بدهد و نان 

خالی بخرد و به خانه ببرد....«
او اضافــه می کند: »دولــت معمولًا با اعدادی حول و 
حوش اقلام پیشنهادی بودجه به نشست های مزدی 
شورایعالی کار می آید؛ کارگران نیز توان چانه زنی آزادانه 
و قدرتمند ندارند؛ در چنین شرایطی افزایش ۲۰ درصدی 
مستمری بازنشستگان و ۱۸ درصدی حقوق شاغلان، 
نشــانه ای از تلاش هرچه بیشتر برای حقوق زدایی از 
طبقهٔ کارگر و ســلب حداقل های قانونی ست و وقتی 
این اعدادِ لایحهٔ بودجه را کنار افزایش ســن و ســابقه 
بازنشستگی قرار می دهیم، تازه خوب متوجه می شویم 

که چه خوابی برایمان دیده اند.....«
اگر حداقل مزد و مســتمری را در ســال جاری حدود 
۹ میلیــون تومــان در نظر بگیریم، بــا افزایش ۲۰ 
درصدیِ پیشــنهادی دولت، رقم دستمزد سال آینده 
به ۱۱ میلیون تومان هم نمی رسد؛ امروز خط فقر به 
خصوص در کلانشــهرها حداقل ۲۵ میلیون تومان 
اســت و حالا اگر فرض کنیم –فرض تقریباً محال- 
کــه هزینه های زندگی و خط فقر تا ســال بعد ثابت 
می ماند، با افزایش ۲۰ درصدی، مزد و مستمریِ ۱۱ 
میلیون تومانی، فقط ۴۴ درصد خط فقر )درواقع خط 

فقر امسال( خواهد بود.
مالیات ستانی از مزدبگیرانِ زیر خط فقر ��

به عبارت درســت تر، در ســال های اخیــر آن چنان 
عقب افتادگی و ســرکوب مزدی داشته ایم که اگر قرار 
باشــد ســال آینده حداقل مزد و مستمری به خط فقر 

امسال برسد، باید رقم افزایش بیش از ۲۰۰ درصد باشد؛ 
نقطه عطف عقب افتادگی دستمزد، در مذاکرات مزدی 
۱۴۰۲ اتفــاق افتــاد: تورم حداقل ۵۰ درصد و افزایش 
حداقل دســتمزد فقط ۲۷ درصد. چنین سناریویی اگر 
سال آینده تکرار شود، دیگر هیچ زمان دستمزد کارگران 
و مستمری بازنشستگان به نصف خط فقر هم نخواهد 

رسید.
بــا این اوصــاف نادر مرادی فعــال کارگری به نکته 
مهم دیگری اشــاره می کند: »همچنان قصد دارند از 
حقوق های پایین تر از نصف خط فقر مالیات بگیرند در 
حالیکه قرار بود مالیات ستانی را به نفع کم درآمدها تغییر 
دهند و به سمت و سوی عدالت واقعی بکشانند؛ قرار بود 
از دارندگان املاک و اموال نجومی و صاحبان قصرهای 
فوق لاکچری مالیات بگیرند؛ اما متاسفانه در بر همان 
پاشــنهٔ سابق می چرخد و بازهم قرار است تیر ترکش 

مالیات بر تن نحیفِ مزد و حقوق بگیران بنشیند....«
دولت در ابتدا در لایحه بودجه ۱۴۰۳، ســقف معافیت 
مالیاتــی را روی همان رقم ســال قبــل، ۱۰ میلیون 
تومــان، فریز کــرده بود؛ بعد از اینکــه انتقادات بالا 
گرفت، به پیشــنهاد ســازمان امور مالیاتی، این سقف 
بــه ۱۲.۵ میلیون تومــان افزایش یافت. اما بازهم اگر 
خط فقر سال جاری – نه سال آینده- یعنی همان ۲۵ 
میلیــون تومان را مبنا قرار دهیم، ۱۲.۵ میلیون تومان 
سقف معافیت، نصف خط فقر امسال است؛ به عبارت 
درســت تر، سال آینده مزدبگیرانی که نصف خط فقر 
امسال درآمد ماهانه دارند، باید مالیات بپردازند؛ آیا این 
گزارهٔ ناعادلانه نمادی از عدالت است؟ چطور وزیر کار و 
دولت ادعا می کنند »به دنبال عدالت مزدی هستیم«؟
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شنبه
25 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 341

کف معافیت 
مالیاتی برای 

سال آینده 
همانند سال 

جاری 10 
میلیون تومان 
در نظر گرفته 

شده بود 
درحالیکه باید 
میزان حداقل 

معافیت 
از مالیات 

افزایش پیدا 
کند، از طرف 
دیگر چنانچه 
دولت قصد 

داشته باشد از 
ناحیه مالیات 

حقوق به 
درآمد مالیاتی 

مشخصی 
برسد 

می بایست 
نرخ مالیات 

بر حقوق را در 
مورد پلکان های 

بالای درآمدی 
افزایش داده 
و نرخ مالیاتی 

کمتری بر 
پله های پایین تر 

لحاظ کند

تحقق نرخ رشد ۷ درصدی اقتصاد به میزان سرمایه گذاری که 
انجام می گیرد، بستگی دارد. باید توجه داشت که سرمایه گذاری 
تنها از سوی دولت انجام نمی شود، سرمایه گذاری از سه بخش 
تشــکیل می شــود که یک بخش بودجه عمرانی دولت، بخش 
دیگر ســرمایه گذاری بخش خصوصی و بخش سوم هم جذب 
سرمایه گذاری خارجی است. به هر حال مهمترین فاکتوری که 
می تواند در نرخ رشد اقتصاد اثر داشته باشد، سرمایه گذاری است.

 تاکنون فضای اقتصاد ایران برای سرمایه گذاری مناسب نبود، 
حال باید دید دولت اقداماتی برای افزایش سرمایه گذاری انجام 
خواهد داد که وعده نرخ رشــد ۷ درصدی را می دهد؟ آیا بســتر 
و محیط برای ســرمایه گذاری آماده می شــود که دولت چنین 

برنامه ای را در بودجه دیده است؟
 واقعیت این اســت که هدف تحریم ها این اســت که نرخ رشــد 
اقتصاد ایران در کمترین اعداد و ارقام باقی بماند و روند کاهشی 
باشد. حال اینکه دولت چه تدابیری در نظر گرفته که اجازه تحقق 
ایــن هــدف تحریمی را ندهند آیا می تواند نفت و گاز بیشــتری 
را صادر کند؟ ســرمایه گذاری در بخش های عمرانی را افزایش 
می دهد؟ یا اینکه مشــوق های ویژه ای برای بخش خصوصی 

در نظر گرفته اند؟
تحقق نرخ رشد ۷ درصدی شدنی است، اما سؤال این است که 
این سرمایه از کجا خواهد آمد. براساس تجربه هیچ وقت اقتصاد 
ایران نرخ رشــد ۸ درصدی پیش بینی شــده در برنامه هفتم را 
نداشته تنها یک بار در دولت احمدی نژاد زمانی که نفت به ۱۰۰ 

دلار رسید به نرخ رشد نزدیک به ۸ درصد دست پیدا کردیم.
افزایش نرخ رشــد اقتصــادی مطالبه همه مردم ایران از دولت 
اســت چراکه اگر نرخ رشــد اقتصادی به بیش از ۸ درصد برسد، 
درآمد ملی کشور در ۹ سال به دو برابر افزایش پیدا می کند یعنی 
این رشــد نرخ اقتصادی مانند اقتصاد چین تداوم داشــته باشــد 
در دو دروره ۹ ســاله درآمد ملی ایران می تواند به بیش از هزار 
میلیارد دلار برســد و جزو ۲۰ کشــور دنیا باشــد، اما این چیزی 

شبیه به آرزو است.
به هرحال امکان اینکه عامل جز سرمایه گذاری نرخ رشد را بالا 
ببرد وجود دارد چراکه ظرفیت هایی در اقتصاد ایران وجود دارد 
که در دوره ای که اقتصاد کشــورمان بســیار کوچک شد، از آن 

استفاده نشد که می توان این ظرفیت ها را احیا کرد.
ازطرفــی تولیــد و صادرات و مصرف نفت و گاز در کشــورمان 
زیر قدرت تولید بوده در حالیکه ظرفیت تولید ۴ میلیون بشــکه 
در روز وجود داشــت. بســیاری از صنایع کشورمان هم در حال 
حاضــر به دلایــل مختلفی زیر ظرفیت خود تولید دارند، احیای 
این ظرفیت های خالی می تواند منجر به رشــد اقتصادی شوند، 
اما این امر به این موضوع بســتگی دارد که چه فضای کســب و 
کاری در کشور ایجاد شود. بنابراین در این باره دو دیدگاه وجود 
دارد اول اینکه باید گشایشــی ایجاد شــود و تقاضا افزایش پیدا 
کند تا سرمایه گذاری افزایش پیدا کند، اما در دیدگاه دوم عوامل 
متعدد دیگری وجود دارد از جمله اینکه قدرت خرید مصرف کننده 
داخلی در حال کاهش است و اگر در نتیجه سرمایه گذاری تولید 
افزایش پیدا کند در حالی که قدرت خرید کاهش پیدا کرده، این 
روند متوقف می شود و اساساً کمکی هم به رشد اقتصاد نمی کند.

 برای افزایش سرمایه گذاری باید افق روشنی وجود داشته باشد، 
در این اطمینان داریم که تقاضای واقعی در حال کاهش است و 
در سال آینده هم قدرت خرید مردم کاهش پیدا می کند. رشد ۴ 
درصدی اقتصاد در سال جاری علامت محسوسی نمی توانست 
داشــته باشــد چراکه اقتصاد در ایران در شــرایط کرونا و قبل از 
کرونا هم شــدیدترین تحریم ها علیه ایران اعمال شــد، بسیار 
کوچک شد و در دوران پسا کرونا تا حدودی این وضعیت جبران 
شــد و این ۴ درصد رشــد حاصل این شــرایط بوده و خیلی مهم 
نیســت، اما موضوع مهم این اســت که علایم مهم تر در اقتصاد 
دیده می شود که تورم و کاهش قدرت خرید از جمله این علایم 
مهم در اقتصاد هستند، این علایم بیشتر نشان دهنده رکود در 

اقتصاد هستند تا رشد.
 از ســوی دیگر این پیش بینی ها در اقتصاد باید از ســوی نهاد و 
مجموعه ای مســتقل از دولت انجام شــود، برای مثال در آلمان 
۵ انیســتیو اقتصادی وابســته به دانشــگاه با ۵ مکتب مختلف 
اقتصادی برنامه دولت را مورد تحلیل قرار می دهند برای مثال 
یک انیســیتو رشــد اقتصاد را ۳.۱ درصد و انتیستوی دیگری ۳ 
درصد پیش بینی می کند و اختلاف این انیتسیتوها از هم بسیار 
جزیی و نزدیک بهم اســت. حال اینکه در ایران هم باید مراکز 
مستقل مانند دانشگاه های معتبر اقتصادی، این قدرت را داشته 
باشند که اعداد و ارقام اقتصادی را بررسی و پیش بینی و ادعای 
دولــت را تأییــد یا تکذیب کنند، البته به دولت هم کمک بزرگی 

خواهد شد.
واقعاً در حال حاضر ارقام دقیقی در اقتصاد نداریم و کارشناسان 
نمی توانند بگویند که نرخ رشد اقتصادی ۷ درصدی قابل تحقق 
اســت یا نه، اما می توان با رصد علایم موجود دیگر در اقتصاد 
شــرایط آینده را پیش بینی کرد، شــاید برنامه دولت در نرخ رشد 
اقتصاد تا ۳ درصد محقق شود، اما در نهایت نرخ ۷ درصد را اعلام 
کننــد و ایــن عدد از نظر روانی هم هیچ تأثیر بین مردم نخواهد 
داشت و مردم همان ۴ درصد محقق شده را هم احساس نکردند. 
اگر دولت می خواهد برنامه های اقتصادی محقق شود باید فضا و 
بستر آن را مهیا کنند تا برای مردم هم تغییرات محسوس باشد 
وگرنه نرخ ۷ درصد با ۸ درصد یا ۴ درصد تفاوتی نخواهد داشت.

علائم اقتصادی از رکود خبر می دهند نه رشد!
یادداشت

جمشید عدالتیان
کارشناس اقتصادی

بازتاب

گروه اقتصادی: در حالی روز یک شنبه هفته آینده قرار 
است رییس دولت سیزدهم، سند دخل و خرج سال 
آینده را به مجلس ببرد که در روزهای اخیر، بخشی 
از متن و اعداد آن منتشــر شــد؛ اعداد و ارقامی که 
در روزهای گذشــته محل انتقاد صریح کارشناسان 
و آگاهــان به اقتصاد بــود؛ به خصوص افزایش ۵۰ 
درصد درآمدهای مالیاتی، این ابهام را ایجاد کرد که 
در اقتصادی که با رکود و افت شــدید تقاضا روبه رو 

است، چطور می شود مالیات ها را بالا بود.
بر همین اساس، این سؤال در حال حاضر مطرح است 
که اعداد و ارقام بودجه ســال آینده، چه پیامی برای 
اقتصاد ایران دارد؟ در همین خصوص، آلبرت بغزیان 
در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: بودجه یک پنجم 
برنامه ۵ ساله است، بنابراین اگر بودجه براساس برنامه 
نوشته نشود، یعنی سال قبل را با یک رشدی در ارقام 
به واسطه تورم، گسترش فعالیت ها افزایش داده اید و 

بودجه سال ۱۴۰۳ شده است.
وی می افزاید: بر این اساس، وقتی بودجه در راستای 
برنامه ۵ ساله نیست، ارزیابی این که بودجه خوب است 
یا بد است، صرفاً این است که بگوییم نسبت به پارسال 

انبساطی است یا انقباضی است.
این کارشــناس اقتصــادی تصریح می کند: به طور 
مسلم از دید هزینه ای، بودجه انبساطی است، اما دید 
درآمدهای مالیاتی انقباضی اســت. اما این که بودجه 

سال آینده تورم زا است یا نیست، بستگی به این دارد 
که بودجه را با چه مدلی برای اقتصاد شبیه ســازی 

کرده باشیم.
بغزیــان عنوان می کنــد: در کل اگر برنامه مبارزه با 
تورم نداشته باشیم، با توجه به این که کشور به طور 
ســاختاری با تورم روبه رو اســت، بودجه هم تورم زا 
خواهد بود. اما این که لایحه بودجه سال آینده چقدر 

تورم زا باشد، بستگی به این دارد که چقدر درآمدهای 
مالیاتی تحقق پیدا کند. این در حالی است که هزینه ها 

حتماً انجام می شود.
وی متذکر می شــود: ما وقتی به درآمدهای مالیاتی 
می رسیم، می بینیم که با یک نااطمینانی همراه است 

و بودجه نیز بر همان اساس بسته شده است.
بودجه فقط روی کاغذ کسری ندارد ��

این کارشناس اقتصادی با اشاره به این که بودجه روی 
کاغذ کسری ندارد، می گوید: این که بودجه عملی شود 
و به چاپ پول منتهی می شود، الان نمی توان حرفی 
زد، اما مســلماً تاریخ و ســابقه نشان داده که دولت ها 
به طور معمول خیلی خوشبینانه بودجه را می بندند و 
عدم تحقق درآمدهای مالیاتی به خاطر فرار بیشتر یا 

جمع آوری دیرتر مالیات ها است.
بغزیان می افزاید: این نکته را هم باید در نظر گرفت 
که ما در شرایط تحریمی قرار داریم. این که بگوییم 
بودجه با نگاه به تحریم نوشــته شــده، مصداقی در 
آن پیــدا نمی کنیــم. فقط می گوییم تحریم ها را هم 

دیده ایم، اما کجای بودجه، اشاره ای نمی شود.
وی تصریــح می کنــد: در کل اعتقاد دارم که از نظر 
تبعات اقتصادی، اظهارنظری نمی توان درباره بودجه 
داشــت، چون براســاس یک مدل و در ارتباط با یک 

برنامه ۵ ساله پیش نمی رویم.
اراده ای برای مبــارزه با معافیت های مالیاتی  ��

غیرضروری وجود ندارد
این کارشناس اقتصادی درباره این که برخی معتقدند 
کــه از یک جامعه فقیر نمی توان مالیات بالا گرفت، 
می گویــد: من معتقدم که دولت می تواند با مالیات، 
خود را اداره کند، اما نکته این جاست که اراده ای وجود 
ندارد که با معافیت های غیرضروری ای که داده شده 

یا فرارهای مالیاتی، مبارزه شود.

بودجـه تـورم زا؟

محمدحسین سیف اللهی مقدم
روزنامه نگار

  مالیـاتِ
 تورم زا ؟

 بررسی نقاط ضعف درآمدهای 
مالیاتی در بودجه ۱۴۰۳

گروه اقتصادی: با انتشــار ارقام بودجه ســال ۱۴۰۳ در 
روزهای اخیر، بازار تحلیل های مختلف از ارقام کلی 
بودجه و احکام مربوط به آن، حسابی گرم شده است. 
در این میان، افزایش درآمدهای مالیاتی نقل محافل 
خبری و کارشناسی بوده و حتی کاربران فضای مجازی 
نیز به این مسئله واکنش نشان داده اند. بررسی لایحه 
ارائه شده از سوی دولت نشان می دهد، رویکرد دولت 
به ســمت افزایش درآمدهای مالیات ها حرکت کرده 
به گونه ای که برای تأمین نزدیک به ۶۰ درصد از کل 
منابع بودجه سال آینده که حدوداً ۱. ۴۹۵ هزار میلیارد 
تومان برآورد شده، بر درآمدهای مالیاتی حساب شده 

است.
در این بین، علاوه بر افزایش چشــمگیر درآمدهای 
مالیاتی در ســال آینده، افزایش حقوق ۱۸ درصدی 
کارمندان در کنار ثابت ماندن سقف معافیت مالیاتی 
حقوق و دســتمزد، بسیار خبرساز شده است. تا جایی 
کــه دولــت مجبور به واکنش به این موضوع شــد و 
روز جمعه سخنگوی دولت از افزایش سقف معافیت 
مالیاتی حقوق و دستمزد به ۱۲ میلیون تومان خبر داد.

امــا بااین حال، تمرکز دولت بــر افزایش درآمدهای 
پایدار غیرنفتی در لایحه بودجه ســال آینده، حکایت 
از رویکردی تازه در بودجه ریزی کشور و جلوگیری از 
مصرف درآمدهای ســرمایه ای، به منظور هزینه های 

جاری دولت دارد.
گفتنی است، باتوجه به شرایط اقتصادی کشور و وجود 
تورم بالای ۴۰ درصد در ســال های گذشــته، تمرکز 
دولــت بر افزایــش درآمدهای مالیاتی، باید مبتنی بر 
شناســایی مؤدیان جدید، جلوگیری از فرار مالیاتی و 
ایجاد پایه های مالیاتی جدید باشد، نه افزایش میزان 

مالیات مؤدیان فعلی؛ مسئله ای که بر اساس اظهارات 
مسئولین سازمان امور مالیاتی و عملکرد این سازمان، 
به نظر می رسد در دستور کار دولت قرار دارد اما برخی 
کارشناســان مالیاتی با اســتناد به لایحه بودجه، نظر 

دیگری در این رابطه دارند.
بخشی از افزایش مالیات، ناشی از تورم است ��

در همین زمینه، علی ملک زاده، کارشناس امور مالیاتی 
در گفت وگــو با مهــر، پیرامون درآمدهای مالیاتی در 
لایحه بودجه سال آینده گفت: در سال آینده درآمدهای 
مالیاتی نزدیک به ۵۰ درصد نســبت به ســال جاری 
افزایش پیدا کرده که بخشی از آن ناشی از بالا رفتن 
میزان تورم کشور است، البته تورم سال جاری حدود 

۳۰ تا ۴۰ درصد گزارش شده نه ۵۰ درصد.
وی ادامه داد: با افزایش قیمت خدمت یا کالای مورد 
فــروش، بــه طور طبیعی درآمد افراد هم بالاتر رفته و 
به دنبال آن، درآمد مالیاتی ناشی از آن بیشتر می شود 
به عبارتی در چنین حالتی درآمد واقعی افراد بیشــتر 
نشــده؛ بلکه این افزایش ناشــی از تورم بوده است؛ 
بنابراین افزایش درآمد مالیاتی هم به معنای فشــار 
مالیاتــی نبوده؛ بلکــه در میزان مالیات دریافتی تورم 

هم دیده شده است.
لزوم اصلاح در سازوکار نرخ مالیات و معافیت ها  ��

در حقوق پله های پایین تر جامعه
ملک زاده با اشــاره به برخی سازوکارها برای افزایش 
درآمدهای مالیاتی در بودجه سال آینده بیان کرد: بندی 
از لایحه بودجه در خصوص شناسایی و دریافت مالیات 
از حســاب های با فعالیت تجاری اســت؛ ولی بخش 
دیگــری از لایحه مالیات در بودجه قابل دفاع نبوده و 
نیاز به اصلاح دارد؛ مانند مالیات بر حقوق زیرا عمده 

حقوق بگیران جامعه درآمدهای پایین تری داشته و جز 
اقشار متوسط و کم درآمد جامعه محسوب می شوند.

این کارشناس مالیاتی افزود: کف معافیت مالیاتی برای 
سال آینده همانند سال جاری ۱۰ میلیون تومان در نظر 
گرفته شده بود درحالیکه باید میزان حداقل معافیت از 
مالیات افزایش پیدا کند، از طرف دیگر چنانچه دولت 
قصد داشته باشد از ناحیه مالیات حقوق به درآمد مالیاتی 
مشخصی برسد می بایست نرخ مالیات بر حقوق را در 
مــورد پلکان های بالای درآمدی افزایش داده و نرخ 

مالیاتی کمتری بر پله های پایین تر لحاظ کند.
ملــک زاده با ابراز تأســف از اینکــه بخش بزرگی از 
فعالیت های اقتصادی کشــور در بخش غیرشــفاف 
مالیاتی انجام می شود، تصریح کرد: بنابراین ضرورت 
دارد تا ضمن شناسایی کردن آن ها با فرار مالیاتی نیز 
برخورد صورت گیرد و از سوی دیگر سایر بخش هایی 
کــه مالیات پرداختی آنها طبق قانون مالیات صحیح 
نبوده نیز می بایســت به سمت پرداخت مالیات با نرخ 

واقعی موجود در قانون حرکت کنند.
این کارشناس مالیاتی با اشاره به معافیت های قانون 
مالیاتی ادامه داد: از طرف دیگر بخشــی از مشکلات 
ساختاری در نظام مالیاتی به نظام معافیت های قانون 
مالیاتــی مربوط می شــود و نیاز اســت تا با کاهش 
معافیت های بی شــمار نسبت به هدفمند شدن آن ها 

گام های مؤثری برداشته شود.
ناهمگونی مالیات بــر ارزش افزوده باعدالت  ��

مالیاتی
وی در مورد مالیات بر ارزش افزوده بیان کرد: در لایحه 
پیشنهاد شده توسط دولت نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
یا مالیات بر مصرف از ۹ درصد به ۱۰ درصد افزایش 

یافتــه در صورتــی که این مالیــات را مصرف کننده 
نهایی پرداخت می کند، یعنی با وضع این مالیات فشار 
بیشــتری به افراد با درآمد پایین تر میاید زیرا مالیات 
بــر ارزش افــزوده صرفاً به کالا و خدمت تعلق دارد و 

درآمد افراد مورد بررسی قرار نمی گیرد.
ملک زاده افزود: البته دررابطه با مالیات بر ارزش افزوده 
این توجیه وجود دارد که کالاهای اساسی و موردنیاز 
مردم از این نوع مالیات معاف هســتند و از این ناحیه 
فشــاری به مردم وارد نمی شــود؛ اما از نگاه عدالت 
مالیاتی بهتر اســت فشــار یا بار مالیاتی بر مالیات بر 
ارزش افزوده نباشــد.این کارشناس مالیاتی در پایان 
تصریــح کرد: اگر دولت قصــد افزایش درآمدهای 
مالیاتی داشــته باشــد نیاز است تا با شفافیت بخش 
غیرشفاف این دسته را نیز به پرداخت کنندگان مالیات 
اضافــه کند و همچنین بــا تمرکز بر مالیات بردرآمد 
طبقات بالای درآمدی و ثروتمندان مالیات بیشتری 

از این قشر دریافت کند.
 هــر چند رئیس ســازمان امور مالیاتــی از موافقت 
رئیس جمهــور با افزایش ســقف معافیــت مالیاتی 
حقوق بگیران خبر داده اســت امــا موارد دیگری در 
لایحه همچون افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش 
افزوده همچنان می تواند منجربه افزایش بیشتر تورم 
در کالاها و خدمات شود؛ با این حال چنانچه رویکرد 
دولت در راســتای تکیه بیشتر بر درآمدهای مالیاتی 
برای تأمین منابع بودجه کشــور همراه با توجه ویژه 
بخش پنهان و غیرشفاف اقتصاد کشور باشد، اجرای 
برخی از لوازم و پیش نیازهای تحقق این امر همچون 
تکمیل سامانه مؤدیان و تعریف پایه های مالیاتی جدید 

ضروری به نظر می رسد.

 بغزیان: بودجه فقط  روی کاغذ کسری ندارد!
مریم فکری
روزنامه نگار

مســعود امراللهــی - مدیــر کل نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت 
جهادکشاورزی - با بیان اینکه در ۲ سال گذشته در بحث توزیع کالاهای 
اساسی و نظارت بر بازار اقداماتی را داشتیم، ولی از آن طرف هم خلأ شبکه 
توزیع وجود داشت، افزود: به استناد بند ۲۳ ستاد سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی که مبنی بر شفاف سازی و روان سازی نظام توزیع و روزآمدسازی 
شــیوه های نظارت بر بازار اســت، تفاهم نامه ای با اتاق اصناف ایران منعقد 
شد که طبق این تفاهم نامه، توزیع کالاهای اساسی زمانی که برش های 
اســتانی را وزارت جهادکشــاورزی به استان ها ابلاغ می کند، استان ها باید 
در ارتباط با اتاق های اصناف استانی و شهرستانی شان، کاسب مورد تأیید 

اتاق اصناف که پروانه کســب و شناســنامه داشــته باشد را انتخاب کنند تا 
به عنوان شبکه توزیع معتمد بتواند از شبکه توزیع مویرگی توزیع استفاده 
کرده و کالا را به دست مصرف کننده نهایی برساند تا هم دست دلالان و 
واسطه ها از زنجیره توزیع حذف شده و نظارت با شفافیت بهتری صورت 
پذیرد.وی گفت: طی ســنوات گذشــته از ظرفیت ناظران اتاق های اصناف 
و اتحادیه های صنفی برای نظارت بر بازار کالاها به عنوان کمک استفاده 
می کردیم. در حال حاضر با تفاهم به وجود آمده قرار شــد در حوزه عمده 
فروشی ها یا در حوزه تولیدکننده ها بازرسین وزارت جهادکشاورزی همچنان 
بر نظارت خودشان با جدیت ورود کنند و در بحث توزیع کالاهای اساسی یا 

واحدهای خرده فروشی که در سطح شهرها و شهرستان ها و استان هاست 
از ظرفیت بازرســی اتاق اصناف اســتفاده کنیم که هدف از این همکاری 
خدمت رســانی بیشتر به مردم و پاسخگویی بیشتر است.مدیر کل نظارت 
بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی با حضور در برنامه میز اقتصاد، 
افزود: این موضوع باعث نمی شــود که ما به عنوان وزارت جهادکشاورزی 
نظارت خودمان را کلًا از بازار برداریم. ما از اتاق اصناف ایران و مجموعه های 
اتحادیه ها و اتاق های شهرستانی و استانی این کمک را خواستیم تا در توزیع 
کالاهای اساســی افراد شناســنامه دار را به ما معرفی کنند تا کالا به دست 

مصرف کننده واقعیش برسد.

حذف دلالان با واگذاری تنظیم بازار به اتاق اصناف
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 شــاید کســانی باشــند که یک مقدار پول پس انداز کرده اند و می خواهند 
ملک خود را تبدیل به احســن کنند و یا محل زندگی را تغییر دهند، اما در 
کل می شــود گفت که بازار مســکن در حالت رکود کامل است.وقتی بازار 
مســکن وارد فاز رکود می شــود، اگر اتفاق خاصی رخ ندهد و محرک هایی 
وجود نداشته باشد که بازار مجدد به رکود برود، یک سال طول می کشد تا 
بازار مسکن خودش را بازیابی کند و به روال عادی بازگردد.به دلیل فعالیت 
یک عده ســودجو که منافع شــخصی خودشان را دنبال می کنند، طی چند 
ماه از وسط اردیبهشت تا پایان مرداد یک بحران مسکن اتفاق می افتد؛ اما 
اکنون فصل نقل و انتقالات گذشته و همه ساکن شده اند و کسی را نداریم 
که بگوید من در خیابان مانده ام و خانه پیدا نکرده ام، اما شاهد تغییر منطقه 
چــه رو بــه بالا و چه رو به پایین بوده ایم.تا به حال بانک اطلاعاتی در حوزه 
مسکن نداشتیم و اصلًا نمی دانیم چه تعداد واحد خالی با چه متراژ، تراکم و 
چند سال ساخت در کدام منطقه تهران وجود دارد. وزارت راه اخیراً در سامانه 
اسکان کارهایی انجام داده که ابتدا با بازتاب موفقی روبرو نبوده، اما حالا با 
تشویق، ترغیب و حتی اجبار در حال کسب اطلاعاتی است که با این روند 
موافق هستیم؛ بنابراین جدا از بحث تولید مسکن باید به بانک اطلاعاتی 
خانه های خالی توجه ویژه ای داشته باشیم.مشاوران املاک باید از هر طرف 
معامله ۲۵ صدم درصد دریافت کنند و موظف هســتند در ازای دریافت آن 
فاکتور تحویل مشتری دهند و اگر مبلغی بیش از نرخ مصوب دریافت شود 
از نظر ما تخلف صنفی است.با روش هایی می شود مانع این تخلف شد مثلًا 
سامانه املاک و مستغلات را تقویت کرد و درگاه بانکی گذاشت که مالیات 
بر ارزش افزوده را همان لحظه پرداخت و کد رهگیری دریافت کرد و همان 
موقع حق الزحمه مشاور املاک سیستمی مشخص و همان مبلغ را بتوان 
در دستگاه پوز کارت کشید؛ به این ترتیب مشاوران املاک نمی توانند رقم 
بالا یا دلخواه خود را دریافت کنند.اکثر مواقع مشــاوران املاک حتی حق 
قانونی خودشان را هم نمی توانند بگیرند، باید این را درنظرگرفت که آنها با 
هزینه هایــی چــون اجاره دفتر، مالیات و بیمه مواجه اند و از این طریق خرج 
زندگی شان را تأمین می کنند که اکثراً هم جوان هستند.همواره تاکید کرده ام 
که قانون مداری باید سرلوحه کار ما باشد تا آن نگاه منفی که به اشتباه در 

مورد صنف مشاوران املاک وجود دارد از روی این صنف رخت بربندد.

راه آهن یک شبکه عبوری محسوب می شود و معیار آن فقط 
تناژ بارگیری نیست. اگر واگنی دچار مشکل است باید آن را از 
سیر خارج کنیم و از نگاه راه آهن، قطار کامل باری قطاری است 
که همه واگن هایش متعلق به یک شرکت باشد تا اگر مشکلی 
برای هرکدام از واگن ها پیش آمد فقط همان شرکت پاسخگو 
باشــد.رئیس جمهور و وزیر راه و شهرسازی، به طور مشخص 
در ۲ سال گذشته از راه آهن و حوزه ریلی همواره حمایت ویژه 
کرده انــد و مــا در شــرکت راه آهن باید هــم در گفتمان و هم 
در عمل حامی منافع مردم و راه آهن جمهوری اســلامی ایران 
باشیم تا در عمل به نقطه اعتلای شعارمان که راه آهن توانمند 
برای ایران قدرتمند اســت برسیم. می خواهیم جایگاه راه آهن 
را به نقطه ای برســانیم که مایه قدرت ایران اســلامی شود.از 
طرفی مطالبات بخش خصوصی حق الناس است، همان طور 
که معیشت پرسنل راه آهن حق الناس است و احدی از جمله 
مالکان واگن حق ندارد با تأخیر در پرداخت بدهی ها دســت در 
جیب بخش دیگری از صنعت ریلی که همان بخش خصوصی 
مالک لکوموتیو است، کند.موضوع »کفش ترمز« را به صورت 
آزمایشی در قم اجرا کردیم و باید در سایر مناطق هم به صورت 
۱۰۰ در صدی اجرایی شود تا ایمنی در سیر و حرکت قطارها به 
بالاترین نقطه اطمینان برسد. مدیران راه آهن در تعامل با سایر 
دستگاه ها و سازمان ها، منافع راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
را در نظر بگیرند. ر این موضوع را بارها گوشــزد کرده ایم.همه 
عوامل و مســوولان راه آهن باید در راستای به روزرسانی حوزه 
کاری خود تلاش مضاعف کنند. نظام بهره برداری در ۲۰ سال 
گذشته با نقطه مطلوب فاصله داشته است و می خواهیم این روند 
را تغییر دهیم.از این رو تشکیل قطار با واگن های چند شرکت 
مختلف قابل قبول نیست و باید به سمتی حرکت کنیم که همه 
قطارها به صورت کامل یعنی با واگن های متعلق به یک شرکت 
تشکیل شود تا در صورت تخلف در حوزه ایمنی و غیره، اصلاح 
و توقف سیر آنها امکان پذیر باشد و آن شرکت پاسخگو باشد.
هم اکنون تلاش می کنیم از باتلاق جنگ های ناشی از تحریم 
در بیاییم، زیرا به طور رســمی در میدان مین حرکت می کنیم، 
پیش از این رویکرد قدیمی راه آهن دفاعی بوده اما هم اکنون 
تهاجمی شده است.ما به شهدا بدهکاریم و با قدرت در مناطق 
برای منافع راه آهن اقدام می کنیم. راه آهن اقتدار دارد و از همه 
دستگاه ها مطالبه می کند تا برای همه مردم ایران خدمت کند.

 سرنخ راه های جلوگیری از تخلفات صنفی 
دست ما است

 راه آهن اسیر باتلاق جنگ های 
ناشی از تحریم
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واردات خودروهای کارکرده در شــرایطی به گفته 
نمایندگان مجلس، ۵ ماه اســت که معطل تدوین 
از سوی وزارت صمت است که تغییر جهت عباس 
علــی آبادی به ســمت خودروهای برقی، اجرای 
این قانون را با اما و اگرهای بسیاری مواجه کرده 
اســت؛ هر چند به گفته فعالان بازار، عامل اصلی 
تمامی این شــرایط، عدم تخصیص ارز از ســوی 

بانک مرکزی است.
هفته گذشــته برخی صاحبنظران، از منتفی شدن 
واردات خودروهای کارکرده خبر دادند و نوشــتند 
کــه دولت به دلیل کمبــود ارز و ابهام در خدمات 
پس از فروش خودروهای دست دوم خارجی، قید 
ایــن لایحه را زده و کلًا از واردات آنها پشــیمان 

شده است.
انتشار این اخبار ابتدا باعث واکنش رشیدی کوچی، 
نماینده مجلس که از مدافعان سرســخت واردات 
خودرو به دلیل شــرایط کنونی بازار است، شد؛ به 
نحــوی کــه او با انتشــار ویدیویی اعلام کرد که 
»واردات خودروهــای کارکرده، تبدیل به قانون 
شده و دولت ملزم است قانون را اجرا کند.« بعد از 
آن هم، وزارت صمت واکنش نشــان داد و منتفی 
شــدن واردات خودروهــای کارکرده را تکذیب و 
اعــلام کرد که تغییــری در رابطه با روند واردات 

خودروهای کارکرده، اتفاق نیفتاده است.
اما بررسی روندی که دولت در این زمینه در پیش 
گرفته است، به وضوح عدم تمایل دولتمردان برای 
واردات خودروهای کارکرده را نشان می دهد. گیر 
اصلی هم بحث ارز است که بانک مرکزی در برابر 
تخصیص آن مقاومت می کند و حتی وزیر صمت 

هم همســو با بانک مرکــزی به آن اذعان دارد و 
در این بین توجهی هم، به اســتفاده از ارز با منشــأ 
خارجی که پیشــنهاد نمایندگان مجلس و برخی 

کارشناسان حوزه خودرو است، نمی شود.
الله وردی دهقانی، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شــورای اسلامی در خصوص تعلل دولت 
برای ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
می گویــد: عملکرد دولت و وزارت صمت نشــان 
می دهــد که اراده ای بــرای واردات خودروهای 
کارکرده وجود ندارد؛ این در حالی است که تصویب 
قانون که ســخت ترین مرحلــه بود را مجلس در 
عرض چند هفته تمام کرد، اما آیین نامه ای که باید 
طبق قانون نوشــته شود و کار آنچنانی ندارد و دو 
ساعت می شود آن را جمع کرد، الان پنج ماه است 
که معطل مانده و سال هم دارد به پایان می رسد.
وی افزود: واردات خودروهای کارکرده، در جهت 

تنظیم بازار خــودرو، جلب رضایت مردم، رقابتی 
شــدن بازار و جلوگیری از انحصار تصویب شــد، 
امــا نمی دانــم چه مصلحت هایی وجود دارد که از 
منافع ملی بالاتر اســت و آقایان نمی خواهند این 

قانون را اجرا کنند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
مجلس تا به حال درگیر قانون برنامه هفتم توسعه 
بوده، بعد از این هم به سراغ بودجه می رود. وقتی 
برنامه و بودجه در دستور کار باشد، دیگر به سؤال 
و اســتیضاح که کارهای نظارتی مجلس اســت، 
پرداخته نمی شود و قانون گذاری در اولویت است؛ 
در حالیکه مجلس باید از متولیان این کار دلیل این 
تعلل را سؤال کند، اما متاسفانه به نظرم این فرصت 

در این مجلس دیگر فراهم نیست.
البتــه نظر کارشناســان در این امــر هم اینگونه 
بوده اســت که به جز مســاله کمبود ارز، چالش 

بزرگ دیگری که سیاســتگذار در مســیر واردات 
خودروهای کارکرده با آن روبه روســت، خدمات 
پس از فروش است؛ وزارت صمت در حال حاضر 
با این پرســش بسیار مهم مواجه است که تکلیف 
خدمــات پس از فروش خودروهای دســت دوم 

خارجی چیست؟
از سویی اهمیت خدمات پس از فروش خودروهای 
کارکرده به حدی اســت که در کنار مســاله ارز، 
به مانعی بزرگ بر ســر راه اجرایی شــدن واردات 
کارکرده ها تبدیل شــده اســت. این امکان وجود 
داشــت که سیاســتگذار در راســتای جلب نظر 
افــکار عمومی، آیین نامه واردات کارکرده را ابلاغ 
می کــرد و مقــداری هرچند انــدک ارز نیز به آن 
اختصاص می داد تا ورود دســت دوم های خارجی 
وارد فاز اجرایی شــود. حالا اما مشخص می شود 
مســاله خدمات پس از فــروش به حدی اهمیت 
دارد که دســت سیاســتگذار را برای اعلام و ابلاغ 
آیین نامــه واردات خودروهــای کارکرده بســته 
اســت. بنابراین اگر مساله خدمات پس از فروش 
حل نشــود، سیاســتگذار احتمالًا ریسک نکرده و 
آیین نامــه واردات خودروهــای کارکرده را فعلًا 
ابــلاغ نخواهد کرد.در ایــن میان برخی معتقدند 
که از همان ابتدا مشــخص بود که لایحه واردات 
خودروهای کارکرده در شرایطی که دولت از عهده 
و وظیفــه واردات خودروهای نو برنیامده اســت، 
مصداق سنگ بزرگ علامت نزدن است و حالا که 
دیگر واردات خودروهای برقی به اولویت اول وزیر 
صنعت درآمده اســت، باید این لایحه را فراموش 

شده بدانیم.

یک بام و دو هوای واردات خودروهای کارکرده فاطمه جوادی
روزنامه نگار

گزارشی از معطلی 5 ماه دولت در نگارش یک آئین نامه

مینا علیزاده
روزنامه نگار

درآمد مردم 
زیر تیغ تورم 
مسکن

 گزارشی از پیش بینی بازار مسکن
 در سال ۱۴۰۳

گزارش های رسمی از بازار مسکن و تورم نشان دهنده 
آن است که متوسط قیمت مسکن در تهران به حدود 
۷۵ میلیون تومان رسیده و این در حالی ست که همین 
حــالا نیز مردم بیش از ۶۰ درصد درآمد خود را صرف 
هزینه های مربوط به مسکن می کنند. اما واکنش مردم 
به گرانی ها چه بوده و آیا روند صعودی قیمت سال بعد 

ادامه خواهد یافت؟
هزینه های مربوط به مســکن سالهاست در ایران سر 
به فلک کشیده و اکنون خرید یا حتی اجاره یک واحد 
کوچک متراژ با امکانات حداقلی برای قشــر بزرگی از 

مردم تبدیل به رؤیا شده است.
بر اســاس آخرین گزارش بانک مرکزی از تحولات 
بازار مسکن در آبان ماه متوسط قیمت مسکن در شهر 
تهــران در کانــال ۷۵ میلیون تومان قرار دارد. این در 
حالی ســت که گزارش مربوط به تورم نیز حاکی ست، 
تورم بازار مسکن و اجاره طی آبان ماه، ۴.۱ درصد رشد 
کــرده و بیــش از ۶۰ درصدتورم در این بازه مربوط به 
هزینه بخش مسکن بوده است. اما این روند در آینده 

نیز ادامه خواهد یافت؟
روند بازار مسکن در سال ۱۴۰3 ��

کارشناســان معتقدند نمودار قیمت مسکن در ایران 
همیشــه رو به بالا بوده اســت؛ بنابراین با وجود آنکه 
قیمت ملک در ایران طی چند ماه گذشــته کاهشــی 
نســبی را تجربــه کرده، اما بــاز هم بر مدار خود باقی 

خواهد ماند. در این میان، چند عامل را می توان گواهی 
بر همین امر گرفت.

نخســتین عامل به وضعیت رشــد تورم در کشــور 
بازمی گــردد. مادامی کــه اقتصاد کلان در وضعیت 
کنونی دســت و پا بزند و تورم نیز در کانال بالاتر از 
۴۰ درصد نوســان داشته باشد نمی توان احتمال داد 
قیمت ها در بازارهای مالی و ســرمایه ای نیز به نقطه 

امنی برسد.
از سوی دیگر رکودی که اکنون بازار مسکن در حوزه 
کمبود عرضه و ســاخت با آن روبه رو اســت سال بعد 
نیز گریبانگیر آن خواهد شد. دولت در این دو سال نه 
تنها نتوانست به وعده تحویل سالانه خود عمل کند 
بلکه بر اساس آمارها تولید مسکن از سالی ۳۰۰ هزار 
واحد به سالی ۲۰۰ هزار واحد کاهش پیدا کرده است.

مورد دیگری که کارشناسان از ابتدای وقوع بحران در 
مورد آن هشدار داده اند بحث مالکیت نهادهای دولتی 
و بانک ها بر میزان بالایی از املاک در سراسر کشور 
است. مسئله ای که حالا خود به مشکل دیگری تبدیل 
شــده و حتی دولت نیز نمی تواند برای مصادره اموال 

مازاد بر این واحدها کاری انجام دهد.
همه این موارد در حالی ســت که سیاست های دولت 
چــه در بحث کنترل بازار و چه در بحث مالیات گیری 
مانوری نمایشــی بیش به نظر نمی آید و عملًا نظری 
مطالعه شده و کارشناسی در پس آن پنهان نشده است.

بنابرایــن می توان نتیجه گرفت خیلی دور از احتمال 
نیســت که قیمت مســکن در ایران بر مدار افزایشی 
خود باقی بماند و ســال بعد نیز حجم بالایی از درآمد 

مردم را ببلعد.
نگاهی به آمار تابستان ۱۴۰۲ نشان می دهد که قیمت 
مسکن تهران در مرداد و شهریور امسال با افت روبه رو 
شده است. طبق گزارش مرکز آمار ایران، میانگین وزنی 
قیمت هر مترمربع مسکن پایتخت در مردادماه از مرز 
۸۳ میلیون و ۳۲۳ هزار تومان گذشته بود، اما در شهریور 
این مبلغ به ۸۰ میلیون و ۸۳۹ هزار تومان رسیده است. 
تعداد معاملات مسکن در پایتخت هم از ۳۳۸۸ واحد 
در مردادماه به ۳۰۰۸ واحد در شــهریور کاهش یافته 
است. این اتفاق چندان هم دور از ذهن نبود. در ۶ ماه 
اول سال قیمت دلار در بازار آزاد رشد چندانی نداشت. 
همین موضوع هم باعث شد تا انتظاراتی مبنی بر رشد 
مسکن شــکل نگیرد. روابط سیاسی- اقتصادی نیز 
بــه نحــوی بود که هم نرخ تورم در محدوده دو درصد 
ماهانه باقی ماند و هم انگیزه زیادی برای تحریم های 
شــدید وجود نداشت. همین موضوع بسیاری از افراد 
و سرمایه گذاران را از ورود به بازار مسکن بازمی دارد.

واکنش جامعه به مســئله افزایش هزینه های  ��
مسکن

واکنش مردم به گرانی خانه در سال های اخیر، حالات 
مختلفی داشــته اســت. برخی از آنها که سال ها پیش 

به کلانشــهرها مهاجرت کرده بودند با موج افزایش 
قیمت ها به شــهرهای خود برگشتند؛ شهرهایی که 
در اکثــر موارد ظرفیت کافی از لحاظ اقتصادی برای 
پذیرش آنها را نداشتند.البته برخی دیگر نیز در این بین 
به منظور حفظ کســب و کار شهرهای جدید و حاشیه 
تهــران را برای ســکونت انتخــاب کردند و علاوه بر 
اینکه این موج مهاجرت ناگهانی باعث بروز مشکلاتی 
در این مناطق شــد، عده زیادی هم هر روز باید چند 
ســاعت را به رفت و آمد بین محل کار و زندگی خود 
اختصاص بدهند که این مورد هم خود می تواند باعث 

بروز معضلاتی مانند ترافیک شود.
اما در این بین رویکردی که بیشترین معضلات اجتماعی 
را به دنبال داشت، بحث بدمسکنی بود. خانوارهایی که 
نه از پس مخارج هزینه های خود برآمدند و نه توانستند 
بار این مهاجرت های معکوس را به دوش بکشــند به 
بدمسکنی روی آوردند؛ سکونت های کاذب مانند شبه 
کپرنشــینی، پشت بام خوابی، بی آرتی خوابی و صدها 
مثال دیگر که هر کدام می تواند معضلاتی اجتماعی 
با خود به همراه داشــته باشد.کارشناسان معتقدند در 
صورتی که چاره ای اساسی برای مشکلات مربوط به 
بازار مسکن اندیشیده نشود، سال آینده و سال های پس 
از آن نیز افزایش قیمت ادامه می یابد و همان طور که 
وضعیت بدمسکنی روز به روز ادامه می یابد معضلات 

اجتماعی ناشی از نیز ادامه خواهد یافت

قیمت مســکن در تهران به قدری رشد داشته است که بیشتراز این 
قدرت افزایش نخواهد داشت. قیمت گذار اصلی ملک در رهن و اجاره 
شخص مالک است. چه بسا عده ای از مشاورین املاک برای ثبت 
قرارداد مبلغی از طرف مســتأجر را نیز دریافت می کنند اما قســمت 

اصلی قیمت گذاری برعهده مالکین است.
دولــت در مقاطعی، ســتادی در خصوص کنترل قیمت واحدهای 
مســکونی در بازار تشــکیل داد اما افراد و املاکی ها از قوانین این 
ستاد پیروی نکردند. البته در کشور اصولی برای اجاره داری حرفه ای 
وجود ندارد که موجب نابه سامانی در این بازار مهم کشور می شود.
موضوع مسکن در کشور مهم است زیرا مصرف کننده مردم هستند 
و هرگونــه پلتفرمــی که موجب عدم تعــادل در عرضه و تقاضای 
مسکن شود، مضر خواهد بود و قطعاً دراز مدت نیز تبعات جدی در 

بازار مسکن در پی خواهد داشت. اکو سیستم بازار تجارت متفاوت 
با سال های اخیر شده است و فضای مجازی نیز هم اکنون قسمتی 
از زندگی عموم را به خود درگیر کرده اســت و باید بدانیم اگر این 
اکوسیســتم در حال حاضر کنترل نشــود و بر اســاس چهارچوب و 
مقــررات پیش نــرود، خطرات جدی بازار مســکن را تهدید خواهد 
کرد.سامانه های خانه یاب مانند "دیوار" و "شیپور" بیشترین عامل 
نوسان خانه در بازار هستند. اپلیکیشن هایی در بازار مسکن فعالیت 
می کنند که باید از سوی دستگاه های مربوطه کنترل و رصد شوند و در 
راستای خدمت رسانی به مصرف کننده واقعی قرار بگیرد. قطعاً نباید 
اجازه دهیم این نرم افزارهای که با زندگی مردم گره خورده بخواهند 
تداخلی ایجاد کنند و موجب آشفتگی در بازار مسکن می شود زیرا 
بازار مسکن را رقابتی جلوه می دهند.طبق بررسی ها مشاورین املاک 

قیمت ها در بازار افزایش نمی دهند و قطعاً بازار مسکن تأثیرپذیری 
از این افراد نخواهد داشت و باید مشکل افزایش قیمت مسکن را در 
بازارهای دیگر پیگیر باشیم و فضای نرم افزارهای خانه یاب بی نظم 
و قانون اداره می شود و اکثر مشکلات حوزه مسکن از این بستر رخ 
می دهد و اگر فردی در چنین فضاهایی فعالیت دارد باید مجوزهای 
لازم را اخذ کند.فعالیت چنین اپلیکیشن های در بازار مسکن موجب 
نابه سامانی در اکو سیستم این بازار می شود و همچنین سیستم اجاره 
مستأجران نیز بهم خواهد خورد.بحران مسکن در بازار فعلی ورود 
پلتفرم های خانه یاب است و این افراد جز دلالان و سوداگران این 
حوزه محسوب می شوند زیرا واحدهای مسکونی در این اپلیکیشن ها 
واحدهای مســکونی به مزایده گذاشــته می شود و موجب بدنامی 

مشاورین املاک می شود.

ورود پلتفرم های خانه مان 
سوز در بحران مسکن

داوود بیگی نژاد
نایب رئیس اول 

اتحادیه املاک تهران

کیانوش گودرزی
رییس اتحادیه مشاوران 

املاک تهران

سید میعاد صالحی
معاون وزیر راه و 

شهرسازی

یادداشت
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رئیــس کل بانک مرکزی در اظهارات جدید خود 
با اشــاره بر مهار بازار ارز بدون دخالت دســتوری، 
تاکید کرد که ارزهای محلی جایگزین دلار و یورو 

خواهند شد.
یکی از سیاســت های مهمی که بانک مرکزی در 
ماه هــای اخیر به منظور مهار بازار ارز در دســتور 
کار خود قرار داده، اعمال سیاســت دلارزدایی در 
مراودات اقتصادی با دیگر کشورهاست. موضوعی 
که از سال گذشته با جدیت از سوی بانک مرکزی 
دنبال شده و مقامات این بانک در راستای اعمال این 
سیاست، دیدارهایی با مقامات کشورهای منطقه 

مثل روسیه، قطر و دیگر همسایگان داشته اند.
حال رئیس کل بانک مرکزی به تازگی و در حاشیه 
مراسم رونمایی از عرضه اولین اوراق مرابحه ارزی 
کشور که در مرکز مبادله ارز و طلا برگزار شد، بار 
دیگر به این موضوع پرداخت و تاکید کرد که ارزهای 

محلی جایگزین دلار و یورو خواهد شد.
مهار بازار ارز بدون دخالت دستوری ��

محمدرضا فرزین در این مراســم با تاکید دوباره 
بر سیاســت تثبیت که مبنای تصمیم گیری های 
اقتصــادی بانک مرکزی در بخش های پولی، ارز 
و بودجه بوده، درباره تأمین ارز درهم گفت: »ابزار 
سوآپ را شروع کردیم و اگر امروز می بینید که در 
تأمین درهم مشکلی نداریم و حتی عرضه بیشتر از 
تقاضاست به دلیل سوآپ است. ابزار بعدی، فوروارد 
یا سَلَف است تا نرخ ارز را برای مدتی معین ثبات 
ببخشــیم تا پوشش ریسک برای بازرگانان ایجاد 

شود.«
رئیس کل بانک مرکزی ایران در ادامه ادعا کرد که 
مهار نرخ ارز، غیردستوری بوده و در این باره توضیح 
داد: »خزندگی نرخ ارز در مقاطعی به تجار، فعالان 
اقتصادی و مردم آســیب می زند؛ بنابراین تلاش 

می کنیم با استفاده از نهادسازی و ابزارسازی و نه 
دستور، نرخ ارز را کنترل کنیم.«فرزین همچنین در 
ادامه تاکید کرد که بانک مرکزی ارزهای محلی را 
جایگزین دلار و یورو خواهیم کرد که نمونه آن ارز 
اربعین بود و رضایت بالای مردم را به همراه داشت. 
وی در ادامه تصریح کرد که بانک مرکزی به دنبال 
جایگزینی ارزهای محلی در تعامل با همسایگان از 

جمله عراق، ترکیه و سوریه است.
ارتقای روابط بانکی ایران و سوریه ��

اظهارات فرزین پیرامون استفاده از ارزهای محلی 
بــه جــای دلار و یور در حالی مطرح شــد که وی 
هفته گذشته به همین منظور به سوریه سفر کرده 
بود.رئیــس کل بانک مرکزی ایــران در دیدار با 
حسین عرنوس، نخست وزیر سوریه، اعلام کرد: 
»تهران آماده اســت تا مناســبات بانکی و پولی 
به ســوریه را بر اســاس توافقات روسای جمهور 

دو کشــور ارتقا دهــد و راه اندازی بانک ایرانی در 
ســوریه که به زودی محقق خواهد شد زمینه ساز 
رشــد مناسبات و همکاری های تجاری دو کشور 
خواهد بود.«نخســت وزیر سوریه نیز در این دیدار 
نسبت به آینده روابط اقتصادی ایران و سوریه ابراز 
امیدواری کرد و گفت: "برگزاری نشست های فنی 
- اقتصادی میان کارشناسان و مسئولان دو کشور، 
نویدبخــش افزایش همکاری هــای همه جانبه 
ســوریه و ایران است."وی همچنین اضافه کرد: 
»گام راه اندازی بانک ایرانی در ســوریه در آینده 
نزدیک قطعاً بنیانگذاری قوی برای اقدامات بعدی 
در عرصه توسعه همکاری های اقتصادی میان دو 

کشور است.«
آثار نپذیرفتن FATF چیست؟

با وجود اینکه سفرهایی از این دست به کشورهایی 
مانند ســوریه، قطر و امارات بی فایده نبوده و در 

شرایط تحریمی سیستم بانکی ایران، می تواند تا 
حدودی به سیستم نقل و انتقال وجوه کمک کند، 
کارشناســان بانکی عقیده دارند که این موضوع 
نمی تواند جایگزین FATF شــود.کامران ندری، 
کارشــناس اقتصادی، گفت: »اینطور نیست که 
ما نتوانیم بدون FATF با دنیا ارتباط برقرار کنیم 
اما مســاله این اســت که ما بی خود و بی جهت 
هزینه هایی را به اقتصاد تحمیل می کنیم که باعث 
فقیرتر شــدن مردم می شــود. وقتی ما می توانیم 
کالاهای موردنیاز خود را از اقصی نقاط دنیا با هزینه 
 FATF پاییــن تأمین کنیم اما به خاطر نپذیرفتن
و حل نکردن مشــکلات با آمریکا، هزینه تأمین 
این کالاها خیلی زیاد تمام می شــود، یعنی ما به 
طور مســتقیم به اقتصادمان ضربه وارد می کنیم؛ 
این یعنی فقر بیشــتر، ناکارایی و عقب ماندن از 

بقیه کشورها.«

اقتصاد ایران FATF را حذف می کند؟
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نماینده مردم در مجلس دهم معتقد است، کلیات بودجه ۱۴۰۳ طی روزهای 
آتی توسط دولت سیزدهم به مجلس ارائه می شودکه دو اتفاق مهم از جمله 
کاهش ۵۰ درصدی بودجه نفت و همچنین افزایش حدود ۵۰ درصد مالیات 

در بودجه بندی جدید رخ داده است.
نماینده مردم در مجلس دهم گفت: در واقع به دلیل اینکه دولت نمی تواند 
نفت را به فروش برســاند تلاش می کند تا کمبود درآمد خود را از طریق 
مالیات تأمین کند که بی تردید باید چند نکته مهم را مد نظر قرار داد؛ نکته 
اول اینکه عنوان می شــود در دنیا از مردم مالیات می گیرند، در اینجا جای 
سؤال باقیست چرا فقط گرفتن مالیات در دنیا دیده می شود! در صورتی که 
رفاه، آســایش، هزینه آموزش، درمان، مســکن، ترانسفر داخل شهر و بین 
شــهری و ســایر موارد و مسائل دیگر که مردم دنیا هیچگونه دغدغه ای از 
این جهت ندارند و مالیات پرداخت می کنند تا دولت نیز زیرســاخت ها را 

برای آنان فراهم کند.
دکتر غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده دوره نهم و دهم مجلس شورای 
اسلامی و عضو ثابت کمیسیون برنامه و بودجه در هر دو دوره مجلس دهم، 
در گفتگو با »تدبیر تازه« گفت: کلیات بودجه ۱۴۰۳ طی روزهای آتی توسط 
دولت ســیزدهم به مجلس ارائه می شــودکه دو اتفاق مهم از جمله کاهش 
۵۰ درصــدی بودجــه نفت و همچنین افزایش حدود ۵۰ درصد مالیات در 

بودجه بندی جدید رخ داده است.
نماینده مردم رشت در مجلس دهم با انتقاد از عدم صحت دور زدن تحریم ها 
و گرفتن پول نفت، تاکید کرد: آنچه که از گزارش دیوان محاسبات نسبت 
به درآمد ۶ ماهه اول نفت توسط دولت برداشت می شود، اینگونه است که 
تقریباً هر آماری در خصوص فروش نفت داده بودند، نه تنها واقعیت نداشته، 

بلکه نشان از عدم تحقق درآمدهای نفتی دارد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس دهم در ادامه با بیان اینکه دولت 
باید نفت را به فروش برساند و در جهت زیرساخت های کشور هزینه کند، 
تصریح کرد: بر فرض صحت موضوع فروش نفت، دولت باید تلاش کند تا 
نفت را به فروش برساند، چرا که منابع نفتی، گازی و میعانات گازی سرمایه 
بین نسلی است که باید به فروش برسد و در زیرساخت های کشور از جمله 
نیروگاه، سد، اتوبان، بزرگراه، مراکز بزرگ علمی، فرهنگی و تفریحی کار شود 
تا برای نسل های بعدی باقی بماند، بی تردید دولت از هزینه کرد درآمدهای 

حاصل از نفت و گاز اجازه صرف آن در جهت هزینه های جاری را ندارد.
نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه دولت نباید به بهانه عدم توانایی 
فروش نفت اجازه خالی کردن منابع زیرزمینی نفتی را به کشورهای حوزه 
خلیج فارس بدهد، ادامه داد: در واقع دولت ادعا دارد که از درآمدهای نفتی 
فاصلــه گرفته کــه این موضوع صحت ندارد، چرا که نمی توانند نفت را به 
فروش برسانند، در حال حاضر منابع زیرزمینی نفتی توسط کشورهای حوزه 
خلیج فارس برداشت می شود و منابع گازی ما را قطر برداشت می کند، در 
صورتی که دولت باید پول فروش منابع گازی را در صندوق توســعه ملی 

و صندوق های دیگر ذخیره کند تا صرف توسعه و آبادانی کشور شود.
وی با بیان اینکه مردم موافق کاهش درآمدهای نفتی نیستند، افزود: به نظر 
می رسد بودجه عمرانی ۱۴۰۳ تفاوتی با بودجه عمرانی ۱۴۰۲ ندارد و این 
نکته مهمی اســت، بی تردید ما خواهان افزایش در آمدهای نفتی هســتیم 
تهران که باید در جهت توسعه زیرساخت های کشور مورد استفاده قرار گیرد.

نماینده مردم در مجلس دهم اظهار داشــت: در واقع به دلیل اینکه دولت 
نمی تواند نفت را به فروش برساند تلاش می کند تا کمبود درآمد خود را از 
طریــق مالیــات تأمیــن کند که بی تردید باید چند نکته مهم را مد نظر قرار 
داد؛ نکته اول اینکه عنوان می شــود در دنیا از مردم مالیات می گیرند، در 
اینجا جای سؤال باقیست چرا فقط گرفتن مالیات در دنیا دیده می شود! در 
صورتی که رفاه، آسایش، هزینه آموزش، درمان، مسکن، ترانسفر داخل شهر 
و بین شهری و سایر موارد و مسائل دیگر که مردم دنیا هیچگونه دغدغه ای 
از این جهت ندارند و مالیات پرداخت می کنند تا دولت نیز زیرســاخت ها را 
برای آنان فراهم کند.وی در ادامه با انتقاد از عدم شفافیت در مورد پرداخت 
مالیات مردم به دولت، افزود: به نظر می رسد که دولت زندگی مردم ایران را 
در یک آیتم دادن مالیات با مردم دنیا مقایسه می کند، اما باید دید که آنان از 
چه رفاهی برخوردارند، به عنوان مثال؛ از ۹ درصد ارزش افزوده در حدود ۳ 
درصد آن برای بهداشت و درمان بود که مردم انتظار داشتند تا شفافیت در 
خصوص این سه درصد صورت گیرد، اما متاسفانه هیچکس پاسخگو نبود 
و یا یک درصد به ارزش افزوده اضافه شده، با این وجود باز هم این مسئله 
مبهم است، بی تردید پرداخت مالیات باید برای مردم شفاف سازی شود، 

چرا که این حق مردم است تا در جریان امور قرار گیرند.
نماینده مردم در مجلس دهم تاکید کرد: اگر دولت به مردم بگوید که ۳ واحد 
در سال مالیات می گیرد تا در جهت سلامت، بهداشت و درمان هزینه شود، 
ابهامات هزینه های دولت برای آنان برطرف می شود، بنابراین تا زمانی که 
در خصوص مالیات شــفاف ســازی نشده و این ارتباط مردم با دولت مانند 
اتوبان یک طرفه باشد که مردم مالیات بدهند اما دولت خدماتی ارائه نکند، 

این امر منجر به فرار مالیاتی می شود.
 جعفرزاده در پایان خاطر نشان کرد: دولت باید به جای تحت فشار قرار دادن 
مردم، فرارهای مالیاتی، معوقات مالیاتی و بازنگری در معافیت های مالیاتی 
را پیگیری کند، تمام این مسائل نکاتی است که منجر به سرخوردگی شده 

و فرار مردم را از پرداخت مالیات را رقم می زند.

عضو سابق کمیسیون برنامه و بودجه در گفتگوبا »تدبیر تازه « 
مطرح کرد:

لزوم شفاف سازی دولت در خصوص درآمدهای 
حاصل از مالیات

 این که بودجه 
عملی شود 

و به چاپ 
پول منتهی 

می شود، الان 
نمی توان حرفی 
زد، اما مسلماً 
تاریخ و سابقه 
نشان داده که 

دولت ها به طور 
معمول خیلی 

خوشبینانه 
بودجه را 

می بندند و 
عدم تحقق 
درآمدهای 
مالیاتی به 
خاطر فرار 
بیشتر یا 

جمع آوری 
دیرتر مالیات ها 

است

گزارشی از جایگزینی دلار و یورو   با ارزهای محلی
سهیل بانی
روزنامه نگار

در شــرایطی که شهروندان ایرانی این روزها گرفتار تورم ۴۰ 
درصدی و افزایش بی حساب قیمت کالاهای مصرفی هستند، 
دولــت همچنان به دنبــال افزایش درآمدهای خود از طریق 
اخذ مالیات است و همین موضوع می تواند سیگنال منفی به 
بخــش تولیــد و مصرف بدهد. در لایحه بودجه ۱۴۰۳ دولت 
نــرخ مالیات بــر ارزش افزوده را به ۱۰  درصد افزایش داده تا 
بــا مازاد درآمدی که از این محل ایجاد می شــود، طرح های 
زیربنایی، امور آموزشی و توسعه شبکه حمل و نقل انجام شود.

دولت اگر بخواهد به ســراغ مالیات بر عملکرد و درآمدهای 
اشــخاص حقیقی و حقوقی بــرود، چالش های زیادی برای 
مالیات ســتانی خواهد داشــت؛ اما ماهیت مالیات بر ارزش 
افزوده به گونه ای اســت که با همین افزایش یک درصدی، 

مصرف کنندگان خیلی متوجه افزایش هزینه خرید نمی شوند 
و در اصل این راه، راحت ترین شکل ممکن برای اخذ مالیات 

است.
البته خطراتی هم متوجه بخش تولید است؛ چراکه تولیدکننده 
بایــد این مالیات را از شــبکه توزیع بگیــرد؛ اما به طور مثال 
شــبکه های دلالی طرف حســاب کارخانجات و واحدهای 
تولیدی ســیمان هســتند که عموماً آنها هم به دنبال فرار از 
پرداخت مالیات هســتند؛ بنابراین باید روش هایی هم جهت 

اصلاح این معضل در نظر گرفته شود.
اگــر افزایش یک درصدی مالیــات بر ارزش افزوده صورت 
نمی گرفت خود شهرداری ها برای پوشش هزینه های خود به 
سراغ شهروندان می رفتند و مستقیم این مبالغ را اخذ می کردند 

پس چندان تفاوتی از این ناحیه حس نمی شود. در هر صورت 
این هزینه ای است که شهروندان باید برای جبران کمبودها 

و ناکارآمدی ها پرداخت کنند.
اصلاحــات این قانون ابتــدا از اتحادیه ها و مجامع صنفی و 
تولیدی آغاز و در کمیسیون های مشترک مطرح شد. قانون 
فعلی به نوعی فیمابین است، یعنی هم جانب تولید و هم جانب 

درآمدهای دولتی را گرفته است.
مســاله مهمی که با آن مواجه هســتیم شــرایط ســخت 
تولیدکنندگان اســت. اگر قرار اســت دلالان و شــبکه های 
مافیایی از قانون جدید ســو اســتفاده کنند وضعیت رکودی 
تشدید خواهد شد پس سیاستگذار باید به این مورد بصورت 

ویژه توجه کند.

شبکه های مافیایی در کمین 
قوانین پرداخت مالیات

سیاوش غیبی پور
کارشناس مسائل 
اقتصادی و مالیاتی

یادداشت

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

احمدرضا مسعودی
روزنامه نگار

دو روی سکه 
طرح  ثبت 
معاملات 
طلا

دلالان سرپایی، 
میدان دار بازار طلا و سکه

فعالان بازار طلا و ســکه می گویند که بســیاری از دلالان 
بدون هیچ مجوزی در حال فعالیت هستند و برخی از آنها، 
ســرپایی معامله می کننــد و ۲۰۰ کارت بانکی به نام افراد 
مختلف دارند؛ ضمن اینکه برخی دیگر در همین بازار روزانه 
ده ها ربع ســکه غیربانکی به اسم بانکی به مردم بی اطلاع 
و از همه جا بی خبر می فروشد که روی هر سکه مردم چند 

میلیون ضرر می کنند.
طرح ثبت معاملات طلا و سکه در سامانه جامع تجارت در 
زمانی اجرایی شده که صنعت طلا و جواهر روزهای سختی 
را از سر می گذارند. رکود سنگین بازار و کاهش شدید میل 
صاحبان نقدینگی به خرید مصنوعات طلا، باعث شــده تا 
اصناف با تنگنای کم ســابقه ای مواجه باشند؛ به شکلی که 
آمارها نشان می دهند تعداد زیادی از کارگاه های تولیدی طلا، 
تنها در یکسال گذشته به ورشکستگی و تعطیلی کشیده شده 
و کارگران زیادی هم از کار بیکار شده اند.البته در کنار شرایط 
سخت تولیدکنندگان و فروشندگان صاحب مجوز، صنعت 
طلا و جواهر همواره از حضور دلالان و سودجویان هم رنج 
برده است؛ چرا که برخی افراد و شبکه های سازمان یافته که 
از گردش مالی بالایی هم برخوردار هستند، با فرار مالیاتی، 
کلاهبرداری، پولشویی و جعل به کسب و کارهای قانونی 
آسیب وارد کرده اند. به همین دلیل وزارت صمت طرحی را 
برای بازار طلا و ســکه طراحی کرده که در صورت اجرای 
صحیح می تواند ریســک های گســترده در جریان خرید و 
فروش طلا و ســکه را کاهش دهد و جلوی قاچاق طلا از 
کشور را هم بگیرد.نکته دیگر آن است که در سالهای اخیر 
و با جهش شــدید قیمت طلا، ســکه های غیربانکی و یا با 
عیار پایین توسط سودجویان یا تولیدکنندگان زیرپله ای به 
مصرف کننده نهایی فروخته شده و از این ناحیه زیان زیادی 

به صاحبان پس انداز واصناف وارد شده است.
مزایای ثبت معاملات در سامانه جامع تجارت چیست؟ ��

طرح جدید وزارت صمت برای ساماندهی بازار طلا و سکه 
و ایجاد شفافیت در معاملات به طور ویژه با اصناف و طرف 
فروشــنده ســر و کار دارد و احتمالًا برخی از نگرانی های 
خریداران درباره احتمال پرداخت مالیات در آینده و یا قطع 
شدن یارانه، ریشه در تجربه های قبلی دارد که به طور مثال 
صاحبان درآمدهای خاص یا خریداران کالاهای لوکس در 

تور مالیاتی دولت گرفتار شده اند.
در همین خصوص، مدیرکل صنایع خلاق و ورزشی وزارت 
صمت درباره مزایای فرآیندهای ثبت معاملات ســکه در 

ســامانه جامع تجارت، به تازگی به یکی از رســانه ها گفت: 
»تمامی فرآیند ثبت ســکه در ســامانه جامع تجارت فقط 
مختص واحدهای صنفی طلا و جواهر و صرافی ها است و 
مردم؛ در اصطلاح مشتریان نهایی هیچ گونه الزامی به ثبت 

سکه در این سامانه ندارند.«
وی به این نکته هم اشاره کرده که »فقط فروشندگان سکه 
و طلا درگیر با سامانه هستند و مشتریان نهایی سروکاری 
با سامانه ندارند. برخی تصور می کنند دلیل دریافت کد ملی 
و شــماره تلفن همراه هنگام خرید این اســت که مشخص 
شود هر شخصی چه مقدار سکه و طلا دارد که در اصل این 
مســئله موردنظر ما نیســت. قصد ما این است که بدانیم در 
چرخه ای که سکه ای که از بانک مرکزی خارج می شود یا 
طلایی که در بازار خرید و فروش می شود تا به دست مردم 
برسد، کاملًا رصد شود.«محمدرضا زارع همچنین می گوید: 
»طلافروشان و سکه فروشان تصور می کنند که این اظهار 
برای دریافت مالیات است؛ اما این موضوع نیز صحیح نیست 
و برای آنان توضیح داده ایم که این طرح به جهت آن است 
که ســکه های تقلبی را از بازار خارج کنیم و شــفافیت برای 
این کالا در سطح بازار ایجاد شود. هدف از ثبت معاملات در 
سامانه جامع تجارت، ایجاد شفافیت در بازار به نفع اصناف طلا 
و جواهر است. از آنجایی که این صنعت گردش مالی بسیار 
بالایی دارد، افراد سودجوی بسیاری وارد آن شده اند و اقدام 

به پولشویی و فروش کالای تقلبی می کنند.«
گلایه فعالان صنفی از برخورد دوگانه مقامات با دلالان  ��

و فروشندگان شناسنامه دار
خبرنگار اقتصادآنلاین اما برای پیگیری شیوه اجرای طرح 
ثبت معاملات در سامانه جامع تجارت، ضمن بررسی های 
میدانی، با برخی از فعالان صنفی و فروشندگان طلا و جواهر 
بازار تهران گفتگو کرد.یکی از فعالان بازار که سابقه ۵۰ ساله 
در زمینه خرید و فروش مصنوعات طلا و سکه دارد، درباره 
نقاط ضعف و قوت طرح جدید وزارت صمت و قوه قضائیه 
به خبرنگار اقتصاد آنلاین می گوید: بازار طلا و جواهر بدترین 
و سیاه ترین روزهای خود را در سالهای اخیر سپری می کند؛ 
بنده شــخصاً هیچگاه بازار را به این شــکل ندیده بودم؛ در 
حال حاضر بعضی از همکاران ما به این نتیجه رســدیه اند 
که اگر کار نکنند بهتر از این است که فعالیتی داشته باشند. 
خود ما بعد از یک عمر تجربه گرفتار ارقام سنگین مالیات و 
هزینه های دیگر شده ایم.این فروشنده طلا و جواهر اضافه 
کرد: متاسفانه مسئولین ما نمی دانند طرح های خود را باید 

چه زمانی اجرا کنند. اگر هدف آقایان این اســت که جلوی 
تقلب یا گرانفروشی گرفته شود به این قضیه نگاه نمی کنند 
که انتشار هر خبری می تواند مشتریان را نگران کند و آنها 
دیگر ترجیح ندهند از مغازه دارای مجوز خرید کنند؟ مردم 
ما به دلیل رفتارهای گذشته دولتمردان نسبت به طرح های 
جدید گارد و زمینه ذهنی منفی دارند برای مثال همین دیروز 
خانمی که قصد فروختن طلا داشت، گفت خواهش می کنم 
مبلغ را به کارت نوه هایم واریز کنید؛ چون اگر دولت بفهمد 
من ۵۰ میلیون پول دارم یارانه ام قطع می شود! ما چه جوابی 
برای این فرد داریم؟ حالا خودتان حساب کنید من به این 
خانم بگویم کارت ملی و بقیه اطلاعاتت را بده، خب این خانم 
که آشنایی با بازار ندارد از مغازه من بیرون می رود و گرفتار 
یک دلال سودجو می شود که خودتان میدانید چه حقه هایی 

می زنند و چطور جیب مردم را خالی می کنند.
یکی دیگر از فعالان بازار طلا به حضور گسترده دلالان در 
بازار و آزادی عمل آنها اشاره کرد و گفت: همین امروز اگر 
گشتی در بازار بزنید می بینید که خیلی ها بدون هیچ مجوزی 
در حال فعالیت هســتند. آدمی را می شناســم که سرپایی 
معامله می کند و ۲۰۰ کارت بانکی به نام افراد مختلف دارد. 
آدم دیگری را می شناسم که در همین بازار روزانه ده ها ربع 
سکه غیربانکی به اسم بانکی به مردم بی اطلاع و از همه جا 
بی خبر می فروشد که روی هر سکه مردم چند میلیون ضرر 
می کنند. چرا نیروی انتظامی، قوه قضائیه و دولت نمی توانند 
جلوی فعالیت اینها را بگیرند؟ چرا فقط قوانین دست و پاگیر 
و زمانبر برای ما وضع می شــود؟دیگر فروشــنده بازار طلا 
و جواهــر تهران امــا از جزئیات این طرح ابراز بی اطلاعی 
می کند و می گوید: خیلی خلاصه از همکاران درباره سامانه 
جامع تجارت شنیده ایم اما اطلاع رسانی و آموزش درستی 
به مردم داده نشده است و ما هم ترجیح می دهیم مثل سابق 
معامله کنیم، قانون برای خودشان است ما قانون خودمان 
را داریم!این فعال بازار طلا می گوید: اجرای هر طرحی نیاز 
به زمینه چینی و آموزش دارد. ما نمی دانیم فرآیندهای این 
سامانه چگونه است پس چطور توقع داریم مردم اطلاعات 
کاملی داشته باشند؟ به نظرم این اگر چنین طرحی می خواهد 

موفق باشد نیاز به آموزش همگانی دارد.
ذهن مردم آماده نیست ��

در همین ارتباط، نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهــران هم درباره پیدا و پنهان این طرح می گوید: اتحادیه 
تهران با دعوت از اعضا بیشــترین کلاس های آموزشی را 

برگزار کرده اســت و تعداد زیادی از همکاران با حضور در 
کلاس ها نســبت به روند ثبت معاملات در سامانه آموزش 
دیده اند. ما البته اعتقاد داریم مسئولان زمانی که قصد اجرای 
چنین طرحی را دارند از مســئولان و صاحب نظران صنفی 
هم دعوت کنند و نظرات آنها را هم بشوند.بذرافشان گفت: 
ما از اول دی ماه باید قانون پایانه های فروشگاهی را هم اجرا 
کنیم اما باید این حق را به کسبه بدهیم که وقتی می خواهد 
کار اقتصادی انجام بدهد موانع برطرف شود چون صنف ما 
به شدت از مشکلات اقتصادی تأثیر می گیرد، برای مثال در 
همین چندماه گذشته بدترین اتفاقات برای صنف ما افتاد و 
بسیاری از کارگاه های تولیدی یا فروشندگان دچار مشکلات 
شدید شدند. اگر سامانه های متعددی ایجاد شوند به این مورد 
هم توجه کنیم که واحدهای تولیدی در بدترین شرایط خود 
بســر می برند و ممکن اســت با این سامانه ها دچار مشکل 
و ســردرگمی مضاعف شــوند.رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران با اعلام اینکه درخواست زمان ۱۸ ماهه برای اجرای 
طرح داریم، گفت: دولت و رسانه ها وظیفه دارند ذهن مردم 
را درباره ابعاد این طرح آماده کنند. اگر مشــکلات ذهنی و 
عدم آشنایی مردم حل نشود آنها از ترس مالیات به سمت 
خرید و معامله در فضای مجازی می روند یا سراغ دلال های 
ســرپایی خواهند رفت.این مسئول صنفی همچنین تاکید 
کرد: ما نسبت به برخی موارد مربوط به سامانه نقد داریم و 
معتقدیــم نیاز به اصلاح دارد. برخی از همکاران هم درباره 
مسائل امنیتی مثل هک شدن یا دیگر موارد ابهام دارند که 
امیدوارم با تعامل بین قانونگذاران و مسئولان و صنف طلا 

و جواهر این ایرادات برطرف شود.
»اعتماد« حلقه مفقوده بازار طلا و جواهر ��

بررسی تمام جوانب طرح جدید دولت نشان می دهد نبود 
اعتماد به بین ســه ضلع خریدار، فروشــنده و سیاستگذار 
آســیب زیادی به شــکل اجرا وارد کرده اســت. همانطور 
که کارشناســان بارها هشدار داده اند »سرمایه اجتماعی« 
دولت ها به ســختی و طی گذشــت زمان طولانی کسب 
می شــود اما در عین حال به آســانی و با اولین اشــتباه از 
بین می رود.حال، فعالان صنفی و مردم با شرایطی روبرو 
هستند که در سالهای اخیر بسیاری از طرح های دولت در 
بازار نیمه کاره رها شده و یا سرانجام مناسبی نداشته است 
به همین دلیل شــائبه ذهنی بوجود می آید که طرح فعلی 
هم با وجود مزیت های فراوان برای ساماندهی بازار طلا، 

به سرنوشت بقیه طرح ها دچار شود.
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آیا پروژه دولت الکترونیک می تواند امضای 
الکترونیکی را اجرایی کند؟! 

امضای الکترونیکی مانند امضای دست نویس دارای آثار حقوقی احراز هویت 
امضاکننده ســند و التزام وی به مندرجات آن اســت و در اغلب قراردادها، 
تراکنش  ها و معاملات الکترونیکی در حکم کارت ملی، شناسنامه یا هر نوع 
ســند دیگری که ضامن صحت آن قرارداد اســت، عمل می کند. به گزارش 
ایسنا، دولت الکترونیکی فرصتی را در اختیار دولت   ها قرار می دهد تا نه تنها 
اطلاعات و خدمات خود را شفاف  تر سازند، بلکه آن  ها را سریع تر، آسان تر و 
کم هزینه  تر در اختیار شهروندان قرار بدهند. توسعه دولت الکترونیکی نیازمند 
آن است که هر یک از وزارتخانه   ها و سازمان  های مرتبط با مردم خدمات خود 
را در مراحل اطلاع  رســانی، درخواســت خدمت، تولید خدمت و ارائه خدمت 
تا جای ممکن الکترونیکی و شــفاف ســازند. یکی از روش  ها برای محقق 
کردن دولت الکترونیکی، حذف کاغذبازی در جهت تسهیل کارهای اداری 
اســت و امضای الکترونیکی را هم می توان یکی از این ملزومات موضوع 
دانســت. امضای الکترونیکی عبارت اســت از هر نوع علامت که به صورت 
الکترونیک ایجاد شده و ممکن است یک علامت، رمز، کلمه، عدد، یک نام 
تایپ شده، تصویر دیجیتال یک امضای دست نویس، یا هر نشان الکترونیک 
اثبات هویت باشــد که به طریق منطقی به داده پیام متصل شــده و برای 
شناســایی امضاکننده داده پیام مورد اســتفاده قرار می گیرد. این نوع امضاء 
همانند امضای دست نویس دارای آثار حقوقی احزار هویت امضاکننده سند 
و التزام وی به مندرجات آن اســت. امضای الکترونیک در اغلب قراردادها، 
تراکنش  ها و معاملات الکترونیکی در حکم کارت ملی، شناسنامه یا هر نوع 
سند دیگری که ضامن صحت آن قرارداد است، عمل می کند و با استفاده 
از آن می توان ســندیت متون الکترونیکی را بررســی کرد و اسناد هم قابل 
پیگیری می شــوند. در ایران بحث امضای الکترونیک و شــرایط آن ابتدا در 
قانون تجارت الکترونیک )مصوب سال ۱۳۸۲( مورد توجه قرار گرفت. در این 
قانون در توضیح امضای الکترونیکی )Electronic Signature( آمده است: 
»هر نوع علامت  منضم شده یا به نحو منطقی متصل شده به »داده پیام« 
است که برای شناسایی امضا کننده »داده پیام« مورد استفاده قرار می گیرد.« 
همچنین در ماده ۷ این قانون نوشته شده »هرگاه قانون، وجود امضاء را لازم 
بداند امضای الکترونیکی مکفی است.« گواهی امضای دیجیتال، یک سند 
الکترونیکی امضاء شده است و برای یک شخص یا سازمان صادر می شود 
و با استفاده از اطلاعات آن می توان دارنده گواهی را برای برقراری ارتباط 
امن با وی، شناســایی کرد. صاحبان این گواهی الکترونیکی افراد حقیقی 
یا حقوقی، ســازمان ها، مؤسسات یا شرکت و یا مؤلفه های سخت افزاری و 
نرم افزاری هستند. در نهایت اعلام شد با تلاش های انجام شده جهت تسهیل 
فرآیندهای صدور و تمدید گواهی الکترونیکی در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ 
و همچنین توسعه به کارگیری گواهی الکترونیکی در کشور و افزایش تعداد 
سامانه های مجهز به زیرساخت کلید عمومی، تعداد گواهی های صادرشده 
در این دو ســال رشــد قابل توجهی نســبت به دوره ۱۰ ســاله و پیش از آن 
داشــت، به طوری که تعداد ۵۴۰ هزار گواهی در ســال ۱۳۹۹ صادر شده که 
نســبت به گواهی های صادر شــده در سال ۱۳۹۸ بیش از ۲۲۴ درصد رشد 
داشته است. در همین رابطه چندی پیش با تصویب مجلس، وزارت بهداشت 
مکلف به عملیاتی کردن امضای الکترونیک شد. براساس این مصوبه وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی مکلف است با هدف مدیریت و پایش 
خدمات ســلامت نسبت به استقرار و عملیاتی سازی امضای الکترونیک با 
ایجاد سازوکارهای لازم از جمله »پایگاه قواعد سلامت« با فعال سازی کامل 
زیرســاخت کلید عمومی از طریق اعطای مجوز به ســازمان نظام پزشکی 
جمهوری اســلامی ایران و ســایر مراکز صدور گواهی امضای الکترونیکی 
ذیل مرکز میانی و اعمال نظارت سلسله مراتبی بر آن ها با رعایت ماده ۱۰ 
قانون تجارت الکترونیکی مصوب ۱۳۸۲/۱۰/۱۷ اقدام کند. از سوی دیگر 
در آبان ماه سال جاری با تصویب مجلس، احراز هویت اشخاصی که امضای 
آن  ها برای دریافت تمامی خدمات ثبتی لازم اســت، منوط به اخذ گواهی 
امضای الکترونیکی می شود. طبق این مصوبه، احراز هویت اشخاصی که 
امضای ایشان برای دریافت تمامی خدمات ثبتی از قبیل دریافت خدمت از 
دفاتر اسناد رسمی، دفاتر ازدواج و طلاق و ادارات ثبت شرکت ها لازم است 
منــوط به اخذ گواهی امضای الکترونیکی موضوع ماده)۳۱( قانون تجارت 
الکترونیکی مصوب سال ۱۳۸۲ است. البته اتباع خارجی فاقد حساب کاربری 
در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضاییه و اشخاصی که به عنوان محکوم یا 
متهم در زندان  ها و بازداشتگاه ها حضور دارند و همچنین ارائه خدمات موضوع 

این بند در خارج از کشور از حکم این بند مستثنی هستند.

سرعت اینترنت در ایران در حال رسیدن به گیگابایت 
برثانیه است! 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با بیان اینکه ســرعت اینترنت در ایران 
در حال رســیدن به گیگابایت برثانیه اســت، گفت: همه مسائل اقتصادی و 
اجتماعی به ســرعت اینترنت گره خورده اســت. به گزارش تسنیم، عیسی 
زارع پور؛ اظهار کرد: زمانی در دهه ۸۰ با ســرعت های کیلوبایت برثانیه از 
اینترنت اســتفاده می کردیم و بالا ترین مقدار آن ۵۱۲ کیلوبایت برثانیه بود. 
وی با بیان اینکه امروز ســرعت دانلود در طرح فیبر نوری چهارباغ به۹۳۳ 
مگابایت برثانیه رســیده اســت، گفت: ســرعت اینترنت در کابل نوری ۸۰ 
برابر سرعت قبلی است و یک انقلاب در مسیر ارتباطات و اطلاعات کشور 
محسوب می شود. زارع پور؛ تأکید کرد: یکی از پروژه های مهم دولت همین 
کابل نوری و اینترنت پر سرعت است که باید تا پایان دولت سیزدهم استفاده 
همه شــهر ها از این امکان فراهم شــود. این مسئول، گفت: امروز در جهان 
روی ســرعت میلیون  ها برابر فعلی آزمایش می شــود و عمر سیم های مسی 
به پایان رســیده اســت، چراکه ســرعت اینترنت بر بستر سیم مسی حداکثر 
۱۶ مگابایت برثانیه اســت. وزیر ارتباطات، با بیان اینکه کابل نوری دارای 
سرعت نامحدودی است، ادامه داد: با توسعه کابل نوری تا نیم قرن آینده از 
طرف شرکت مخابرات در هیچ شهری برای احداث اینترنت حفاری صورت 
نخواهد گرفت. زارع پور؛ خاطرنشــان کرد: ما در کنار شــرکت مخابرات به ۹ 
شرکت دیگر مجوز دادیم و هم اکنون تعداد اپراتورهای کشور به ۱۰ اپراتور 
رســیده تا توســعه این اقدامات برای مردم تسریع شود. وی یادآور شد: امروز 
همه مسائل اجتماعی و اقتصادی به سرعت اینترنت گره خورده و باید تا سه 

تا چهار ماه آینده همه مردم طعم شیرین استفاده از این فناوری را بچشند.
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چند روز قبل 
پلیس فضای 
تولید و تبادل 
اطلاعات 
فراجا )فتا(، 
در راستای 
پویش همگانی 
ارگان های 
دولتی برای 
ارائه محصولی 
تازه در فضای 
مجازی، 
سامانه فارز 
)آنتی ویروس 
ایرانی( را 
رونمایی کرد؛ 
سامانه ای که 
حتی پیشنهاد 
استفاده الزامی 
آن در تمام 
تلفن های 
همراه سطح 
کشور به شورای 
عالی فضای 
مجازی داده 
شده است.

ری
ناو

وف
م

عل

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، با تأکید بر اینکه میانگین 
سنی بازی های رایانه ای کاهش یافته است، گفت: در برنامه هفتم توسعه تولید 
۷۳۰۰ ساعت بازی پویانمایی و رایانه ای در دستور کار وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و سازمان صدا و سیما قرار گرفت و همچنین میانگین سنی بازی های 
رایانه ای از۱۶ سال به ۲۳ سال افزایش یافته است. احمد راستینه هفشجانی؛ در 
تشریح نشست روز )دوشنبه،۱۳ آذرماه( کمیسیون فرهنگی، گفت: در جلسه روز 
گذشته جزییات بازی های رایانه ای با حضور معاون علمی ریاست جمهوری و 
معاونت ورزش و جوانان بررسی شد، تا سازمان ها مرتبط درصدد تولید محتواهای 
غنی برای رده های سنی مختلف باشند. نماینده مردم شهرکرد، بن و سامان در 

مجلس شورای اسلامی، افزود: در برنامه هفتم توسعه تولید ۷۳۰۰ ساعت بازی 
پویانمایی و رایانه ای در دســتور کار وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و سازمان 
صدا و سیما قرار گرفت و همچنین میانگین سنی بازی های رایانه ای از ۱۶ سال 
به ۲۳ سال افزایش یافته است که این مسئله نشان می دهد این بازی  ها میانگین 
سنی فراتر از رده سنی نوجوانان را به خود اختصاص داده است و به همین دلیل 
در برنامه های هفتم توسعه احکام کارآمدی برای بازی های رایانه ای در رده های 
سنی مختلف در نظر گرفته خواهد شد. سخنگوی کمیسیون فرهنگی در مجلس 
شــورای اســلامی، در ادامه تأکید کرد: در بخشــی دیگر از نشست کمیسیون، 
مسئولان مجمع عالی حکمت اسلامی حضور یافته و گزارشی از عملکرد خود 

به اعضای کمیســیون فرهنگی ارائه دادند و همچنین توضیحاتی درخصوص 
برگزاری اولین کنگره علامه طباطبایی توسط مجموعه حمکت مطرح شد، این 
مجمع یکی از کرسی های آزاد اندیشی در حوزه علوم نظری است که می تواند 
بستر نوینی در جهت پاسخگویی به شبهات جوانان در تمام حوزه های مختلف 
باشــد. راســتینه؛ در ادامه یاد آور شد: در پایان این نشست مقرر شد مجمع عالی 
حکمت اسلامی با همکاری سازمان صدا و سیما در بستر ارائه مباحث نظری، 
پاسخگویی شبهات مختلف مردم در عرصه های متفاوت دینی و فلسفی بیش از 
گذشته باشند، همچنین مصوب گردید قالب حمایت از مجمع حکمت اسلامی 
همچون سایر مؤسسات فرهنگی توسط وزارت فرهنگ و ارشاد صورت پذیرد.

تولید ۷۳۰۰ ساعت بازی رایانه ای به وزارت ارشاد و صدا و سیما تکلیف شد

رونمایی پلیس فتا از سامانه ای که بدافزارها را از تلفن های 
همراه حذف می کند

فاز جدید فیلترینگ ؟!

چند روز قبل پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فراجا )فتا(، در راستای 
پویــش همگانی ارگان های دولتی برای ارائه محصولی تازه در فضای 
مجازی، ســامانه فارز )آنتی ویروس ایرانی( را رونمایی کرد؛ سامانه ای 
که حتی پیشــنهاد اســتفاده الزامی آن در تمام تلفن های همراه سطح 

کشور به شورای عالی فضای مجازی داده شده است.
در توضیحــات معرفی این ســامانه آورده شده اســت که می تواند هر 
اپلیکیشــنی در موبایل را مورد بررســی قرار دهد و در خصوص مخرب 
بــودن و یــا نبودن آن اپلیکیشــن تصمیم گیری کنــد؛ به عبارتی این 
سامانه بر روی تلفن های همراه مانند فیلتری عمل خواهد کرد که در 
خصوص وجود و یا عدم وجود یک اپلیکیشــن در تلفن همراه کاربران 

تصمیم خواهد گرفت.
هنوز مشــخص نیســت که بدافزار از نظر سامانه فارز چه تعریفی دارد؛ 
»باید این پرسش را مطرح کرد که آیا این سامانه قرار است در راستای 
طرح فیلترینگ عمل کند«؛ ســامانه ای که در فاز اجرایی نمونه موفق 
خارجی نداشته است و الزام نصب آن بر روی تمام تلفن های همراه در 

کشور با اما و اگرهای زیادی همراه است.
پایه های اعتماد عمومی را کرم خورده است

به عنوان مثال در وضعیتی که بنابر آمارهای رسمی یک دهم تلفن های 
همــراه بــازار را انواع قاچاق آن ها تشــکیل می دهند و نظارتی بر روی 
آن ها نیست، چگونه می خواهد نصب یک سامانه بر روی آن ها الزامی 
شــود و حتی برای نصب این ســامانه بر روی تمام تلفن های همراهی 
که در فروشــگاه ها قرار دارد و از مبادی رســمی وارد کشــور شده است 
باید نیروی انسانی عظیمی را به خط کرد تا این کار به سرانجام برسد.

قرار است فیلترینگ به شیوه ای جدید اجرایی شود؟
بســیج شــدن مردم به صورت خودخواسته برای نصب این سامانه نیز 
غیرعملی به نظر می رسد؛ سابقه استفاده از پلتفرم های ایرانی و استقبال 

از آن ها حاکی از آن است که اعتماد عمومی در فضای فعلی وجود ندارد. 
جلب اعتماد عمومی این روزها و در فضایی که سرعت انتقال اطلاعات 
به صورت بی ســابقه ای بالا اســت، یکی از اصلی ترین دغدغه های هر 
دولتی است که بر سر کار است و از اهمیت بسزایی برخوردار است. از 
آنجا که کشور، با فقدان شفاف سازی اطلاعات مواجه است و خلاء منابع 
موثق در کشور مشهود است؛ شفافیت به حاشیه کشیده است، شفافیتی 

که پایه های اعتماد عمومی بر بستر آن ساخته می شود.
از طــرف دیگــر فقدان قانون نوشــته ای چه از طرف پلیس فتا و چه از 
طرف شورای عالی مجازی برای رسیدگی به فضای مجازی منجر به 
نگرانی کاربران شده است؛ نگرانی مبنی بر اینکه چه سرنوشتی در انتظار 

داده هایی است که آن ها در این فضا رد و بدل می کنند.
فارز؛ تجربه دوباره یک شکست؟

شکســت طرح فیلترینگ چه برای مردمی که هزینه خرید فیلترشــکن 
به سبد هزینه ای آن ها اضافه شده است و چه برای نمایندگان مجلسی 
که از وزیر ارتباطات می خواهند خود بازار خرید و فروش فیلترشــکن ها 

را در دست بگیرد؛ مشهود است.آمارهایی که از سوی درگاه های آماری 
ارائه می شود، حاکی از آن است که طرح فیلترینگ نتوانسته است آنگونه 
کــه بایــد، حضور کاربران ایرانی در پلتفرم های فیلتر شــده را کمرنگ 
کند و تنها باعث ایجاد بازار ســیاهی برای خرید و فروش فیلترشــکن ها 
شده اســت؛ در میان آمار و ارقامی که یکتانت منتشــر کرده بود، ســهم 
۸۰ درصــدی کاربرانــی که در گروه های ســنی مختلف برای ورود به 
شــبکه های اجتماعی و پیام رســان ها از فیلترشکن استفاده می کنند، به 
چشم می خورد. استفاده افسارگسیخته از فیلترشکن ها باعث شده است 
که بازار خرید و فروش فیلترشــکن ها در ســال ۱۴۰۱ به یک بازار ۲۵ تا 
۳۰ هزار میلیارد تومانی تبدیل شــود.با خالی شــدن جیب مردم و پرپول 
شدن جیب دلالان فیلترشکن ها و در راستای شکست طرح فیلترینگ 
حال امروز از سامانه ای رونمایی می شود که این پرسش را در ذهن کاربر 
ایجاد می کند که »آیا قرار است فیلترینگ به شیوه ای جدید و اینبار در 
تلفن های همراه مردم صورت گیرد«؛ ســامانه ای که به نظر نمی رســد 

بتواند در فضای امروز جامعه موفقیتی را کسب کند.

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود بهین پویان 
هوتن به شناســه ملی ۱۰۱۰۲3۹8۰۱۹ و به شماره 
ثبت ۱۹7۹73 به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۴۰۲/۰6/۰8 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد آقای یوسف محمودی با کدملی ۲87۲۴3۰۱3۱ به 
موجب سنـد صلح شماره ۲3366 مورخ ۱۴۰۲/۰6/۰8 
در دفتر خانه اسناد رسمی شماره 8۲۱ حوزه ثبتی تهران 
مبلغ ۵۰۰۰۰۰ ریال از ســهم الشــرکه خود را به آقای 
محمدرضا پاک روان با کد ملی ۴۹۱۱۰688۵۱ واگذار 
کرد و مبلغ ۱۵۰۰۰۰ از ســهم الشرکه خود را به خانم 
شــادی دادبین با کد ملی ۰۰6۲۵۰337۵ منتقل کرد و 
از شــرکت خارج شد و دیگر هیچگونه حق و سمتی در 
شــرکت ندارد. خانم جهان آرا ممی خانی با شماره ملی 
۱۵۰۲۱۲۴76۹ به موجب ســند صلح شماره ۲3367 
مورخ ۱۴۰۲/۰6/۰8 در دفتر خانه اسناد رسمی شماره 
8۲۱ حوزه ثبتی تهران کل ســهم الشــرکه خود یعنی 
3۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه را به خانم شادی دادبین 
منتقل کرد و از شــرکت خارج شــد و دیگر هیچگونه 
حق و ســمتی در شرکت ندارد. خانم شمسی اختیار به 
شماره ملی ۲۹3۰۰۱۲78۱ به موجب سند صلح شماره 
۲3367 مــورخ ۱۴۰۲/۰6/۰8 در دفتر خانه اســناد 
رسمی شماره 8۲۱ حوزه ثبتی تهران کل سهم الشرکه 
خود یعنی ۵۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه را به خانم شادی 
دادبین با کد ملی ۰۰6۲۵۰337۵ منتقل کرد و از شرکت 
خارج شــد و دیگر هیچگونه حق و ســمتی در شرکت 
ندارد. لیســت سهم الشــرکه شرکا بعد از نقل و انتقال 
آقــای محمدرضا پاک روان با کد ملی ۴۹۱۱۰688۵۱ 
دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم شادی دادبین 
با کد ملی ۰۰6۲۵۰337۵ دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت 
شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱6۲3۱۹۵(

 آگهــی تغییرات شــرکت تعاونی مصــرف کارکنان 
و بازنشســتگان انســتیتو پاســتور به شناســه ملی 
۱۰۱۰۰8386۴۰ و به شــماره ثبت 38۴۴6 به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۴۰۲/۰۱/۲۱ و مجوز 
به شــماره ۱۴۲67۱/۱۵/۰۲۲ مورخ ۱۴۰۲/۰8/۱6 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی تصمیمــات 

ذیــل اتخاذ شــد آقای محمد طارمی به شــماره ملی 
۰۰۴778۲۰۰۵ به ســمت عضــو اصلی هیئت مدیره 
تا تاریــخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 آقای حمیدرضا پور حامدی 
به شــماره ملی ۰۴۲۰۹773۱7 به سمت رئیس هیئت 
مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 و به ســمت عضو اصلی 
هیئــت مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 آقای محســن 
شــادالوئی به شــماره ملی ۰۴3۹۲۵۴۰6۱ به سمت 
نایــب رئیس هیئت مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 و به 
سمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 
آقای شهرام پاشائی به شماره ملی ۱6۲۰788۴8۹ به 
ســمت مدیرعامل تا تاریخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 و به سمت 
عضو اصلــی هیئت مدیره تا تاریــخ ۱۴۰۴/۱۲/۲3 
آقای محمد حمزه به شــماره ملــی ۵77۹۹۵۱۱۰۱ 
به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره و منشــی تا تاریخ 
۱۴۰۴/۱۲/۲3 انتخاب گردیدند مقرر شد چکها، اسناد، 
کلیــه قراردادهای تعهــد آور و اوراق بهادار تعاونی به 
امضای آقای شــهرام پاشائی مدیر عامل )امضاء ثابت( 
وآقــای حمید رضا پورحامدی رئیس هیئت مدیره ومهر 
شــرکت معتبر ودر غیاب آقــای حمید رضا پورحامدی 
رئیس هیئت مدیره، با امضاءآقای محســن شادالوئی 
نایب رئیس هیئت و مهر شــرکت تعاونی معتبر خواهد 
بود و اوراق عادی به امضاء آقای شهرام پاشائی با مهر 

تعاونی معتبرمی باشد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )۱6۲3۱۹6(

 آگهــی تغییرات شــرکت تعاونی مصــرف کارکنان 
و بازنشســتگان انســتیتو پاســتور به شناســه ملی 
۱۰۱۰۰8386۴۰ و به شــماره ثبت 38۴۴6 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
۱۴۰۱/۱۲/۲3 و مجوز به شماره ۱۴۲67۱/۱۵/۰۲۲ 
مــورخ ۱۴۰۲/۰8/۱6 وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی تصمیمات ذیل اتخاذ شــد خانم مهری کارگر 
به شماره ملی ۰۰66۱37۲۵۱ به سمت بازرس اصلی 
و آقای سیدمســعود صمصام حیدری به شــماره ملی 
۱۴6۰8۲۰۱77 به ســمت بازرس علی البدل تا پایان 
ســال مالی انتخاب گردیدند ترازنامه و حساب سود و 
زیان منتهی به ۱۴۰۰ تصویب شد تعداد اعضاء از 6۵8 
نفر به 6۵3 نفر و سرمایه شرکت از ۱3،۰۱۵،۵۰۰،۰۰۰ 

ریــال ریال به ۱۲،838،۵۰۰،۰۰۰ ریال کاهش یافت 
آقایان محســن شادالوئی با کد ملی ۰۴3۹۲۵۴۰6۱ و 
محمد حمزه با کد ملی ۵77۹۹۵۱۱۰۱ و محمد طارمی 
بــا کد ملی ۰۰۴778۲۰۰۵ و حمید رضا پور حامدی با 
کد ملی ۰۴۲۰۹773۱7 و شــهرام پاشائی با کد ملی 
۱6۲۰788۴8۹ به ســمت اعضاء اصلی هیئت مدیره 
و آقایان مجید رســتم پور با کد ملی ۱6۰۰۰37۰۱۱ و 
محمود ایزد پناهی با کد ملی ۴۰3۰8۹۰۱۴8 به عنوان 
اعضاء علی البدل هیئت مدیره برای مدت ســه ســال 

انتخاب گردیدند. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )۱6۲3۱۹7(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود حقیقت سیر 
آزادی به شناســه ملی ۱۰۱۰۲8۱۱3۲۴ و به شماره 
ثبت ۲۴۰36۵ به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۹ تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد موضوع فعالیت شرکت به: " انجام کلیه خدمات 
عمومی مربوط به حمل و نقل درون شــهری مســافر و 
کالا ادارات و اشخاص با اتوبوس، مینی بوس، سواری 
انعقاد قرارداد با اشــخاص حقیقی و حقوقی و استفاده 
از تســهیلات بانکی. انجام امور خدمات نظافتی منازل 
و شــرکت ها و سازمانها و ارگانهای دولتی و خصوصی 
امور پذیرایی شامل ایجاد و مدیریت رستورانها و تهیه و 
طبخ غذا و سرویس دهی غذا و خدمات بهداشتی پس از 
اخذ مجوزهای لازم. خدمات کشاورزی و باغبانی شامل 
کشت انواع گیاهان و درختچه های زینتی انواع گل و گیاه 
و احداث آشــپزخانه ثابت و سیار و تعمیرات ساختمان 
شامل تاسیسات زیربنایی و تعمیرات و مرمت و خدمات 
راهسازی شامل مرمت روکش آسفالت احداث انواع راه 
شنی و آسفالت تهیه ماشین آلات راهسازی شرکت در 
مناقصات و مزایدات مربوط به موضوع شــرکت. تعمیر 
ونگهداری انواع اتومبیلهای ســبک وسنگین بنزینی 
ودیزلی و تأمیــن قطعات " تغییر یافت و ماده مربوطه 

در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )۱6۲3۱۹8(

نگارعلی
روزنامه نگار
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شنبه
25 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 341

تصمیم تازه اوپک پلاس مبنی بر کاهش عرضه بیشتر از مقدار پیشین، 
دو نتیجه به بار خواهد آورد که هیچ کدام از آن دو، مایه خرسندی اعضای 
این گروه از کشورهای صادرکننده نفت خام نخواهد بود. نخست این 
که کاستن به مقدار ۲.۲ میلیون بشکه نفت خام از تولید روزانه در اوایل 
ســال آتی موجب می شــود نگاه خوش بینانه به رشد و تقویت تقاضای 
جهانی منطق خود را از دســت بدهد. دوم این که موجب می شــود این 
باور در اذهان تداعی شود که اقدام اتخاذشده در واقع آخرین تیر ترکش 
اوپک پلاس است و اگر در ادامه بهای نفت خام مجدداً سیر نزولی به 
خود بگیرد این گروه دیگر حربه ای در دست نخواهد داشت تا وضعیت 

بازار را به شکل قابل توجهی تغییر دهد.
بــه گــزارش »تدبیر تازه« گروه اوپک پلاس که متشــکل از اعضای 
ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت یا همان اوپک و متحدان آن از 
جمله روســیه می باشــد در آخرین نشســتی که پس از یک بار تعویق 
به منظور حصول اتفاق نظر در بحث سیاســت های تولید برگزار کرد 
تصمیم گرفت هشت عضو آن تولید نفت را به میزان روزانه ۲.۲ میلیون 
بشــکه کاهش دهند. این وضعیت به معنای تمدید و تشــدید سیاست 
فعلی کاهش تولید در ســطح روزانه ۱.۳ میلیون بشــکه در روز است. 
واکنش بازار نســبت به این تصمیم چندان چشــمگیر نبود و علی رغم 
جهش های اولیه در نهایت شــاهد بودیم که شــاخص بهای نفت خام 
برنت به ۸۲.۸۵ دلار فروکش کرد. این رقم از مقدار روز قبل از اجلاس 

یعنی ۸۳.۱۰ دلار نیز کمتر بود.
این نوسان ناچیز در قیمت به احتمال فراوان منعکس کننده نگاه حاکم 
بر بازار است مبنی بر این که بعید به نظر می رسد اقدامات اوپک پلاس 
فشــار زیادی روی توازن عرضه و تقاضا در بازار طی ســه ماه نخست 
سال آتی وارد بیاورد چه برسد به آن که بخواهد جرقه موج جدیدی از 
افزایــش قیمــت را بزند. همچنین این تردید را به وجود می آورد که آیا 
تصمیم به تمدید کردن سیاست کاهش عرضه واقعاً ماهیت داوطلبانه 
دارد؟ و آیا در عمل شــاهد پایبندی اعضا به این تصمیم خواهیم بود؟ 
چشم انداز وسیع تر در بازار نفت خام نیز این سؤال را پیش می آورد که 
آیا تلاشــی که اوپک پلاس به خرج داده اســت به اندازه ای هست که 
بهای نفت خام را در سطحی بالاتر از ۸۰ دلار به ازای هر بشکه نگه 

ندارد که البته کف قیمت دلخواه اکثر اعضای این گروه است؟
اگر تمدید کاهش داوطلبانه یک میلیون بشــکه ای عرضه نفت خام 
از ســوی عربســتان ســعودی و تعهد ۳۰۰ هزار بشکه ای روسیه را در 
نظر داشته باشیم و سهم ۹۰۰ هزار بشکه ای سایر اعضا را نیز حساب 
کنیم، با تصمیم اخیر معلوم می شود که مجموع تعهدات این کشورها 
برای کاهش عرضه نفت خام در بازار به ۵ میلیون بشکه در روز خواهد 
رسید. بنابراین این حجم وسیع از کاهش تولید نمی تواند مواضع اخیر 
اوپک پلاس و آژانس بین المللی انرژی را تأیید کند. این دو نهاد مرتب 
در گــزارش پیش بینی هــای خود از روند آتــی بازار اصرار کرده اند که 

تقاضای جهانی در ادامه سال روند صعودی خواهد داشت.
همچنین مهم است که دریابیم عامل تعیین کننده برای بهای نفت خام 
در بلندمدت، صرف نظر از تحولاتی که در کوتاه مدت تحت جو رسانه ای 
شاهد هستیم چه خواهد بود. آیا عامل اثرگذار همان گزارش های برآورد 
تقاضاست یا سطح تولیدی که هدف گذاری شده است و یا حجم واقعی 
محموله هایی که در اطراف جهان جابجا می شوند. بهای نفت خام در 
بازار نقل وانتقالات بین المللی تعیین می شود و در نتیجه میزان تولید و 
مصرف داخلی نفت خام و یا حتی میزان نفتی که از طریق خطوط لوله 
صادر می شوند در آن نقشی ندارد.حجم محموله های نفتی تحویل شده 
از مسیر دریا در سال ۲۰۲۳ تاکنون سیر رو به رشد داشته است. اطلاعات 
نهاد مشورتی کپلر نشان می دهد که در ۱۱ ماه نخست سال مجموعاً 
محموله هایی با حجم ۴۱.۹۶ میلیون تن به طور روزانه تحویل شده اند. 
این رقم حدود ۱.۸۶ میلیون بشــکه در روز نســبت به آمار سال ۲۰۲۲ 
بالاتر اســت. در حالی که محموله های جابجا شده توسط نفتکش ها، 
تنها عاملی نیستند که رشد تقاضا را معلوم می کنند در عمل می توان 
آنها را یکی از مهم ترین عوامل تأثیرگذار بر روند نرخ گذاری نفت خام 
قلمداد کرد. بازار حمل ونقل دریایی رشــدی قوی را نشــان می دهد اما 
احتمالًا مقدار آن به حدی نیست که افزاش عرضه از سوی کشورهای 
خارج از گروه اوپک پلاس مانند ایالات متحده آمریکا، برزیل و گویان را 
خنثی کند.نکته قالب ذکر این است که بخش بزرگی از خوش بینی های 
اوپک و آژانس بین المللی انرژی از وضعیت بازار آسیا و به طور خاص 
چین سرچشمه می گیرد. چین بزرگترین واردکننده نفت خام در جهان 
اســت و هند رتبه ســوم را دارد. در ۱۰ ماه نخست سال جاری چینی ها 
روزانه ۱۱.۳۶ میلیون بشکه نفت خام خریداری کرده اند که نسبت به 
سال ۲۰۲۲ افزایش ۱.۲۱ میلیون بشکه ای را نشان می دهد. این رقم 
برای هند در ۱۰ ماه نخســت ســال جاری ۴.۶۲ میلیون بشکه در روز 
بوده و این کشور نیز نسبت به سال گذشته افزایش ۴۶۲ هزار بشکه ای 
را ثبت کرده است. با وجود این هرچند دو کشور یادشده شاهد رشد در 
واردات بوده اند تضعیف تقاضا در ســایر نقاط آســیا حکایت از این دارد 
که بزرگترین منطقه خریدار نفت خام جهان، در مجموع رشد واردات 
ناچیزی خواهد داشــت.واردات نفت خام آســیا در ۱۰ ماه نخست سال 
جاری روزانه ۲۶.۹۳ میلیون بشکه بوده است که نسبت به رقم ۲۵.۵۹ 
میلیون بشکه ای در سال ۲۰۲۲ افزایش ۱.۳۴ میلیون بشکه ای در روز 
را نشان می دهد. در کل چشم انداز ترسیم شده نشان می دهد که احتمال 
مأیوس کننده بودن نرخ رشد تقاضا بالاست و رشد ناچیز واقعی نیز تا حدود 
زیادی از ناحیه افزایش تولید و عرضه از سوی کشورهای نفتی خارج از 
اوپک پلاس پوشش داده خواهد شد. به این ترتیب موجب شگفتی نباید 
باشــد که اوپک پلاس قصد دارد در ســال ۲۰۲۴ نیز به سیاست کاهش 
عرضه تداوم ببخشد. اما دشواری های آشکاری که اوپک پلاس در مسیر 
رســیدن به یک توافق متحمل شــد و ماهیت داوطلبانه داشتن اجرای 
تصمیم اتخاذشده این پرسش را مطرح می کند که این گروه در صورت 

نیاز، بیشتر از این چه کاری از دستش ساخته خواهد بود.
منبع: رویترز ��

» تدبیر تازه«از دست بسته کشورهای عضو اوپک گزارش می دهد

پیامدهای احتمالی تصمیم اوپک پلاس
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کشور داشته 
باشند
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 روسیه
  تازه ترین

 کشف بزرگ  
 نفتی عراق
 را بلعید

»تدبیر تازه « گزارش می دهد

برآوردهای اولیه حکایت از این دارد که میدان نفتی اریدو 
در عراق از ذخایری معادل ۷ تا ۱۰ میلیارد بشکه نفت 
برخوردار است. اما مقامات ارشد صنعت نفت روسیه به 
اویل پرایس خبر داده اند که رقم واقعی حتی می تواند ۵۰ 
درصد بیشتر از سقف مقدار یادشده باشد. در هر صورت 
میدان اریدو که بخشــی از بلوک شماره ۱۰ اکتشاف و 
توسعه نفتی عراق محسوب می شود بزرگترین میدان 
نفتی این کشور است که طی ۲۰ سال گذشته کشف شده 
است. به همین دلیل روسیه و مهم ترین متحد ژئوپلیتیک 
آن یعنی چین می خواهند کنترل کامل این میدان را در 
اختیار داشته باشند. این علاقه در راستای هدف بزرگ تر 
این دو کشــور یعنی دور نگه داشــتن شرکای غربی از 
معاملات نفتی عراق قرار می گیرد. در این راستا تصویب 
پیشنهاد فروش سهم ۴۰ درصدی شرکت نفتی اینپکس 
در بلوک شــماره ۱۰ کــه متعلق به ژاپن یعنی یکی از 
مهم ترین شرکای ایالات متحده آمریکا می باشد، مسیر 
را برای لوک اویل هموار می کند تا اداره تمام این منطقه 

غنی از نفت را به دست بگیرد.
لوک اویــل قبل تر هم از ســهم ۶۰ درصدی در بلوک 
شماره ۱۰ برخوردار بود اما چند ماه پیش بود که تلاشش 
را بــرای بیرون راندن شــرکت ژاپنی و آخرین بقایای 
شــرکای غربی آغاز کرد. در ماه مارس شــرکت نفتی 
ذی قار عراق به طور رســمی طرح توسعه ذخایر بلوک 
۱۰ شــامل میدان اریدو را تصویب می کند. این منطقه 
نفتی در جنوب شرقی عراق و در مسافت ۱۲۰ کیلومتری 
مســیر کلیدی صادرات نفت از بصره در جنوب میادین 
عظیم نفتی ناصریه واقع شده است. قرارداد اعطای امتیاز 
بهره برداری از بلوک شــماره ۱۰ عراق به دو شــرکت 
لوک اویل روســیه و اینپکس ژاپن در سال ۲۰۱۲ امضا 
شــده بــود و در آن پــاداش قابل توجه ۵.۹۹ دلاری به 
ازای اســتخراج هر بشــکه نفت خام تعیین شده بود. در 
آن زمان حتی میدان عظیم اریدو کشــف نشده بود. در 
ســال ۲۰۲۱ به دنبال برخی اقدامات آزمایشی وزارت 
نفت عراق اعلام کرد که انتظار دارد حداکثر تولید میدان 

اریدو در ســال ۲۰۲۷ به روزانه ۲۵۰ هزار بشــکه برسد. 
اما مقامات ارشد روسی این رقم را قابل افزایش تا ۳۵۰ 
هزار بشــکه در روز می دانند. البته به دلیل تأخیرها در 
راه اندازی پروژه مذکور تاریخ تخمینی تا ســال ۲۰۲۹ 

به تعویق افتاده است.
در ســال ۲۰۲۱ پیش از آن که ایالات متحده آمریکا 
خبر پایان یافتن مأموریت نظامی خود در عراق را رسماً 
اعــلام کند به خوبــی دریافته بود که اهداف بلندمدت 
چین و روســیه در عراق از چه قرار اســت و دولت عراق 
چگونه این کشــور را دست به سر می کند. معاون وزیر 
دفاع آمریکا در اظهارنظری بصیرت وار گفته بود »آشکار 
است که برخی کشورهای خاص می خواهند با آزمون 
و خطــا دریابند که از طریق تعمیق همکاری ها با چین 
و روسیه چه امتیازهایی بیشتر از همکاری با آمریکا به 
خصوص در حوزه های امنیتی و نظامی عایدشان خواهد 
شد«. در آن زمان این نگرش نه تنها در عراق بلکه در 
سایر کشورهای خاورمیانه نیز به همین اندازه محبوب 
شــده بود. به طور خاص عربســتان سعودی و امارات 
متحده عربی از جمله این کشــورها بودند. با وجود این 
وضعیت مذکور در برهه یادشده اثری روی سیاست های 
واشنگتن نگذاشت و بر عزم چین و روسیه برای بیرون 

راندن آمریکا از خاورمیانه نیز خدشه ای وارد نکرد.
بــرای عراقی ها پایان بازی با تســلطی که روس ها بر 
تأسیســات نفتی اقلیم کردســتان در شمال این کشور 
یافته بودند کاملًا روشــن بود. این ســلطه طی وقایعی 
محقق شــد که امید مردم این ناحیه برای اســتقلال با 
وجود رأی مثبت ۹۳ درصدی در همه پرسی سال ۲۰۱۷ 
به طرز بی رحمانه ای به یأس بدل شــد. ســلطه روسیه 
بر کردستان عراق به واسطه شرکت دولتی روس نفت 
محقق شده بود. پس از آن روسیه دولت نیمه خودمختار 
کردســتان را وارد چنان وضعیت بن بستی در مذاکره با 
دولــت مرکزی در بغداد کــرد که اکنون مرحله نهایی 
نقشه از پیش طراحی شده یعنی یکپارچه کردن قوانین 
نفتی حاکم بر کردستان با سایر نواحی عراق، بدون هر 

گونه دردســر خاصی در حال پیاده ســازی است. به این 
ترتیب روســیه و چین اکنون مشــغول این شده اند که 
سلطه خود را بر سایر مناطق نفت خیز عراق مستحکم 
کنند و بیرون راندن شــرکت اینپکس از میدان بزرگ 
نفتی اریدو تازه ترین نمونه از این دست تحولات است.
بســتن قراردادهای متعدد اکتشــاف و توسعه به اضافه 
بی نهایــت توافقــات ضمنــی و کمتر مطرح شــده با 
شــرکت های چینی و روســی به این دو کشور فضای 
بازی داده است تا حضوری وسیع تر در مناطق ژئوپلیتیک 
عراق از جمله زیرســاخت های حیاتی این کشور داشته 
باشــند. در یکی از تازه ترین نشست های هیأت دولت 
عــراق موضوع پیــش بردن تمام ابعــاد توافق جامع 
همکاری های عراق با چین به تصویب رسید. این توافق 
در سال ۲۰۲۱ امضا شده بود و از لحاظ وسعت و مقیاس 
شباهت زیادی با توافق جامع ۲۵ ساله همکاری میان 

ایران و چین دارد.
یک بخش کلیدی از هر دو توافق این اســت که چین 
از حق اولویت در بهره برداری از تمام پروژه های نفتی، 
گازی و پتروشــیمی اعلام شــده در طول مدت توافق 
برخــوردار خواهد بــود و برای خرید هر محموله نفتی، 
گازی و پتروشــیمی نیز تخفیف دست کم ۳۰ درصدی 
دریافــت خواهد کرد. یــک بخش مهم دیگر از توافق 
چین با عراق این است که پکن اجازه می یابد با ضمانت 
ایجاد زیرساخت لازم مجوز احداث هر گونه کارخانه و 
تأسیســات را در سرتاسر خاک عراق دریافت کند. این 
موضوع شــامل پروژه های مهم برای طرح راه ابریشم 
جدید چین مانند خطوط ریلی نیز می شود که اداره آنها 

نیز تماماً توسط کارکنان چینی میسر خواهد بود.
زیرساخت ریلی در عراق پس از تکمیل خطوط راه آهن 
لازم در ایران احداث خواهد شد. این فرایند به طور جدی 
از اواخر سال ۲۰۲۰ با انعقاد قرارداد برقی سازی خط آهن 
۹۰۰ کیلومتری تهران تا مشهد آغاز شد. در ادامه طرحی 
برای احداث خط آهن پرســرعت تهران-قم-اصفهان 
و امتداد آن تا تبریز برنامه ریزی شده است. تبریز محل 

اســتقرار برخی از مهم ترین تأسیســات نفتی، گازی و 
پالایشــی ایران اســت و مبدأ خط لوله گازی آنکارا-

تبریز قلمداد می شود. این خطوط بخشی کلیدی از راه 
ابریشــم جدید به طول ۲۳۰۰ کیلومتر خواهند بود که 
استان سین کیانگ در غرب چین را از مسیر قزاقستان، 
قرقیزســتان، ازبکستان و ترکمنستان به تهران متصل 

کرده و در ادامه از طریق ترکیه به اروپا می رسد.
ایــن پروژه هــا با اهدافی که روســیه و چین در مناطق 
جنوب شرقی عراق تعقیب می کنند نیز در ارتباط هستند. 
هاب صادراتی عظیم بصره قرار است مرکز فعالیت های 
نفتی و گازی شــرکت های این دو کشور باشد. یکی از 
پروژه های مهم در این زمینه تصویب احداث تأسیسات 
زیرساختی شهر الزبیر در جنوب بصره با سرملایه گذاری 
۷۰۰ میلیون دلاری بود. فرماندار این شهر در زمان انعقاد 
قرارداد عباس السعدی گفته بود که حضور گسترده چین 
در این پروژه ها در قالب توافق وســیع تر »نفت در ازای 
بازسازی و سرمایه گذاری« صورت می پذیرد که در سال 
۲۰۱۹ میان دو کشور امضا شده بود.اعلام خبر قرارداد 
الزبیر به فاصله کمی از اعطای یک امتیاز بزرگ دیگر 
به شرکت های چینی اعلام شد که مبنی بر ساخت یک 
فــرودگاه غیرنظامی به جای فرودگاه نظامی در مرکز 
اســتان ذی قار بود. این منطقه محل کشــف دو فقره از 
احتمــالًا بزرگتریــن میادین نفتی عراق به نام غراف و 
ناصریه است و چینی ها قرار است تا پایان سال ۲۰۲۴ کار 
احداث فرودگاه را به پایان برسانند. این منطقه همچنین 
در شمال میدان بزرگ نفتی اریدو و شمال غرب بصره 
واقع شده است. پروژه فرودگاه شامل احداث انبارهای 
متعدد و جاده هایی می شــود که راه ارتباطی فرودگاه با 
مرکز شــهر و ســایر مناطق نفتی عراق خواهند بود. در 
ادامه قرارداد دیگری نیز منعقد شده است که شرکت های 
چینی را به توســعه شهر الصدر ملزم می کند. این شهر 
در نزدیکی بغداد قرار دارد و ارزش پروژه آن بین ۷ تا ۸ 

میلیارد دلار برآورد شده است.
منبع: اویل پرایس ��

گزارش

خاورمیانه، شمال و غرب آفریقا مهم ترین مناطق 
جهان از لحاظ تولید سوخت های فسیلی به حساب 
می آیند و تقریباً نیمی از استخراج نفت و گاز در کره 
زمین را به دوش می کشند. بنابراین جای شگفتی 
نیســت که کشورهای مســتقر در این مناطق به 
علت برخــورداری از ذخایر غنی انرژی علاقه ای 
به منابع تجدیدپذیر انرژی از خود نشــان ندهند. 
البته کشورهای عربستان سعودی و امارات متحده 
عربی را باید مستثنی دانست چرا که در حال توسعه 
بخشیدن به بزرگترین پروژه های تولید انرژی پاک 
در جهان هســتند.اما در این میان باید یک کشور 
عرب را مورد توجه بیشتری قرار دهیم. این کشور 
در تــلاش اســت که خیلــی زود خود را به یکی از 
صادرکنندگان مهم انرژی پاک به بازار اروپا تبدیل 
کند که تشــنه منابع جدید انرژی است. منظور ما 
کشور مراکش است. این کشور عربی شمال آفریقا 
به اندازه همســایگانش از منابع وســیع نفت و گاز 
بهره مند نیســت ولی موفق شده است که با تکیه 
بر موهبت تابش لاینقطع آفتاب در سرتاسر سال، 
برخورداری از زمین های گسترده که مناسب برای 
احداث نیروگاه های خورشیدی هستند و دسترسی 

به منابع مالی کافی در اروپا به بخش تولید انرژی 
خورشــیدی رونــق خوبی ببخشــد. مراکش که 
در مجــاورت قاره اروپا قــرار دارد با هدف گذاری 
تأمیــن ۵۲ درصد از برق مــورد نیازش به کمک 
تابش آفتاب تا ســال ۲۰۳۰ قصد دارد که خود را 
یک شــریک مطمئن در بازار انرژی جلوه دهد.در 
ســال ۲۰۱۶ کشورهای اسپانیا، فرانسه، پرتغال و 
آلمان بیانیه مشــترکی را با مراکش انتشــار دادند 
کــه زمینه همکاری های آتی در حوزه انرژی پاک 
را فراهم می آورد. همچنین اســپانیا پروژه ارتقای 
اتصال شبکه برق خود از کف دریا به شبکه توزیع 
در مراکش را در دســتور کار قرار داده اســت. در 
اوایل سال جاری اتحادیه اروپا متعهد شد که مبلغ 
۶۲۴ میلیون یورو برای حمایت از گسترش بخش 
انرژی پاک در مراکش ســرمایه گذاری کند. گذار 
به انرژی پاک در مراکش مستلزم سرمایه گذاری 
سنگینی اســت و این کشور برای تحقق اهدافی 
که تا سال ۲۰۳۰ تعیین کرده است به ۵۲ میلیارد 
دلار منابــع مالی نیاز دارد. در حال حاضر مراکش 
بیشتر از ۹۰ درصد از انرژی مورد نیازش را از محل 
واردات سوخت های فسیلی تأمین می کند.مجتمع 

نیروگاه خورشیدی نور ورزازات بزرگ ترین پروژه 
تولید انرژی از تابش آفتاب در جهان خواهد بود. این 
نیروگاه ۵۸۰ مگاواتی در ۱۰ کیلومتری شمال شرق 
منطقه ورزازات قرار دارد. در این مجتمع آرایه های 
بزرگــی از آینه های چرخنده به منظور منعکس و 
متمرکز کردن نور خورشید روی یک گیرنده بسیار 
بزرگ مورد اســتفاده قرار خواهند گرفت. گرمای 
حاصل از تابش متمرکزشده نور آفتاب روی گیرنده 
که انرژی گرمایی نیز نامیده می شود در تعدادی از 
فرایندهای صنعتی از قبیل احیای پیشرفته چاه های 
نفت، فرآوری مواد معدنی، شیرین سازی آب دریا، 
تولید مواد شــیمیایی و فرآوری مواد غذایی قابل 
استفاده خواهد بود. همچنین می توان از این انرژی 
برای چرخاندن پره های یک توربین یا موتور مولد 
برق اســتفاده کرد. علاوه بر این مراکش در حال 
احداث یک نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی بادی در طرفایه 
نیز می باشد. این نیروگاه در مرز صحرای غربی واقع 
شده است. این مزرعه بادی بزرگترین مجموعه در 
قاره آفریقا محسوب می شود.با تمام این ها رویای 
انرژی پاک مراکش یک جنبه تاریک نیز دارد. بخش 
اعظم آن در منطقه اشغال شده صحرای غربی قرار 

می گیرد. این منطقه ســرزمینی در سواحل شمال 
غربی قاره آفریقاست که مالکیت آن مورد مناقشه 
اســت. ۲۰ درصد از قلمرو آن تحت کنترل دولت 
خودخوانده جمهوری دموکراتیک عربی صحراوی 
و ۸۰ درصد باقی آن تحت اشــغال کشور مراکش 
اســت. این منطقه با مســاحت ۲۶۶ هزار کیلومتر 
مربعی و جمعیت ۵۸۷ هزار نفری، سرزمینی با تراکم 
جمعیتی ناچیز قلمداد می شود و مراکش قصد دارد 
آن را به منظور تولید انرژی پاک مورد استثمار قرار 
دهد. ســازمان مردم نهاد دیده بان صحرای غربی 
فاش ساخته است که زمین های مورد استفاده در 
پروژه های یاشده در مناطقی قرار دارند که مراکش 
در دهه هفتاد میلادی آن ها را اشغال و به خاک خود 
الحاق کرده اســت.مراکش تلاش زیادی به خرج 
داده است تا کشورهای اروپایی را که اشغال مناطق 
صحرای غربی را نامشروع می دانند به مشارکت و 
همکاری در پروژه های خود راضی کند. چند هفته 
قبل نشریه پولیتیکو رسوایی »قطرگیت« را برملا 
کرد که نشان می دهد لابی گران قطری و مراکشی 
با پرداخت رشوه اهداف خود را در پارلمان اروپا پیش 
برده اند. »محفود بشِری« هماهنگ کننده پویش 

»صحرای غربی برای فروش نیست« در این باره 
می گوید: کشور پادشاهی مراکش تلاش می کند تا 
به اشغالگری خود چهره ای مشروع بدهد. این کشور 
می خواهد خود را به عنوان یک کشور پیشرو در روند 
گذار به انرژی پاک جلوه دهد اما اغلب پروژه هایش 
در این حوزه در مناطق اشغالی صحرای غربی واقع 
شــده اند. آن ها با شراکت دادن طرف های خارجی 
مانند زیمنس قصد دارند اروپا را به همدست خود 
تبدیل کرده و وضعیت مناطق اشــغالی را عادی 
نشان بدهند.اتحادیه اروپا صراحتاً اعلام کرده است 
که به خاطر وضعیت حقوقی مناطق صحرای غربی 
از واردات انــرژی از ایــن منطقه خودداری خواهد 
کرد. روی کاغذ نیز هیچ کشــوری به طور رسمی 
مالکیت مراکش بر صحرای غربی را به رســمیت 
نشناخته است اما در عمل برخی کشورها مراکش 
را به عنوان مالک پذیرفته اند. مسأله جالب در آینده 
این است که ببینیم اروپا چگونه می خواهد باوجود 
تزریق مداوم میلیون ها دلار منابع مالی در بخش 
انــرژی مراکش بین واردات از مناطق اشــغالی و 

غیراشغالی این کشور تمایز قائل شود.
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شریک جدید اروپا در حوزه انرژی
»تدبیر تازه «   از نقش آفرینی جدید مراکش گزارش می دهد

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

اگــر بــه حوزه نیروگاهی توجه کنیم و بازده نیروگاهی افزایش یابد، 
معادل ۴۷ میلیارد بشکه سوخت در کشور صرفه جویی می شود که 
عدد بزرگی اســت. همکاران ما در مجموعه وزارت نفت، شــرکت 
گاز و شرکت پخش تلاش می کنند، اما لازم است بهینه سازی نیز 
اتفاق بیفتد.در ســال ۱۳۹۹ مصرف هر خودرو در روز ۲.۸ لیتر بوده 
که این عدد در ســال ۱۴۰۲ به ۳.۷ درصد رســیده است که ناشی از 
کیفیت خودروها و افزایش ترددهاست، بنابراین باید به حمل و نقل 
عمومی و توسعه زیرساخت ها توجه کنیم. مصرف خودروها در سال 
۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۳۹۸، بیش از ۳۷ درصد رشد داشته است که 
این سوخت سرمایه ملی است و اگر این سرمایه وارد سبد صادراتی 
کشور شود، صرف توسعه خواهد شد و جایگاه ما را در منطقه بهبود 
می بخشد. اما با همه این اوصاف اقدام های بزرگی در همه بخش ها 

انجام شده است و امروز ۷۶۰ میلیون لیتر جابه جایی نفت و فرآورده 
روزانه در کشور داریم.بخشی از خط لوله ما نیز نفتای پتروشیمی ها را 
تأمین می کرد و از قبل ۱۹۵ میلیون لیتر فرآورده برای تأمین خوراک 
پتروشیمی ها استفاده کردیم؛ تنوع محصولات را در کشور داریم که 
همه این محصولات باید با همین ظرفیت ها جابه جا شود، از آن طرف 
مصرف روزانه رشــد ۱۲ درصدی را تجربه کرده که عملیات بســیار 
بزرگی است.همچنین سهم حمل ونقل ریلی را افزایش دادیم، رشد 
۳۰۹ درصد در حوزه فروش مرزی نفت گاز داشتیم که همه این اعداد، 
اعداد قابل توجهی است، نوسازی در بخش حمل و نقل نیز داشتیم 
و حدود ۱۵۲۰ دســتگاه به ناوگان حمل ونقل کشــور اضافه کردیم، 
محیط زیســت را نیز فراموش نکردیم و با بهره برداری واحدهای 
جدید، ۹۳ درصد پســاب های صنعتی را بازیافت کرده و افزون بر 

آن فضای ســبز ۴۰ درصد در حوزه صنایع پالایشــی افزایش یافته 
است.در حوزه خط لوله نیز اقدام های مثبتی در خطوط و تعرضات با 
زحمات شبانه روزی همکاران محقق شده است، برنامه انتقال ما برای 
فرآورده انتقال ۵۷ میلیارد لیتر در سال بود، اما در عمل ۶۸ میلیارد 
لیتر فرآورده در کشــور در ســال ۱۴۰۱ جابه جا شد و از همه ظرفیت 
خطوط استفاده شد.در حمل دریایی نیز ۶.۳ میلیارد لیتر فرآورده تنها 
با سه فروند کشتی و ۵ فروند شناور منتقل شده است و ۲۶۷ فروند 
نفتکش را نیز ترخیص کردیم؛ در تأمین نفت سفید نیز نزدیک ۱.۸ 
میلیارد لیتر بین خانوارها توزیع شده است و اقدام ها در همه بخش های 
دولتی و انجمن ها و جایگاه ها جهادی بوده است. در حوزه نوسازی 
کارتخوان ها، کوتاه کردن زمان صدور کارت سوخت و بومی سازی 
تجهیزات با همکاری دانش بنیان ها نیز کارهای بزرگی انجام شد.

 سوخت سرمایه ملی و مهم 
کشور ماست

جلیل سالاری 
مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش نفت

یادداشت
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وام ازدواج شما را خریداریم، استخدام با حقوق پانزده میلیون تومان در ماه، فیش حج شما 
را خریداریم، آموزش ریاضیات از ابتدایی تا دانشگاه، دستگاه تصفیه آب خانگی، قالیشویی 
با دستگاه و آب گرم، تعمیر فوری آیفون، لوله کشی ساختمان پذیرفته می شود، به یک 
منشی خانم نیازمندیم و ...اینها بخشی از پوستر های تبلیغات محیطی هستند که به صورت 
اعلامیه، پوستر، بنر، تراکت، برچسب، دیوار نویسی و ... بر روی در و دیوار، ایستگاه های 
اتوبوس، تابلو های راهنمایی و رانندگی، پست های برق و مخابرات، ستون های برق و 
... در اکثر خیابان ها خودنمایی می کنند و آلودگی بصری و به تبع آن آلودگی محیطی 
ایجاد می کنند. در سال های اخیر که اصول و فنون بازاریابی »تبلیغات« را بخش اصلی 
و یک فرایند اجتناب ناپذیر در بازاریابی و فروش بیشــتر محصولات و معرفی خدمات 
می داند، تبلیغات به شکل های مختلف در کشور رونق گرفته است و اکثر مردم ترجیح 
می دهند بخشی از سرمایه اولیه خود را برای توسعه کسب و کار یا معرفی محصولات 
خود صرف تبلیغات کنند. با وجود امکان اینکه در یک دهه اخیر تبلیغات به صورت ها و 
اشکال مختلف نظیر فضای مجازی به ویژه اینستاگرام، ارسال پیامک گروهی، تبلیغات 
در صدا و سیما و اینترنت، استند، بیلبورد های خیابانی ، نصب بنر و پارچه نوشته، توزیع 
اعلامیه از طریق پست و ... رونق گرفته است ولی هنوز هیچ کدام از شیوه های تبلیغاتی 
جدید جای تبلیغات کاغذی را نگرفته است و بسیاری از مردم ترجیح می دهند به سبب 
ارزانی و در دســترس و فراگیر بودن،  در تبلیغات و توســعه کســب و کار خود، از تبلیغات 
کاغذی و پوســتر های تبلیغاتی اســتفاده کنند.هر چند اســتفاده از کاغذ به سبب قابلیت 
بازیافت فی نفســه ایرادی ندارد ولی آنچه که در این بین مغفول مانده اســت، فرهنگ 
تبلیغات و نحوه استفاده از این شیوه تبلیغاتی و توجه نکردن به زیبایی بصری شهر و در 
نهایت آلودگی شهر در اثر عدم جمع آوری برگه های تبلیغاتی می باشد. امروزه افرادی 
در سطح شهر با دریافت مبلغی به توزیع آگهی ها و اعلامیه های کاغذی مبادرت می 
کنند که این کار را به صورت توزیع دستی اعلامیه بین افراد یا چسباندن روی دیوار ها 
انجام می دهند. در شــیوه توزیع دســتی اعلامیه ها، معمولًا افراد پس از خواندن آگهی 
یا حتی قبل از خواندن آن را در ســطح پیاده رو یا خیابان رها می ســازند و باعث آلودگی 
ســطح پیاده رو ها و خیابان ها می شــوند. در خصوص اعلامیه هایی که به دیوار الصاق 
می شوند، نیز باید گفت اکثر این اعلامیه های در مکان هایی نصب می شوند که عمدتاً 
صاحبان این اماکن و ساختمان ها از نصب اعلامیه ها رضایت ندارند و در اسرع وقت به 

امحاء اعلامیه های موجود مبادرت می کنند.
برگه های تبلیغاتی، زامبی های دیوار پوش! ��

امروزه بسیاری از صاحبان حرف و ارائه دهندگان خدمات، ترجیح می دهند برگه های 
تبلیغاتی خود را با چسب بر روی دیوار های شهر بچسبانند و هر قدر چسب محکم تر و 
قوی تر بهتر! شاید استفاده از سریش معمولی ترین و قدیمی ترین و ارزان ترین شیوه 
در چســباندن اعلامیه ها باشــد، ولی برخی از افراد از چسب چوب ) به جهت چسبندگی 
بیشتر( یا چسب های شیمیایی برای الصاق اعلامیه استفاده می کنند که بالتبع کندن 
این اعلامیه ها سخت تر خواهد بود. با وجود اینکه شهرداری ها در اکثر شهر های استان 
اقدام به نصب تابلوهایی جهت نصب اعلامیه نموده اند، متاسفانه باز هم شهروندان از 
سطح دیوار های اماکن عمومی و خصوصی و تابلوهای مختلف و حتی پست های برق و 
مخابرات و صندوق های پست برای نصب اعلامیه استفاده می کنند و موجبات نارضایتی 
شــهروندان را فراهم می آورند. چرا که کندن این اعلامیه ها باعث آســیب رســاندن به 
رنگ دیوار یا سطح دیوار می شود، در ثانی پس از کندن نیز احتمال الصاق اعلامیه های 
مجدد بسیار بالا یا به عبارتی حتمی است! البته آسیب رساندن به تجهیزات ادارات برق، 
مخابرات و پست بخشی دیگر از این خسارات محسوب می شود و این ادارات همه ساله 

مجبور به رنگ آمیزی مجدد و پاکسازی تجهیزات خود می باشند.
تبلیغات با اسپری، غیر متمدنانه ترین مدل تبلیغات ��

شاید به جرات بتوان گفت که غیر متمدنانه ترین شیوه در تبلیغات کالا و خدمات استفاده 
از اسپری می باشد. هر چند می توان اثر این مدل تبلیغات را به وسیله رنگ از روی دیوار 
های رنگ شده یا به وسیله سیمان کاری مجدد از روی دیوار های بتنی پاک کرد، ولی 
اثر این اسپری ها به هیچ عنوان از روی سطوح سنگ کاری شده پاک نمی شوند و تقریباَ 
تا دو سانت به داخل سنگ نفوذ می کنند و به اصطلاح به خورد سنگ می رود که حتی 
با تراشیدن سنگ هم اثر این تبلیغات از بین نخواهد رفت. به علاوه کج سلیقگی، ناخوانا 
بودن و عجله در نوشتن باعث می شود اکثر نوشته های این مدل تبلیغات به اصطلاح 

توی ذوق افراد بزند و کمتر با صاحبان این گونه کالا ها و خدمات تماس گرفته شود.
برچسب ها آفت درب منازل مسکونی و آپارتمان ها ��

نوع دیگری از تبلیغات استفاده از برچسب های تبلیغاتی است که به مرور در حال تبدیل 
شدن به یک معضل اساسی است. این برچسب ها که عمدتاً بر روی درب منازل مسکونی 
نصب می شوند موجبات آلودگی بصری می شوند و به جهت استفاده از برخی مواد خاص 
در تهیه این برچسب ها، کندن آنها موجب آسیب رساندن به رنگ درب منازل می شود. 
شــاید توزیع این برچســب ها بین ســاکنان مجتمع ها یا منازل مسکونی و درخواست از 
افراد مبنی بر چسباندن این برچسب ها در دفترچه تلفن یا حتی روی برخی وسایل) نظیر 
ماشــین لباسشــویی، کولر و ...( اثر گذاری بیشــتری داشته باشد. چرا که در صورت نیاز 
بلافاصله امکان یافتن تعمیر کار مورد نظر ممکن خواهد شد. کما اینکه در ادارات نیز به 
عنوان مثال برچسب تعمیرکاران دستگاه های کپی روی این دستگاه ها نصب می شود.

قانون در مورد تبلیغات چه می گوید؟! ��
طبق قانون نصب اعلامیه روی دیوار های مکان های عمومی و خصوصی غیر قانونی 
است. بر اساس ماده ۹۲ قانون شهرداری ها نوشتن هر نوع مطلبی یا الصاق هر نوشته 
ای بر روی دیوارهای شــهر که مخالف مقررات شــورای شهر باشد ممنوع است مگر در 
محل هایی که شــهرداری برای نصب و الصاق اعلانات معین می کند. با وجود نص 
صریــح قانــون در خصــوص غیر قانونی بودن الصاق اعلامیه بر روی در و دیوار، به نظر 
می رسد حجم بالای اعلامیه های الصاقی در سطح شهر ها مانع از اجرای قانون توسط 

عوامل شهرداری ها می شود.
ایجاد ایستگاه های تبلیغاتی ��

آنچه مسلم است این است که ریشه بسیاری گرفتاری ها در نبود یا کمبود آموزش و ایجاد 
فرهنگ شهروندی و طرح های خلاقانه می باشد. به عنوان مثال شیشه دو کتابفروشی 
واقع در فلکه شهرداری گرگان به مرکزی برای نصب  آگهی های استخدام تبدیل شده 
و جویندگان کار و کارفرما ها اولین گزینه برای نصب آگهی را همین دو کتابفروشــی 
می دانند!ایجاد ایســتگاه های تبلیغاتی تبدیل آن به یک مکان پر بیننده جهت رویت 
اطلاعیه های کاریابی و استخدام و سایر تبلیغات می تواند،  به عنوان یک طرح پایلوت 
در سراسر کشور تعمیم پیدا کند.به علاوه الزام صاحبان مشاغل و خدمات به استفاده از 
چسب نواری در الصاق اعلامیه، ایجاد محدودیت در الصاق اعلامیه و الزام به جمع آوری 
بعد از یک بازه زمانی مشخص، نصب سطل های بازیافت در معابر عمومی ویژه کاغذ، 
گسترش شیوه های تبلیغاتی مدرن، تولید کتاب های زرد یا به عبارتی اطلاع نامه های 
استانی و شهرستانی جهت معرفی مشاغل به همراه آدرس و تلفن، کاهش نرخ تبلیغات از 
طریق پست، صدا و سیما و حتی بیلبورد های تبلیغاتی و ... از راهکار های کاهش آلودگی 
بصری و محیطی به وسیله برگه های تبلیغاتی می باشد.امید است خود شهروندان نیز 
در معرفی کالاها و خدمات شان فرهنگ شهروندی را مراعات کنند و برای کسب درآمد 
بیشتر به هر شیوه ای متوسل نشوند و زیبایی شهر را فدای اهداف اقتصادی خود نکنند.

فرهنگ بدتبلیغات

یادداشت

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

اینفوگرافیک

گزارش

فروش اینترنتی دارو همراه با چالش ها و ریسک های خاصی نیز 
همراه است. باید اطمینان حاصل کنید که سایت یا پلتفرمی که 
از آن داروها را خریداری می کنید، بستر امن و قابل اعتماد داشته 
باشد. باید مطمئن شوید که فروشنده دارای مجوزهای لازم برای 
عرضه داروها است و از روش های امن پرداخت استفاده می کند. 
وجود داروهای کاذب و نقص در کیفیت داروها یک مساله جدی 
اســت. لازم است از فروشــگاه ها و پلتفرم هایی که دارای مجوز 
قانونی هستند و داروهای اصلی و معتبر را عرضه فروش اینترنتی 
داروها به طور کلی مزایا و معایب خاص خود را دارد. برخی از افراد 
ترجیح می دهند در مورد مسائل سلامتی خود و نیازهای دارویی 
خود حریم خصوصی داشته باشند. فروش اینترنتی داروها به آنها 
امکان می دهد داروهای خود را به صورت آنلاین ســفارش داده 
و بــه صــورت محرمانه دریافت کنند. در فروش اینترنتی داروها، 
ممکن است به مشاوره حرفه ای و کامل از نظر پزشکی و دارویی 
دسترسی نداشته باشید. این می تواند مشکلاتی را برای انتخاب 

صحیح و استفاده صحیح از داروها ایجاد کند.
اخیراً نیز نمایندگان و مسئولان حوزه دارو واکنش های متفاوتی 
نسبت به این طرح را بیان کرده اند، شهرام کلانتری، رئیس انجمن 
داروســازان ایران، روز گذشــته در نامه ای به مرکز بهبود کسب و 
کار وزارت اقتصاد و ســایر حامیان توزیع دارو در بســتر پلتفرم ها 
و فضــای مجــازی، اظهار نمود: لطفاً ســلامت مردم را به بازی 
نگیرید. خواهشمند است اطلاعات بیماران را سوء استفاده نکنید. 
مصوبــات هیات دولت و هیــات مقررات زدایی در زمینه فروش 
اینترنتی دارو، غیرقانونی است و ماده ۶ قانون تجارت الکترونیک 
را نقض می کند. ما قطعاً این مصوبات را به دیوان شکایت خواهیم 
برد. داروسازان ایران همچنان به حاکمیت قانون اعتقاد دارند و با 
پوپولیسم رسانه ای که سلامت مردم را بازیچه دست سرمایه داران 

و ثروتمندان می کند، مقابله خواهند کرد.
بهمــن صبور نایب رئیس انجمن داروســازان تهران بیان کرده 
که طبق قانون، هر کالایی که خریداری می شــود، باید مبدأ آن 
مشخص باشد اما پلتفرم های غیرقانونی به واسطه حمایت رئیس 
مرکز بهبود محیط کسب وکار، فروش دارو از مبدأ کالا را ماسکه 
کرده اند. سازمان غذا و دارو واقف است که پلتفرم ها، بازار دارو را 
دچار بحران می کند اما از ســوی وزارت اقتصاد تحت فشــار دکتر 
فاضل رئیس شــورایعالی نظام پزشــکی در مخالفت خود با بستر 
فروش دارو ارتباط بیمار با داروســاز را بســیار جدی برشمرد و بر 
جایگاه رفیع موضوعات انســانی و نقش ارتباط کلامی، علمی و 
عاطفی تأکید کرد. وی نسبت به حذف داروساز در این فرآیند، به 
عنوان فروپاشــی یکی از ارکان مهم نظام ســلامت هشدار داد و 
بر رفع نگرانی های جدی نظام ســلامت در تدوین قواعد اجرایی 
و نظارتی دقیق تأکید کرد. وی ادامه داد: موانع قانونی رفع شود، 
هم اکنــون قانــون تجارت الکترونیــک دارو را از ورود به پلتفرم 

صراحتأ منع کرده است.

امیرحســین حاجی میری در خصوص بهره مندی از پلتفرم های 
فروش دارویی به خبرنگار گســترش نیوز گفت: به اقتضا دنیای 
جدیــد، تکنولــوژی جامعه را به ســمت چیزی که آســان تر و 
قابل دسترس تر باشد سوق خواهد داد. حالا وقتی صحبت از یک 
ویژگی در حوزه ســلامت اســت ضوابط و حساسیت هایی نیز به 
وجود خواهد آمد. لازم است که پیشرفت فناوری ها همراه شویم.
وی ادامــه داد: موضــوع مهم این اســت که همگی قبول داریم 
که باید اقدامی صورت گیرد همچنین لازم اســت خط قرمزها و 
قوانین مشــخص و اولویت ها معلوم شــود. باید مشخص شود آیا 
اولویت بیمار اســت و ایمنی بیمار ویا اینکه دسترســی به خدمات 
یا دغدغه ای به اســم جایگاه صنفی است؟ باید اولویت مشخص 
شــود و ســازمان غذا و دارو متعهد به اجرای تا انتهای سال است 
ولی این موضوع فقط هم منحصر به سازمان غذا و دارو نیست.

این دکتر داروساز در ادامه گفت: اقتصادی نگاه کردن به موضوع 
دارو همیشه موضوع بیمه بوده است. سازمان های بیمه گر همیشه 
پرداخت بعد از اثربخشی دارند. وقتی طرحی ارائه می شود بعد از 
بررسی مؤثر بودن آن هزینه پرداخت می شود. مقرون به صرفگی 
در بیمه دارای اولویت اســت. به ازای پولی که پرداخت می شــود 
بیشترین دریافتی را داشته باشم. و تصور سازمان های بیمه گر به 
این نحو اســت که اگر مثلًا ۱۰۰ هزار تومان به داروی ۱ بدهم 
و اثربخشــی این دارو ۱ باشــد و یکی که ادعا کند با همان بودجه 
اثربخشی دو برابری می دهد، بیمه قاعدتاً دومی را انتخاب می کند. 
زمانی برای بیمه این موضوع اولویت خواهد بود که دیتا به اندازه 
کافی وجود داشــته باشــد که این موضوع به نفع بیمار اســت و 

اثربخشی لازم را دارد.
حاجی میری ادامه داد: برآورد من این است که پلتفرم های اینترنتی 
بالاخره باعث کاهش هزینه های بیمه ای و درمانی خواهند شد. 

بــه خاطــر همه آن تأثیری که تجارت الکترونیک در هزینه های 
زندگــی مــردم دارد. ولی این که آیا این هزینه ها الزاماً هزینه های 
ســلامت هســتند یا خیر؟ معمولًا دغدغه های غیرپزشکی برای 
بیمه اهمیتی ندارد. پلتفرم های اینترنتی هزینه های مستقیمی را 
پرداخت نمی کنند چون دارو از قبل بوده و هم اکنون نیز اســت. 
هزینه های غیرپزشکی از طریق این پلتفرم هاکاسته خواهد شد. 
اگرچه به طور غیرمستقیم با استفاده از دستگاه های دیجیتال میزان 
خطای دارویی کاســته خواهد شــد و درنهایت تبدیل به کاهش 

هزینه ها خواهد شد.
کاهش هزینه های غیر مستقیم درمان ��

وی در خصوص اســتفاده از پلتفرم های اینترنتی فروش دارو بر 
کاهش هزینه ها بیمار بیان کرد: یک بیمار با وسیله نقلیه مراجعه 
می کند و یک زمانی را در بیمارستان منتظر می ماند که می توانسته 
یــک کار دیگــری انجــام دهد و این یعنی همــان هزینه های 
غیرمستقیم پزشکی، زمانی که منتظر می ماند و هزینه ای که در 
داروخانه ســپری کرده اســت و نیز هزینه تاکسی اینترنتی را هم 

محاسبه کنیم بسیار مقرون به صرفه تر خواهد بود.
این دکتر داروساز در توضیح محدودیت های زمانی دسترسی به 
دارو ادامه داد: هر آن چیزی که بتواند دسترســی مردم را به دارو 
را راحت کند به خدمت گرفته خواهد شــد ولی اگر با محدودیت 
دسترسی مواجه باشیم و یک داروی کمیاب و خاصی را نمی توان 
به جز دسترســی در این پلتفرم ها پیدا کرد مشــخصاً فساد وجود 
دارد اما اگر شفافیت باشد این موضوع پیش نخواهد آمد. چرا آن 
دارو فقط در آن بستر در حال توزیع است ولی اگر به عنوان بستر 
مشخص شفاف ضابطه مندی که با رویکرد به افزایش اثربخشی، 
کاهش هزینه و افزایش کیفیت نظاره کنیم، این اتفاق حتماً رقم 
خواهــد خــورد و خیلی مواقع انتخاب طبیعی خواهد بود و به مرور 

پلتفرمی که زمان کوتاه تر و دسترســی بهتری را می دهد بازار را 
در دست خواهد گرفت.

حاجی میری ادامه داد: نکته مهم این است که زمان انتظار برای 
رســیدن به دارو با هدر دادن وقت به صورت مســتقیم نیست. اگر 
دارویی اورژانســی اســت این مورد قانونمند می شــود و تدبیری 
درباره این موضوع اندیشــیده خواهد شد. مثل همان تعریفی که 
در داروخانه ها برای مشخص کردن داروهای اورژانسی یا داروهای 
غیر اورژانسی وجود دارد. تقسیمات این چنینی انجام خواهد شد. 
همچنین اولویت بندی شدن داروها در دستور کار و طراحی قرار 
خواهد گرفت. لازم است که پس از تعیین قوانین دستورالعمل های 

لازم در این حوزه نیز تدوین و تدبیر گردد.
وی در خصوص نظارت سازمان غذا و دارو بیان کرد: دستورالعمل 
را نهاد ناظر نمی نویسد نهاد ناظر خط قرمزها را مشخص می کند 
به سازمان غذا و دارو ارائه می کند. در دنیا انجمن های صنفی برای 
این موارد تمهیداتی را می اندیشند انجمن صنفی داروسازان امریکا 
برای هر چیزی یک دســتورالعمل دارند که چگونه این موارد را 
انجام دهد. روند به این صورت است که fda در نحوه اجرای این 
دســتورالعمل ها نظری نمی دهد که چطور این موارد انجام شود. 
این نهاد فقط تعیین کننده خط قرمزها اســت. پس بهتر اســت ما 
غافل نشویم چراکه عملی شدن چنین مواردی نیاز به برنامه ریزی 
و تعیین دســتورالعمل دارد که انجمن داروسازان نیز برای همین 

موضوع تشکیل شده است.
کیفیت خوب لازمه یک دارو با اثربخشــی بهینه و  ��

عوارض کمتر است
این دکتر داروساز گفت: دسترسی بیمار به دارو باید آسان تر شود 
از سال ۱۹۹۰ تابه حال بیش از ۳ هزار دارو کشف شده است. مگر 
یک آنتی بیوتیک قبلی وجود نداشــته است. چرا یکی دیگر تولید 
شد ویا داروی فشارخون و ... کیفیت بهتر وجود دارد و یک دردی 
را بهتر درمان می کند. هر چیزی که در راســتای دسترســی بیمار 
به درمان چه ازنظر تکنولوژی و... در نظام ســلامت با اســتقبال 

زیادی روبرو می شود.
حاجی میری گفت: تا زمانی که دارو به عنوان کالا است وضعیت 
همین است تا صدسال بعد هم این پلتفرم در اختیار هر کس دیگری 
هم هست با روش های نوین تر ادامه فعالیت خواهد داد حتی زورش 
هم بیشتر خواهد شد. زمانی که دارو را به عنوان سرویس ببینیم 
نه یک کالا که در ســوپرمارکت هم وجود داشــته باشد روزی که 
یک خدمت ببینیم و ملاحظات مربوط به احتیاط دارویی را خدمت 
بدانیم همچنین مشاوره ای که در کنار دارو درحالی که اتفاق است 
را پررنگ کنیم آن زمانی اســت که خط قرمز را در کشــور تعیین 
کردیم و اتفاقی است که در ایران باید هرچه زودتر اتفاق بیافتد؛ و 
این اتفاق در دنیا از سال ۱۹۶۰ انجام شده است ۱۹۹۰ در خیلی از 
جاهای دنیا انجام شده است. حتی نه خیلی کشورهای دور همین 
کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز در حال انجام این کار هستند.

پلتفرم های اینترنتی باعث کاهش هزینه درمان می شوند
واکنش داروسازان به بازار اینترنتی دارو:


